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Īsa pamācība  
tēla veidošanā
N enoliedzami, valsts sakoptākās, uz nākotni vērstākās 

un visādi citādi “advancētākās” (progresīvākās, uzlabo-
tās – slengs no angļu val.) pilsētas nosaukums pienākas 

Ventspilij. Tā vismaz vajadzētu būt, ja skatāmies dažnedažādu 
Ventspils pilsētas aktivitāšu un norišu atspoguļošanu plašsaziņas 
līdzekļos. Tā vismaz vajadzētu būt, ja tiešām “pilsētas ar rītdie-
nu” par bargu naudu veidotais tēls atbilstu tam, kāda ir situācija 
patiesībā.

Ja uzmanīgi pavērosim, tad “Ventspils ziņas”, piemēram, popu-
lārajā portālā “Delfi” nav vis neatkarīgu žurnālistu dziedātas slavas 
dziesmas mūsu pilsētai, bet gan mērķtiecīgi un par naudu pirk-
ti reklāmas laukumi, kas “aizved” lietotāju uz mūsu pašu pilsētas 
mājaslapu. Ārpus Ventspils izplatītās reklāmas lapas par notiku-
miem mūsu pilsētā arīdzan tapušas par ventspilnieku naudu, tāpat 
kā lielākā daļa citu t.s. tēla veidošanas pasākumu. Protams, pro-
tams, ieguldīt naudu pilsētas tēla veidošanā ir pareizi – jo katrs uz 
Ventspili atbraukušais dod darbu mūspuses ļaudīm, tērē savu nau-
diņu utt., utjp. Taču pēdējā laika notikumi liecina, ka iztērētā bargā 
nauda pilsētas tēlam dod visai pakārtotu labumu. Jo īstais pilsētas 
tēls veidojas pavisam citā sfērā, tādā, ko par naudu nenopirkt... Un 
šo tēlu veido nebūt ne reklāmas laukumi, tūrisma bukleti, dārgā-
kais salūts valstī vai Ventspils vārda apmaksāta daudzināšana pub-
liskos pasākumos.

Vēl pērn par sadarbības pārtraukšanu ar Ventspili pēc visnotaļ skan-
dalozās mūspuses mēra pašreklāmas tiešajā ēterā “Sirdsdziesmas” 
laikā paziņoja Latvijas Radio un Latvijas Televīzija. No kādreiz tik 
labās sadarbības kā velns no krusta bēg arī citi – diezin vai Laimas 
Vaikules producenti arī gribēs savus māksliniekus sūtīt pie mums pēc 
pilsētas mēra izrunāšanās par Vaikules neprofesionālismu publiska-
jā telpā. Protams, Ventspils bez “Eirovīzijas” fināla, “Muzikālās ban-
kas” vai Laimas Vaikules, tēlaini izsakoties, “nenomirs”... Un tomēr 
– darvas karote pilsētas pašreklāmas medus mucā ir ielieta. Tāpat kā 
vesela “sniega lāpsta darvas” šajā medus mucā sagāzusies līdz ar 
nerimtīgajiem skandāliem ap pilsētas mēra tiesāšanās pasākumiem, 
izteikumiem par pilsētas nemīlestību (runājot tātad visu ventspilnie-
ku vārdā) pret vienu vai otru sabiedriski politisku aktualitāti, valsts 
dzīves norisi vai pilsētas viesu “kategoriju”.

Kādreiz sabiedrībā dominējošais viedoklis “viņš jau sevi neaiz-
mirst, bet vismaz pilsētu sakopis” vairs nedarbojas. Jo sakopjas arī 
citas pilsētas, citi novadi. Jā, varbūt lēnāk un ar daudz ierobežotā-
kiem līdzekļiem, bet sakopjas. Un patiesībā ir pat tieši otrādi – citu 
pilsētu un novadu ļaudis vairs neskatās uz Ventspili kā uz izaugsmes 
brīnumu, bet gan runā par valsts līdzekļu, ES naudu utt., utjp. “izsi-
šanu”, izmantojot ietekmes sviras, kuras nekādi nav samērojamas 
ar citiem pieejamajiem “blatiem” varas virsotnēs. Tātad – nego-
dīgi iegūtiem papildu resursiem kārtējā Megaprojekta realizēša-
nai. Un, protams, nevar jau aizmirst arī par “viena cilvēka teātri” ar 
pompoziem pasākumiem, uzrunām un sabiedriskām aktivitātēm, 
šīs soloizrādes aizrauj arvien mazāku cilvēku skaitu. Pārfrāzējot 
krievu dzejnieka Majakovska komunistisko dzejoli, varam sacīt – 
“sakām Ventspils, domājam – Lembergs, sakām Lembergs, domā-
jam – Ventspils”.

Latvijā ir pietiekami daudzi piemēri patiešām labam un stabi-
li uzturētam pilsētas tēlam. Romantiskā vēju un mūzikas pilsēta 
Liepāja mums tepat, kaimiņos. Vēstures elpas apdvestās Cēsis ar 
saviem nebūt ne tik pompozajiem un milzu līdzekļus prasošajiem, 
bet cilvēku ļoti iecienītajiem festivāliem, Pils parku un vēsturiska-
jām pilsdrupām. Šauro ieliņu un Ventas rumbas pilsēta Kuldīga. 
Ziedošās ievas un rudens lapkritis Siguldā. Vietas, kur “pilsētas tēvi” 
daudzu gadu garumā lēni, bet noteikti veidojuši tikai pozitīvu pil-
sētas tēlu, ieguldot tik, cik konkrētā brīdī bijis iespējams, sakopjot 
pilsētas, veidojot jaunas un inovatīvas atpūtas un dzīves iespējas, 
dodot iespēju piedalīties pilsētas vai novada dzīvē iedzīvotājiem un 
viesiem, uzņemot mūziķus, māksliniekus, sportistus, uzņēmējus. 
Un rezultāts ir daudz pozitīvāks. Bet Ventspils joprojām grib visu un 
visus nopirkt par naudu... Taču cieņu un mīlestību par naudu neno-
pirksi, tās ir jāizcīna ar darbu, godīgumu un patiesām rūpēm par pil-
sētu, tās iedzīvotājiem un viesiem. 

Patiesi jūsu, “Ventspilnieks.lv”

18. janvārī tika pieņemts viens no gada svarīgākajiem Ventspils pilsētas 
domes lēmumiem – par pašvaldības 2018. gada budžetu. Par to, kāda bija 
budžeta pieņemšanas gaita, saruna ar Ventspils domes opozīcijas frakci-
jas vadītāju, deputātu Ģirtu Valdi Kristovski.

Būvniecības valsts kontroles birojs tuvākajā laikā veiks ārpuskārtas pārbaudi Ventspils tirdzniecības cen-
trā “Tobago”. "Ventspilnieks.lv" jau ziņoja, ka ventspilniekus bažīgus darījušas veikala grīdas pacēlušās 
flīzes. Veikala vadības un pašvaldības pārstāvji gan apgalvo, ka uztraukumam neesot pamata.

Būvniecības uzraugs sola 
pārbaudīt TC “Tobago”

V 
entspils pilsētas domes Būvniecības admi-
nistratīvā inspekcija informē, ka TC “Tobago” 
notiek ēkas nenesošo konstrukciju tirdznie-
cības zāles grīdas līmeņošana. Izmantojot 
inovatīvu materiālu, kurš tiek iepludināts 

gruntī zem grīdas, tiek veikta grīdas pacelšana, līmeņo-
jot betona plātnes un atgriežot grīdu sākotnējā līmenī. 
Ņemot vērā, ka nav iespējams pacelt visas plātnes vien-
laicīgi, starp šīm plātnēm izveidojas augstuma starpība, 
deformējot grīdas flīzes. Minētās plātnes nav ēkas neso-
šās konstrukcijas.

Par to, ka ēkas grīda balstīta uz pamatni, kura sastāv 
no vājas nestspējas grunts, kas laika gaitā sablīvējusies, 
radot nenesošo ēkas konstruktīvo daļu (grīdas) iesēdu-
mus, jau 2013. gada decembrī teikts AS “Inspecta Latvia” 
tirdzniecības centra tehniskās apsekošanas atzinumā. 
Saskaņā ar atzinumu ēkas nesošo konstrukciju deformā-
cijas nav konstatētas. Tomēr kādēļ grunts sēšanās prob-
lēma sākta risināt vien vairāk nekā četrus gadus pēc 
minētā atzinuma saņemšanas, zināms nav.   

"Ventspilnieks.lv" noskaidroja, ka grunts sēšanās var būt 

saistīta ar tās zemo nestspēju un blīvumu, pazemes cau-
ruļvadu plīsumiem, kas izraisa grunts izskalojumus zem 
ēkām, vai ar drenāžas trūkumu, kā rezultātā zem pama-
tiem plūstošie gruntsūdeņi izskalo gruntī esošās sīkās 
daļiņas. Dažreiz grunts sēšanās var būt celtnieku steigas, 
grunts testu neesamības vai pat ļaunprātīgas rīcības rezul-
tāts. Šajā gadījumā, visticamāk, pie grunts sēšanās varētu 
būt vainojama stipri purvainā zeme, uz kuras būvēta ēka.

Darbus TC “Tobago” veic uzņēmums OU “Uretek 
Baltic,” un, kā norādīts uzņēmuma mājas lapā, “Uretek” 
procedūra grunts stabilizēšanai ir inženiertehniska meto-
de, ar kuru zem pamatiem esošās grunts nestspēju var 
uzlabot līdz vērā ņemamam dziļumam vai arī tikai līdz 
vēlamajam dziļumam, ievadot gruntī piebriestošos ģeo-
polimēra sveķus. Uzņēmums informē, ka darbu zonās 
netiek skartas ēkas nesošās konstrukcijas, kā arī norāda, 
ka remontdarbi turpināsies vēl aptuveni divas nedēļas

Savukārt Ventspils Būvniecības administratīvās inspek-
cijas vadītājs Jurģis Rasa norāda, ka grīdu labošanai nav 
jāsaņem nekāda veida normatīvajos aktos noteiktās 
atļaujas. 

Ģirts Valdis Kristovskis: 
Ventspils pilsētas 2018. gada 
budžets vērtējams kā neleģitīms

Cik nozīmīgs ir šāds lēmums?
Pilsētas 2018. gada budžeta izdevumu daļa pār-

sniedz 70 miljonus. No pašvaldības ieņēmumiem 31% 
(20 078 207 EUR) ir valsts un ES finansējums, kas pare-
dzēts ES fondu finansētajiem projektiem. Tie ir iespaidīgi 
pieejamie finanšu resursi pilsētas attīstībai. Tā ir pozitīvā 
ziņa. Taču budžeta kontekstam diemžēl ir arī redzama 
pamatīga blakne. Budžeta veidošanas process, tā necaur-
spīdīgums, liek secināt, ka budžets veidots nedemokrā-
tiskas, autoritāras pārvaldes interesēs, slēptu politisku 
mērķu sasniegšanai, iespējams arī tā pārvaldītāju savtīgu 
personīgo interešu apmierināšanai.

Skarbs vērtējums. Vai jums ir argumenti tā 
pamatojumam?  

No valsts un pašvaldību pārvaldes pamatprincipiem 
izriet, ka budžeta procesam ir jābūt maksimāli atklātam 
un caurspīdīgam, visos sīkumos vērtēšanai pieejamam kā 
sabiedrībai, tā arī opozīcijas deputātiem. Ventspilī ne tuvu 
budžeta veidošana tāda nebija. Trīs opozīcijas deputātus – 
Aivi un Ivaru Landmaņus, arī mani, dome neiekļāva nevie-
nā domes komisijā un padomē, kur rudens periodā tika 
diskutēti budžeta jautājumi. Šo padomju sēžu darba kār-
tība un laiki netika publiski izziņoti, mums domes admi-
nistrācija liedza tās rīcībā esošo informāciju par budžeta 
gatavošanas gaitu, neizsniedza informāciju, kas pieejama 
valdošās partijas “Latvijai un Ventspilij” deputātiem. 

Izklausās neticami! A.Lembergs publiski izsakās, 
ka Ventspils domē visi deputāti ir vienlīdzīgi un 
visiem ir vienādas darbības iespējas. 

Diemžēl patie-
sā “lietu kārtība” 
Ventspilī ir diametrā-
li pretēja. A.Lembergs 
kā prettiesiski varu 
sagrābis pilsētas vadī-
tājs, kuram tiesa lie-
gusi pildīt šos pienā-
kumus, vienkārši salti 
melo. 2018. gada Ventspils pašvaldības budžeta pieņem-
šanas process nepārprotami uzrāda absolūtu nevienlīdzību 
Ventspils pilsētas domes deputātu starpā. Notiek mazāku-
ma deputātu mērķtiecīga diskriminācija. Tas, ka trīs no čet-
riem opozīcijas deputātiem netiek iekļauti nevienā pašval-
dības komisijā, padomē, darba grupā, kur tiek sagatavoti 
pašvaldības lēmumi, budžets, bet valdošā politiskā spēka 
“Latvijai un Ventspilij” deputāti katrs vidēji ir iekļauti 5 no 
minētajām pašvaldības darba institūcijām, raksturo patie-
so, tas ir, prettiesisko kārtību Ventspils pašvaldībā. Tas ir 
Latvijas Satversmes pamatprincipu pārkāpums.

Kāpēc A.Lemberga vadītajai deputātu vairākuma 
kopai tas būtu nepieciešams?

Sākumā, kad mēs trīs netikām iekļauti pašvaldības 
komisiju darbā, domāju, ka tā ir Lemberga visatļautība, 
gluži neveselīga tieksme demonstrēt opozīcijai savu paš-
valdības vēlēšanās gūtās varas pārākumu. Bet kad mums 
tika liegta pilsētas 2018. gada budžeta gatavošanai nepie-
ciešamā informācija, sapratu, ka tā ir mērķtiecīga darbība,  
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Valsts finansē 548 studiju  
vietas
Valsts finansēto studiju vietu skaits 2018.
gadā Ventspils Augstskolā (VeA) ir sasnie-
dzis 548 studiju vietas, liecina Izglītības un 
zinātnes ministrijas dati. Augstskolu vidū 
VeA, kas ir viena no mazākajām augstskolām 
Latvijā, tas ir devītais lielākais valsts piešķir-
tais atbalsts.

Bezdarbs pusotra mēneša laikā 
pieaudzis par 0,4%
Janvāra trešajā nedēļā Ventspils pilsētā reģis-
trētā bezdarba līmenis darbspējas vecumā 
saglabājies 4,5% robežās un pirmo nedēļu 
apstājās pēc straujāka kāpuma. Kopš decem-
bra pirmās puses Ventspilī bezdarba līme-
nis pieaudzis par 0,4%. Pašlaik Ventspilī 
bez darba ir 975 cilvēki darbspējas vecumā. 
Ventspilī īpaši nepieciešami būvkonstrukciju 
montētāji un rokas lokmetinātāji, tur pašlaik 
ir brīvas pa 25 vakancēm.

Decembrī kurināts mazāk  
nekā gadu iepriekš
Pateicoties samērā siltajiem laika apstāk-
ļiem, decembrī Ventspilī siltumenerģijas 
patēriņa apjoms bija par 3,2% mazāks nekā 
2016. gada pēdējā mēnesī. Ventspilnieku 
patērētais siltumenerģijas apjoms decembrī 
sasniedza 18 772 MWh. 

Aug lielgabarīta kravu apjoms
Aizvadītā gada laikā Ventspilī pašvaldības 
iestāde “Komunālā pārvalde” izsniegusi 555 
atļaujas lielgabarīta vai smagsvara transport-
līdzekļiem kravas pārvadāšanai pilsētas teri-
torijā, kas ir par 41 atļauju vairāk nekā 2016. 
gadā, vēstī “Komunālā pārvalde”. Piemēram, 
vienas nedalāmas kravas garums sasniedzis 
vairāk nekā 50 m, platums – virs 7 m, bet 
augstums – 8 m.

Novada budžets  
ar 8,82 milj. eiro deficītu
Ventspils novada pašvaldība 2018. gada 
budžetu plāno ar 8,82 mlj. eiro deficītu. 
Līdzekļus tēriņiem, kas pārsniedz ieņēmu-
mus, plānots gūt, ņemot 7,55 mlj. eiro aiz-
ņēmumu no Valsts kases. Kā informē pašval-
dība, budžeta ieņēmumi plānoti 13,998 mlj 
eiro apmērā, bet izdevumi – 22,816 mlj. eiro.

Cūku mēris arī Ziru pagastā
Pirmo reizi šogad bīstamā slimība – Āfrikas 
cūku mēris – ir reģistrēta arī Ventspils nova-
da Ziru pagastā, liecina Pārtikas un vete-
rinārā dienesta dati. Bīstamā slimība aiz-
vadītajā nedēļā konstatēta arī vairākos 
kaimiņnovados.

Haskiju parka saimniekam  
800 eiro sods
Pārtikas un veterinārais dienests pērn no suņu 
turēšanas vietas jeb tā dēvētā Haskiju parka 
Ziru pagastā izņemto suņu īpašniekiem lab-
turības prasību pārkāpumu dēļ kopumā pie-
mērojis 800 eiro naudas sodu. Patlaban kon-
fiscētie 26 suņi atrodas Ķekavas novada dzīv-
nieku patversmē “Mežavairogi”, kas ir viena 
no patversmēm, ar kuru Nodrošinājuma 
valsts aģentūrai ir noslēgts līgums par atsavi-
nāto dzīvnieku uzņemšanu.

Nozog mantas 290 eiro vērtībā
Ventspilī, Kuldīgas ielā kādā veikalā aizturē-
ta 1984. gadā dzimusi sieviete, kura centās 
nozagt dažādas preces 290 eiro kopvērtībā. 
Preces nebija bojātas un veikals tās atguva, 
bet policijā ierosināts kriminālprocess.

VENTSPILĪ
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atbilstoša infrastruktūra

prāmju līnijas no Ventspils

Katrs uzņēmējs uz jauno gadu raugās ar cerībām, ka tas būs labāks par iepriekšējo, arī laikā, kad nozarē valda ne tie rožainākie 
laiki. Turpināt iesākto un mērķtiecīgi strādāt pie izvirzīto prioritāšu sasniegšanas un īstenošanas dzīvē – ar šādu moto 2018. gadā 
raugās viens no Ventspils ostā visveiksmīgāk strādājošajiem uzņēmumiem SIA “Noord Natie Ventspils Terminals”.

A 
izvadītais gads Ventspils ostā 
strādājošajam uzņēmumam 
SIA “Noord Natie Ventspils 
Terminals” bijis salīdzinoši pozi-
tīvs. Jau gada sākumā – janvā-

rī un februārī – terminālī tika pārkrauts par 
teju simts tūkstošiem tonnu vairāk nekā 
līdzīgā laika periodā 2016. gada sākumā, 
sasniedzot 438 tūkstošus tonnu. Lielāko 
pārkrauto kravu ieguldījumu devušas tieši 
“ro-ro” jeb ar prāmjiem pārvadātās kra-
vas un beramkravas. Jau pērnā gada sāku-
mā “Noord Natie Ventspils Terminals” vadī-
ba 2017. gadu saistīja ar lielām cerībām 
un prognozēja, ka gadu noteikti izdosies 
noslēgt uz pozitīvas nots. Uzņēmums īpašu 
uzmanību pievērsa ciešai sadarbībai ar vie-
tējiem eksportētājiem, tāpat turpināja strā-
dāt arī pie jauniem virzieniem, piemēram, 
pie jauna kuģu apkalpošanas segmenta – 
kruīzu kuģu piesaistes.

Runājot par aizvadītajā gadā vēroja-
mo kopējo apgrozījumu SIA “Noord Natie 
Ventspils Terminals”, uzņēmums stāsta, ka 
pērn sākot no janvāra līdz augustam kravu 
apgrozījums svārstījies no 200 tūkstošiem 
līdz 300 tūkstošiem tonnu mēnesī. Vidēji 
mēnesī kravu apgrozījums pērn bijis 250 
tūkstoši tonnu. Ventspils brīvostas publisko-
tie dati liecina, ka pērn Ventspils ostā “ro-
ro” jeb ar prāmjiem pārvadāto kravu apjoms 
otro gadu pēc kārtas pārsniedzis divus mil-
jonus tonnu, turklāt pieaugums salīdzināju-
mā ar 2016.gadu ir 17% jeb par 305 000 
tonnu.

Jāatzīmē, ka visas Latvijas mērogā ģene-
rālkravu segmentā pērn pārkrautas kravas 
11,599 miljonu tonnu apmērā, kas ir par 
7,1% vairāk nekā 2016. gadā. Ar prāmjiem 
pārvadāto kravu apjoms sasniedzis 3,186 
miljonus tonnu un bija kāpums par 14,6%, 
kā arī kravas konteineros pārkrautās kra-
vas 4,658 miljonu tonnu apjomā (kāpums 
par 13,7%). Tātad Ventspils ostas uzņēmu-
ma pienesums kopējos rādītājos ir pat vairāk 
nekā divas trešdaļas. Vienīgi kokmateriālu 
apgrozījumā valstī vērojams kritums par vai-
rāk nekā pieciem procentiem.

Uzņēmumā uzsver, ka termināļa viena no 
lielākām priekšrocībām, pirmkārt, ir profe-
sionāls un pieredzējis darbaspēks. “Nereti, 
apstrādājot klienta kravas, nepiecieša-
mi inovatīvi risinājumi un individuālas kra-

“Noord Natie Ventspils Terminals” 
ar drošu skatu nākotnē

Noord Natie Ventspils Terminals  – 
daudzfunkcionāls kravu pārkraušanas centrs

vas iekraušanas vai izkraušanas metodes. 
Kvalitatīvam ostas pakalpojumu nodrošināju-
mam bez tehniskās infrastruktūras un mūs-
dienīgas kraušanas tehnikas rezervēm nepie-
ciešams arī darbaspēka profesionālo iemaņu 
augsts līmenis, tā pastāvīga saglabāšana, 
tālāka nodošana un pilnveidošana. Arī turp-
māk tiks veikta darbinieku apmācīšana, pro-
fesionālo iemaņu paaugstināšana, izglītības 
līmeņa palielināšana gan profesionāli, gan 
akadēmiski,” būtiskākās vērtības un ieguvu-
mus min NNVT Komercnodaļas vadītājs Artis 
Šenkevics.

Lielā mērā pateicoties tieši “Noord Natie 
Ventspils Terminals” augsta līmeņa pakalpo-
jumu nodrošinājumam, kvalitatīvai prāmju 
kravu apstrādei un mērķtiecīgai sadarbības 
partneru piesaistei ir veicināts kravu apgro-
zījuma pieaugums Ventspils ostā, kas savu-
kārt mudināja prāmju operatoru “Stena Line” 
pērn palielināt reisu skaitu no Ventspils uz 
Nīneshamnes ostu Zviedrijā līdz 12 kuģoju-
miem vienā virzienā nedēļā jeb 24 reisi turp 
un atpakaļ nedēļā. Turklāt prāmju piepildī-
jums kravu segmentā arvien ir pieaugošs, 
tādējādi nostiprinot Ventspils ostu kā galve-
no un, kas ir īpaši svarīgi, īsāko kravu ceļu no 
Baltijas uz Zviedriju, kas tālāk paver durvis uz 
visu plašo Skandināviju. “Divi moderni prām-
ji – “Scottish Viking” un “Stena Flavia” – katrā 
reizē spēj uzņemt vairāk kā 2000 līnijmetru 
kravas un līdz pat 500 pasažieriem. Terminālī 
ir visa nepieciešamā infrastruktūra, lai kva-
litatīvi un efektīvi varētu apkalpot jebkuru 
“ro-ro” tipa kuģi. Pamatā pārvadāto prāmju 
kravu segmentā ietilpst kokmateriāli, iekār-
tas, jaunas automašīnas, automašīnu pieka-
bes, betona un metāla izstrādājumi,” skaidro 
uzņēmuma pārstāvis. 

Uzņēmumā atklāja, ka paralēli prām-
ju maršrutam no Zviedrijas Ventspils ostu 
apmeklē arī “ro-ro” kuģi no citām Eiropas 
valstīm, pamatā pie mums atvedot lauksaim-
niecības un ceļu būves tehniku. “Arī pagā-
jušajā, 2017.gadā “Noord Natie Ventspils 
Terminals” bija savos uzdevumu augstumos 
un atbildīgi iesaistījās NATO militārās kravas 
pārkraušanas darbos,” atgādināja vasarā pie-
redzēto militāro kuģu kustību Ventspils ostā.

Jautāts, kā uzņēmuma darbību ietekmē 
konkurences palielināšanās starp Baltijas val-
stu ostām, A.Šenkevics uzsvēra Ventspils un 
Latvijas trumpi – ģeogrāfisko stāvokli starp 

Rietumiem un Austrumiem, papildus ņemot 
vērā neaizsalstošas ostas statusu un terminā-
ļa infrastruktūras priekšrocības. “Paši saviem 
spēkiem esam piesaistījuši jaunus klientus, 
citi klienti vērsušies pie mums paši, pateico-
ties līdzšinējo partneru ieteikumiem. Lai sek-
mētu stividorkompānijas atpazīstamību tirgū, 
esam izvērsuši reklāmas aktivitātes, piedalo-
ties starptautiskās izstādēs, kas īpaši būtisks 
moments domājot par nākotni,” skaidroja 
A.Šenkevics.

Joprojām “Noord Natie Ventspils Terminals” 
īpašu uzmanību pievērš jaunas darbības vir-
ziena attīstīšanai – kruīzu kuģu piesaistes. 
Aizvadītais gads bija īpaši aktīvs šajā jomā. 
“Jaunā produkta attīstīšana mudinās tūrisma 
attīstību pilsētā un reģionā, tāpat sekmēs 
pienesumu ekonomiskās attīstības jomā un 
palielinās mūsu termināla un pilsētas atpa-
zīstamību plašākā mērogā. Prāmju terminā-
lim ir izcils ģeogrāfiskais novietojums, tam ir 
visa nepieciešamā infrastruktūra šāda veida 
kuģu apkalpošanas nodrošināšanai, kā arī 
ievērojama pieredze pasažieru apkalpošanas 
jomā,” uzsvēra uzņēmuma pārstāvis.

Kopš 2017. gada janvāra “Noord Natie 
Ventspils Terminals” ir kļuvis par asociāci-
jas “Cruise Europe” pilntiesīgiem biedriem, 
kas nodrošina pilnvērtīgu informācijas apriti 
un iespējas sevi reklamēt gan tematiskajos 
medijos, gan lielākajās starptautiskajās izstā-
dēs. Līdz šim jau notikušas sasvstarpējas tik-
šanās klātienē ar vairākiem kruīzu kuģu ope-
ratoriem par iespējam “Noord Natie Ventspils 
Terminals” un Ventspili iekļaut tūrisma marš-
rutos jau 2018./2019. gadā.  

“Kruīza bizness Ventspilī līdz šim nav bijis 
aktīvs, jo nav neviena institūcija vai uzņē-
mums, kas nodarbotos ar kruīza līniju piesais-
ti un iesaistīto pušu koordinēšanu, lai kruīza 
līnijas veiksmīgi darbotos Ventspilī. Mēs 
tomēr esam ļoti pārliecināti, ka neatlaidīgais 
darbs dos labu rezultātu. Jau šobrīd esam 
apstiprinājuši mūsu piestātnes sešiem kruīzu 
kuģiem nākamajos divos gados, no kuriem 
četri ir Vācijas prestižās kruīzu kompānijas 
“Phoenix Reisen” laineri ar kuģa garumu līdz 
par 230 metriem,” atklāja A.Šenkevics. 

Uz jauno gadu uzņēmums raugās vēl cerī-
gāk nekā pērn, un tam ir pamats. Aktīvu inte-
resi sadarboties ar “Noord Natie Ventspims 
Terminals” izrādījuši pārstāvji no Ķīnas, 
Krievijas un Kazahstānas.
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R 
unājot teātra terminoloģijā, iepriekšminētie darbi 
bijuši viņa dzīves lielākās lomas, neskaitot, pro-
tams, ģimeni. Bet pirms, pēc un pa vidu tām bijis 
tik daudz mazāku, bet vienlīdz nozīmīgu lomu, ka 
itin loģiska šķiet viņa pēdējās darbavietas izvēle 

– kļūt par Piltenes pilsētas vēstures muzeja vadītāju. Varbūt 
tāpēc, ka šķitis – šajā darbā viņam arī savu mūžu iespējams 
ieraudzīt jaunāko laiku vēstures kontekstā. Apjaust sevi vēs-
turē un vēsturi sevī. Kā detaļu pārmaiņu mehānismā. 

SPRĀDZIENS ĢIMENI AIZMET UZ SIBĪRIJU
Cik muzeja priekšmetu ir tautā par muzeju dēvētajā 

Piltenes novadpētniecības ekspozīcijā, tās vadītājs un vienī-
gais darbinieks precīzi vēl nezina. Kopš stāšanās amatā pirms 
apmēram pieciem gadiem laika lielākā daļa pagājusi, izvieto-
jot krājumus pašvaldības atvēlētās, atbilstoši izremontētās un 
aprīkotās telpās, jo līdzšinējās pāris istabiņās kultūras namā 
tiem sen bija kļuvis par šauru.  

Muzeja pirmsākumi Piltenē saskatāmi kopš 1964. gada, kad 
padomju tradīcijām atbilstoša “Slavas istaba” tikusi iekārtota 
pilsētas izpildkomitejas telpās. Ar vietējās vidusskolas vēstu-
res skolotāja Gunāra Daudzes un viņa domubiedru fanātiskām 
pūlēm tā daudzu gadu gaitā papildināta un mainījusi atrašanās 
vietu, pārceļoties gan uz vietējo skolu, gan internāta telpām un 
pie ugunsdzēsējiem, visbeidzot mājvietu atrodot pilsētas kultū-
ras namā. Vēsture arī Jāni interesējusi  kopš skolas gadiem, viņš 
piedalījies novadpētnieku aktivitātēs, bet profesionāli vēsturei  
pievērsos tikai pēc atgriešanās dzimtajā Laidzē, Talsu rajonā. 

Ar sevi 
vēsturē. 
Ar vēsturi 
sevī
Piltenieks Jānis Freimanis ārpus tiešā dar-
ba vienmēr bijis un ir tik vitāls, iznesīgs un 
atraktīvs, ka viņu grūti iedomāties sēžam pie 
rakstāmgalda, matemātiski funktierējot, kā 
ekonomiski izdevīgu padarīt lielas lauku ko-
lektīvās saimniecības darbu. Bet tieši to viņš 
mūža lielāko daļu ir darījis, Jelgavā iegūtajā 
specialitātē strādājot par galveno ekonomistu 
savulaik vienā no spēcīgākajiem Ventspils 
rajona kolhoziem “Piltene”, bet vēlāk kļūstot 
par priekšsēdētāju Ventspilij blakus esošajā 
kopsaimniecībā “Draudzība”. Gan ar piebildi, 
ka bikšdibenu no krēsla nekad nav slinkojis 
pacelt, lai klātienē pārbaudītu, vai un kā viņa 
izplānotie cipari strādā konkrētā objektā un 
darbavietā.    

Pirms tam vēstures salto dvašu nācies izjust Tomskas apga-
balā Sibīrijā, uz kurieni viņš kopā ar “šķiras ienaidnieku kula-
ku “ ģimeni izsūtīts 1949. gadā. Vecāki strādājuši Pļavu mež-
niecībā, tēvs bijis grāmatvedis, māte – atsveķotāja, kādi tur 
kulaki?  Tēvam tā bijusi jau otrā trimda: vispirms viņš nosū-
tīts uz filtrācijas nometni, bet patiesībā kā bezmaksas dar-
baspēks uz zelta raktuvēm Magadanas apgabalā, no kurie-
nes pēc pāris gadiem atbrīvots. Pēc atgriešanās turpinājis 
ierasto darbu, ierastās medību gaitas, bet tajās kopā ar kolē-
ģiem  gadījusies nelaime – mežā uzgājuši nacionālo partizā-
nu pamestu bunkuru. Tas nācis ausīs vietējiem čekistiem, kuri 
pieprasījuši to parādīt viņiem. Kopā ar mežzini Jāņa tēvs, arī 
Jānis, gājuši pie nomaskētās būves, mežzinis kāpis lejā pie 
durvīm, un tanī mirklī nograndis sprādziens: pirms izklīšanas 
partizāni to, izrādās , nomīnējuši. Vīrs saraustīts gabalos, bet 
sprādziena apdullināto tēvu čekisti apcietinājuši par “atbalstu 
partizāniem”. Pirms 1949. gada izvešanām tēvam paziņots, 
ka deportēta tiek visa ģimene kā partizānu atbalstītāji, bet 
vēlāk dokumentos atklājies, ka viņi izsūtīti kā kulaki: acīm-
redzot, šai “tautas ienaidnieku” kategorijai tobrīd bijušas lie-
lākas kvotas...Septiņgadīgo skolu Jānis pabeidzis Sibīrijā. Pēc 
“tautu tēva” Staļina nāves Freimaņiem ļauts atgriezties Latvijā. 
Zēnam un vecākiem lielas pūles nācies pielikt, lai izglītības tur-
pināšanai viņu pieņemtu skolā ar latviešu mācību valodu. 

SVĒTAIS BLATS UN GLĪTĀ KORUPCIJA
“Toreizējā darba dzīvē krievu valodas prašana man lielis-

ki noderēja, bet pārkrievoties netaisījos. Kā perfekti krieviski 
runājošo mani ne jau tīri tukšām rokām nereti sūtīja koman-
dējumos uz Maskavu un savienības rūpnīcām, kur savam 
kolhozam vajadzēja pa blatu “izsist” fondus, deficītu tehniku 
un rezerves daļas. Totalitārisma apstākļos nebija citu varian-
tu! Krievu ierēdņi tādās reizēs apbrīnojami viegli saprata, ko 
grib “Jan Janovič “no Latvijas un izpalīdzēja. Tā bija Padomju 
Savienību visaptveroša blata un bartera sistēma,” kādreizējo 
realitāti atceras Jānis, neslēpjot, ka to pašu toreiz darīja arī 
Rīgā, bet ka tas jau vairs nav bijis viņa “līmenis”. 

“Kopš mūsu muzejs pār-
cēlies uz plašajām bijušās 
mācītājmājas telpām Lielajā 
ielā, šeit bērniem nereti 
notiek vēstures mācību stun-
das. Skolotāja un es kā dzī-
vais eksponāts diezgan vieg-
li viņiem varam izskaidrot, 
piemēram, kad un kāpēc 
Latvijā un PSRS notika iedzī-
votāju izsūtīšanas, partizā-
nu cīņas un “dzīšana” kol-
hozos. Tā ir melnā pagātne. 
Grūtāk viņiem saprast, kāpēc 
no tiem laikiem līdz mūs-
dienām saglabājies blats. To 
tagad gan vairs nesauc šai 
daļēji kriminālajā žargonā, 
bet, kā jau demokrātijas ap - 
stākļos pienākas,  glītā sveš-
vārdā – par korupciju (lat. 
corruptio – bojāšana, uzpirk-
šana). Atšķirībā no agrākā 

tagad varianti ir – jebkuru politisku, saimniecisku vai juridisku 
rezultātu var panākt bez uzpirkšanas, pārpirkšanas vai vulgā-
ras kukuļošanas, bet tas tomēr tiek darīts pat visaugstākajos 
varas līmeņos. Man nav viennozīmīgas un visaptverošas atbil-
des, kāpēc tā notiek un kas jādara, lai šo mūžseno negodīgu-
ma un alkatības sērgu ierobežotu. Lielos vilcienos jauniešiem 
varu tikai atgādināt konkrētus faktus, kad šie netikumi, papil-
dināti ar slavas un varas kāri, daudzu gadsimtu ritumā bijuši 
pamatā gan fantastiskam Piltenes uzplaukumam, gan tikpat 
graujošām neveiksmēm. Tuvplānā  un virspusē vēl nesaska-
tāmi, šie procesi turpinās arī šodien un tagad, kad ne vien 
mūsu pilsēta, bet arī valsts slīd ekonomiskā un demogrāfiskā 
bedrē,” neņemoties izsvērt, cik šajā kritumā ir vietējo vaina, 
cik lielā mērā vēl nesen plaukstošo mazpilsētu tajā iegrūdusi 
valsts politika un ģeopolitiskās norises, faktu konstatē ekono-
mikas speciālists.

KAS NODZĒŠ PILTENES SPOŽUMU
Viņš negrasās iedziļināties gadsimtus senā pagātnē, kad 

vēl pirms Ventspils dibināšanas Piltene kā Dānijas karaļvalsts 
sastāvdaļa veidojās par Ventas lejteces galveno tirdzniecības 
ostu, drošā attālumā no Baltijas jūras sirotāju vikingu uzbru-
kumiem;  kad šeit bija ne vien pils, muita, piestātnes un spī-
ķeri, tirgus laukums un septiņas vējdzirnavas Sudmaļkalnā; 
kad kā krāpšanas simbols folklorizējās “Piltenes bezmens”, 
ko bīskapa labā lietoja šejienes blēdīgie muitnieki. Atskatā 
var saprast, kāpēc tā noticis. Grūtāk izsecināt, kas neseno pil-
sētas spožumu dzēš mūsdienās.  Riskējot iemantot padom-
ju stagnāta un sociālistiskās iekārtas cildinātāja slavu, Jānis 
atsauc atmiņā tikai pāris vai trīs gadu desmitus senus noti-
kumus un faktus. 

“Vēl pie prāta un veselības ir simti ventspilnieku, kas brauca 
darbā uz Piltenes augļu un dārzeņu pārstrādes cehu, kur tika 
pielietotas tolaik Padomju Savienībā visprogresīvākās tehnolo-
ģijas un radīti pilnīgi jauni produkcijas veidi. Kad sievietēm bija 
darbs “Rīgas adītāja” pilsētas filiālē, vīri pelnīja maizi kokap-
strādes cehā vai remontu un celtniecības iecirknī, bet kondi-
toriem un beķeriem pietika, ko darīt divās maizes ceptuvēs. 
Nerunājot par Priekšpiltenes lieldravā, alus darītavā, netāla-
jā skuju pārstrādes cehā, kultūras, izglītības  un sporta jomā 
aizņemtajiem. Neskaitot kolhoza kantorī, dispečeru punktā 
un mehāniskajās darbnīcās strādājošos, kas tāpat bija vietējie 
ļaudis,” Jānis rēķina, ka toreiz strādājošo skaits pilsētā pārsnie-
dzis tūkstoti. Salīdzinājumam viņš min, ka tagad tik lielu ciparu 
vairs neveido pat visas  pilsētas iedzīvotāju kopums.  

PARTIJNIEKS LIKA APLAUPĪT LATVIEŠUS
“Nav strīda par to, vai padomju saimniekošanas sistēmai 

bija jāsabrūk. Pilnīgi noteikti – jā. Visuzskatāmāk es to ierau-
dzīju “brālīgajā Ukrainā”, kur latviešu zemnieki padomju varas 
norietā nomāja zemi, lai audzētu kukurūzu  savām rukšu fer-
mām. Tas nav plaši zināms fakts, bet Kirovogradas apgabalā 
ieradās strādnieki no Ādažu kolhoza, Ventspils rajonā izvei-
dotais mehanizatoru un lauksaimnieku “desants”, kopumā 
kādu sešu Latvijas lielsaimniecību ļaudis.  Mēs tur vairākus 
gadus visnotaļ izdevīgi audzējām un vedām mājās vērtīgos 
graudus, tanī pat laikā apgabalā vērojot  tādu birokrātisko 
un komunistiskās partijas funkcionāru patvaļu, kāda Latvijā 

Omoniešu sašautais kolhoza "Piltene" autobuss apskatei novietots netālu no Ļeņina 
pieminekļa Rīgā.

Vecais ratiņš – tepat no Piltenes.
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Bijušais VAS “Latvijas dzelzceļš” meitasuzņēmuma “LDz loģistika” vadītājs Verners Lū-
sis ticis pratināts gan pēc Polijas, gan Lietuvas prokuratūras lūguma. Turklāt “Lūša jau-
tājums” nopietni satraucis kā Satiksmes ministrijas vadību, tā arī, kā izrādās, smagos 
noziegumos apsūdzēto un ar V.Lūsi cieši saistīto Aivaru Lembergu. Saeimā pat notikusi 
speciāli šim jautājumam veltīta sanāksme, kurā piedalījies arī A.Lembergs.

Oligarhu lietas izmeklēšana Ingunas 
Sudrabas vadībā beigusies ar neko. Lai 
arī komisija atzīst, ka “oligarhu sarunās” 
var saskatīt valsts sagrābšanas centie-
nus, konkrēti atbildīgo vārdi ziņojuma 
secinājumos nav pieminēti. 

Mēdz teikt, ka cerība mirstot pēdējā, – nu, to var pieskaitīt optimistu filozofijai. 
Reālisti augstākminēto traktē citādāk: cerība esot muļķa mierinājums. Runājot 
ar slavenā un caurcaurēm patriotiskā kareivja Šveika vārdiem, var teikt arī tā: 
”Tātad mēs, muļķi, domājām, ka komisija mums palīdzēs, ne sūda tā mums 
nepalīdzēja!” Raugi, minētā komisija, kā tas gleznaini aprakstīts visiem zināmajā 
Hašeka romānā, tika izveidota, lai atklātu dažādas nejaucības un visādus nes-
mukumus un – dabiski – novērstu tos. Komisija skatīja, pētīja, iztaujāja, kaut ko 
uzskribelēja, un ar to pašu viss beidzās. Bet nabaga kareivīši, kas no šī pasākuma 
bija cerējuši lielas lietas, dabūja maršēt placdarma dubļos un pēc savu zaglīgo un 
sadistisko virsnieku pavēles stundām ilgi aurot: „Tātad mēs, muļķi...” un tā tālāk.

Tātad mēs, muļķi, domājām...

M 
ūsdienu Latvijas pilsoņiem 
pēc kārtējās piedzīvotās 
vilšanās maršēt dubļos un 
aurot neviens neliek, – fui, 
fui, tas tak būtu rupjš cil-

vēktiesību pārkāpums! Bet tas nenozīmē, 
ka pēc kārtējās parlamentārās komisijas 
darba (darba?) noslēguma ne vienam vien 
mūsdienu Latvijas pilsonim negribas no 
sirds izaurēt Šveika viedos vārdus.

Vai kāds atceras, cik daudz parlamentāro 
komisiju ticis izveidots kopš valsts neatkarī-
bas atjaunošanas? Un kādus pasaulsvarīgus 
jautājumus tās izmeklējušas? „Iegūglējot” 
atslēgvārdu, iegūstam informāciju, ka 
Latvijas Republikas Saeimā darbojusies 
31 parlamentārās izmeklēšanas komisija; 
astoņas līdz 1940. gada okupācijai, divdes-
mit trīs – no 1991. gada līdz mūsdienām. 
Iznāk, ka vidēji ik pēc gada un pāris mēne-
šiem izveidota kārtējā Saeimas deputātu 
komisija. Kā tad noslēgušās šo komisiju 
sanākšanas un spriešanas, citiem vārdiem 
– kāds bijis par atbildīgiem un zinošiem 
atzīto deputātu darbošanās „sausais atli-
kums”? Galaziņojumu noapaļotās frāzes 
kur bijušas, tur arī palikušas, un neviens 
tās vairs neatceras. Labums? Kāds, piemē-
ram labums Latvijas valstij un tautai tika 
no skaļās, deputāta Ādamsona kaujinie-
ciskajiem saukļiem pieskandētās „pedofi-
lu lietas” izmeklēšanas? Ja beigu beigās 
ikvienam kļuva skaidrs, ka nekādas lietas 
nemaz nav bijis, tikai varen šmucīgs melnā 
piāra pasākums?

Labi, tā jau ir sena pagātne. Bet nupa-
tās darbu beidza „Oligarhu Rīdzenes saru-
nu” parlamentārā izmeklēšanas komisija. 
Nedēļām ilgi komisijas locekļi ar rūpjpilnu 
koncentrēšanos uzklausīja gan oligarhus, 

gan dažādus lieciniekus un tuvu stāvošas 
personas. Tauta kāri tvēra jaunumus, sak, 
vai tad nu patiešām nekas nenotiks? Kaut 
kas tiks atklāts, atzīts, noskaidrots un izrisi-
nāts? Komisijas priekšsēde Sudrabas kun-
dze dziļā nopietnībā sniedza intervijas plaš-
saziņas līdzekļiem, žurnālisti uzdeva āķīgus 
vai gluži gludenus jautājumus (atkarībā 
no tā, kādu kursu proponē attiecīgā masu 
medija saimnieki). Un visu laiku, klauso-
ties Sudrabas kundzes izsvērtajās un visno-
taļ korektajās atbildēs, galvā kā uzmācīgs 
pantiņš skandējas „Es neesmu es, un arī 
kažoks nav mans!” – tas varbūt vēl nese-
nējo Ziemassvētku iespaidā.

Vēl mēs dabūjām dzirdēt arī šo to no 
iztaujājamo personu teiktā. Tiec nu gudrs 
– viens apgalvo, ka nekā tāda nav teicis, 
otrs pauž, ka runātajā nav nekā pretliku-
mīga, trešs dievojas, ka nepazīst ne pirmo, 
ne otro, nav bijis nekādu sarunu (kazi, var-
būt tādas „Rīdzenes” arī nav bijis, ko?). 
Vārdu sakot, „mīļais vīrs, tas, ko tu vakar 
redzēji, nav taisnība!” (arī no dzīves pazi-
nēja Hašeka).

Bet nu ir gala ziņojums. Ārkārtīgi svarīgs 
dokuments, pie kura ilgi un rūpīgi strādāts – 
vai tam nevajadzētu viest ilgi gaidītas pār-
maiņas Latvijas politikā? Gan ētiskas, gan 
ekonomiskas, galu galā zināmā mērā pat 
estētiskas! Kaut ko tādu, kas nav bijis pa 
spēkam nevienai no 22 iepriekšējām komi-
sijām! Cerība, kas mirst pēdējā un vienlai-
kus ir muļķa mierinājums – vai tā?

Taču pēc miera un klusuma, kas pēc 
galaziņojuma tapšanas kā liega sniega 
sega nolaidies pār plašsaziņas līdzekļiem 
(ja nu varbūt pavīd kāda sīciņa vērpetīte), 
iz krūtīm laužas nopūta: „un mēs, muļķi, 
domājām, ka...” 

Ar Lemberga dalību Saeimā apspriests aizturētā  
bijušā “LDz loģistika” vadītāja Lūša “jautājums”

P 
ēc TV3 raidījuma “Nekā personīga” 
ziņotā, slepenā tikšanās notikusi 
uzreiz pēc V.Lūša aizturēšanas, ar 
kuru jau ilgus gadus ir ciešas saik-
nes ilgstošās tiesvedībās aizņem-

tajam A.Lembergam. Tieši senās draudzības 
un ciešo saikņu dēļ Saeimā arī notikusi šī 
tikšanās, tās iniciators esot bijis A.Lembergs. 
Viņš arī piedalījies sanāksmē, klātesot arī 
satiksmes ministram Uldim Augulim un viņa 
padomniekam Artim Stuckam. Tiesa, visi 
minētie gan kategoriski noraidīja faktu, ka 
tikšanās laikā tiktu runāts tieši par politiskā 
spēka “bēdu brāļa” V.Lūša gadījumu.

Pēc “Nekā personīga” vēstītā, Polijas pilsē-
tas Bjalostokas prokuratūra V.Lūsi tur aizdo-
mās par krāpniecību ar pievienotās vērtības 
nodokli. Lietuvas pilsētas Paņevežas prokura-
tūra vēlējusies iztaujāt V.Lūsi kā liecinieku kri-
minālprocesā, kas saistīts ar citiem cilvēkiem. 
Abos gadījumos V.Lūsis pratināts arī Finanšu 
policijā. Prokuratūras preses sekretāre Aiga 
Šēnberga norādīja, ka nevar ne apstiprināt, 

ne noliegt, ka V.Lūsis pratināts Finanšu polici-
jā. Kļuvis zināms, ka Lietuva aizturēja V.Lūsi, 
jo viņš bija izsludināts starptautiskajā mek-
lēšanā. Starptautiskais orderis attiecas arī uz 
Latvijas likumsargiem, kuriem arī bija visas 
iespējas V.Lūsi aizturēt, tomēr Iekšlietu minis-
trija atteicās atklāt, cik ilgi laiku V.Lūsis bijis 
izsludināts starptautiskajā meklēšanā.

V.Lūsis jau samērā tālajā 2005. gadā 
kļuva par AS “Ventbunkers” valdes locek-
li, kas tolaik pārstāvēja A.Lemberga inte-
reses. Par ciešām saiknēm liecina arī kāda 
Kopenhāgenā 2005. gadā noklausīta saruna 
A.Lemberga krimināllietā. V.Lūša uzdevums 
bijis ietekmēt situāciju AS “Ventbunkers”, 
lai A.Lembergam nevajadzētu pārāk strauji 
kārtot parādu jautājumus. Šo sarunu ierak-
stīja Satversmes aizsardzības biroja Dānijas 
partnerdienests un to prokuratūra pievie-
noja lietai par A.Lemberga iesaisti Ventspils 
tranzītuzņēmumos. 

“Jā, V.Lūsis ir strādājis Ventspilī. Es viņu 
pazīstu. Man ar viņu sen nav bijušas nekā-

das darīšanas. Es gan esmu viņu Rīgā saticis, 
kaut kāda liela apspriede bija dzelzceļnie-
kiem. Tad es viņu satiku, uz pāris vārdiem,” 
tā savā izvairīgajā manierē saistību ar V.Lūsi 
skaidro A.Lembergs.

2008. gadā, kad “Latvijas kuģniecību” kon-
trolēja partijas “Latvijai un Ventspilij” paš-
reizējais valdes loceklis Imants Sarmulis, 
V.Lūsis pēkšņi nokļuva kuģniecības meitas-
uzņēmuma «LSC Shipmanagement” valdē. 
Divus gadus vēlāk, 2010. gadā, sākās V.Lūša 
vērienīgā karjera Satiksmes ministrijā. Kad 
ZZS kalpojošais un nozares neprofesionā-
lis U.Augulis pirmo reizi kļuva par satiksmes 
ministru, viņš V.Lūsi pieņēma darbā lidos-
tas “Rīga” valdē, kur, kā zināms, atalgojuma 
līmenis ir ļoti augsts un darbu šajā iestādē 
kāro ikviens. Savukārt pēc tam, kad 2016. 
gadā U.Augulis laimīgas sakritības pēc atkal 
pamanījās kļūt par satiksmes ministru, V.Lūsis 
turpināja draugu karjeru un kļuva par “LDz 
loģistika” vadītāju. U.Augulis gan liedzas, ka 
būtu lēmis par V.Lūša pieņemšanu darbā, lai 
gan fakti rāda ko citu.

Interesants ir arī A.Lemberga iknedēļas 
preses konferencē paustais atzinums par 

V.Lūša darbu “LDz Loģistika”. “Viņš vadīja 
“LDz loģistika”, kas ir nosacīti jauna kom-
pānija, un ne ar ko īsti nenodarbojas. Nu, 
tur nav nopietna tēma, un līdz ar to asoci-
ācija {Latvijas Tranzīta biznesa asociācija} ar 
viņiem tur ikdienā nesadarbojas. Mēs strādā-
jam ar LDz valdi. Prezidents {Edvīns} Bērziņš 
un valdes locekļi atkarībā no atbildības tur 
ekonomisko vai tarifu politiku, vai normatīvo 
aktu politiku. Bet LDz loģistika ar šiem jautā-
jumiem nenodarbojas.” Tomēr jāatzīmē, ka 
saskaņā ar AS “Latvijas dzelzceļš” informā-
ciju, tieši šīs kompānijas, kura “ne ar ko īsti 
nenodarbojas”, galvenais uzdevums ir izstrā-
dāt un aktīvi starptautiski virzīt Latvijas tran-
zīta koridora vienoto piedāvājumu.

Tikmēr pats V.Lūsis paralēli darbam valsts 
uzņēmumos ar vērienu saimniekojis savā pri-
vātbiznesā un nodarbojies ar degvielas tirgo-
šanu, un tas liek uzdod svarīgus jautājumus. 
Viņa uzņēmums “TF Europa” 2014. gadā 
sasniedza iespaidīgu apgrozījumu 20 miljo-
nu eiro apmērā, taču gadu vēlāk tā apgrozī-
jums bija vairs tikai 800 tūkstoši eiro. Pēc tam 
uzņēmums pārcēlās uz Ventspils pilsētu, kur 
nezin kāpēc drīz vien tika likvidēts. 

Parlamentārās 
izmeklēšanas komisija 
oligarhu lietā izkalusi “čiku”

“O
ligarhu sarunās” var saska-
tīt valsts sagrābšanas pazī-
mes, jo atsevišķos jautā-
jumos ir apspriestas dar-
bības, kas var liecināt par 

valsts varas kā instrumenta izmantošanu 
personiskā ekonomiskā labuma gūšanai, 
teikts komisijas ziņojumā. Sarunas norāda 
uz valsts amatpersonu iecelšanas un atcel-
šanas ietekmēšanu, kas ne vien apdraud 
sabiedrības intereses atsevišķu lēmumu 
pieņemšanā, bet arī var radīt būtiskus drau-
dus Satversmē nostiprinātajam varas dalīju-
mam. Parlamentārās izmeklēšanas komisija 
arī aicina Saeimu izvērtēt koalīcijas pado-
mes atbilstību Satversmei, jo šāda institūcija 
Satversmē nav paredzēta, taču tajā, piedalo-
ties personām, kuras nav attiecīgā sasauku-
ma Saeimas deputāti, tiek pieņemti lēmumi, 
kuri ietekmē demokrātiskus procesus valstī.

Vēl Sudrabas vadītā komisija secinājusi, 
ka izmeklēšanai varējusi traucēt KNAB vadī-
tāju nesagatavotība vadīt iestādi un sadar-
bības trūkums ar citām izmeklēšanas un 
uzraudzības iestādēm – Drošības policiju, 
Satversmes aizsardzības biroju, Noziedzīgi 
iegūtu līdzekļu legalizācijas novēršanas die-
nestu, Valsts ieņēmumu dienestu. Tas, iespē-
jams, ietekmējis pierādījumu bāzi un bijis 
viens no iemesliem kriminālprocesa izbeig-
šanai pirmstiesas izmeklēšanas laikā.

Savukārt “Oligarhu lietas” parlamentārās 
izmeklēšanas komisijas deputāts Andrejs 
Judins (Par!/V) atsevišķajā viedoklī norā-
da, ka komisijas galaziņojumā neesot pie-
minēta virkne faktu, kas norāda uz valsts 
sagrābšanu, un komisija atteikusies anali-
zēt virkni svarīgu faktu, kas liecina par valsts 
sagrābšanu bijušo politiķu Aināra Šlesera un 
Andra Šķēles, kā arī Ventspils mēra Aivara 
Lemberga  un citu personu darbību rezultātā. 

A.Judins uzsver, ka bijušās KNAB priekš-
nieka vietnieces Jutas Strīķes paskaidrojumi 

un izmeklēšanas gaitā iegūtie materiāli lieci-
na, KNAB rīcībā bijusi informācija par iespē-
jamiem noziegumiem, kas netika izmeklēta. 
Krimināllietas materiālu apjomu lielā mērā 
veidojot mazsvarīgi dokumenti, savukārt tādi 
dokumenti, kas saturēja iespējamu pierādo-
šu informāciju, netika rūpīga izvērtēti un ana-
lizēti. Pēc viņa domām bijušais KNAB vadī-
tājs Jaroslavs Streļčenoks nebijis ieinteresēts 
kriminālprocesa virzīšanā un pabeigšanā. 
Trūkstot arī faktu, kas pamatotu, kādēļ KNAB 
necēla iebildumus pret prokurora Māra Lejas 
atteikumu lietā uzsākt kriminālvajāšanu.

Tikmēr premjers Māris Kučinskis (ZZS), 
lūgts vērtēt komisijas darbu, vien pateica, 
ka “visi ir izvingrojušies”, un atgādināja, ka 
prognozes par komisijas darbu jau no paša 
sākuma bijušas skeptiskas. 
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Atbalsta pāreju uz 
mācībām latviešu valodā
Valdība atbalstījusi likuma grozīju-
mus, paredzot, ka no 2019. gada 1. 
septembra vispārējās izglītības iestā-
dēs sākt pakāpenisku pāreju uz mācī-
bām latviešu valodā. Paredzams, ka 
no 2021./2022. mācību gada vidus-
skolā visi priekšmeti tiks pasnieg-
ti latviešu valodā, saglabājot mazā-
kumtautību skolēniem iespēju dzim-
tajā valodā apgūt dzimto valodu, lite-
ratūru un ar kultūru un vēsturi saistī-
tus priekšmetus. Galīgo lēmumu gan 
vēl jāpieņem Saeimai, kur sagaidā-
mas spraigas diskusijas. 

Pirmais gripas upuris
Slimības radītu komplikāciju dēļ dzī-
vību zaudējis šajā sezonā pirmais gri-
pas pacients. Sasirgušais miris gada 
pašā sākumā. Viņam bijis plaušu 
karsonis un laboratoriski apstiprinā-
ta A tipa gripa, kā arī kāda hronis-
ka saslimšana. Slimnieks bija vecāks 
par 50 gadiem un pret gripu nebija 
vakcinēts. 

Studentu skaits10 gadu 
laikā sarucis par 35%
Šajā akadēmiskajā mācību gadā stu-
dijās iesaistījušies 81,6 tūkstoši stu-
dentu, un gada laikā studējošo skaits 
ir samazinājies par 1,6%. Kā liecina 
Centrālās statistikas pārvaldes dati, 
pēdējo 10 gadu laikā studentu skaits 
ir sarucis par 43,8 tūkstošiem jeb 
35%, un tas ir skaidrojams tieši ar 
būtisku iedzīvotāju skaita sarukumu. 

Maizīša apzadzējam  
5 gadi cietumā
Rīgas pilsētas Latgales priekšpilsē-
tas tiesa piesprieda piecu gadu cie-
tumsodu agrāk tiesātam vīrietim par 
Satversmes aizsardzības biroja direk-
tora Jāņa Maizīša dzīvokļa un citu per-
sonu dzīvokļu apzagšanu. Tāpat vīrie-
tim piemērotas 180 stundas piespie-
du darba. 

Biezākais sniegs un 
lielākais sals Liepājā
Nedēļas sākumā Latvijā fiksēta līdz 
šim zemākā šīs ziemas gaisa tempe-
ratūra, kad Liepājā termometra sta-
biņš noslīdēja līdz -14,6 grādiem. 
Liepājā arī uzsniga Latvijā biezākā 
sniega sega, otrdienas rītā sasnie-
dzot 23 cm.

Bibliotekāriem jāziņo 
drošības policijai
Drošības policija aicina bibliotekā-
rus ziņot par ikvienu aizdomīgu pazī-
mi, kas varētu liecināt par iespēja-
mu saistību ar terorismu. DP aicina 
uzmanību pievērst pazīmju kopumam 
– personas ārējam izskatam, to, kādus 
jautājumus cilvēks uzdod, vai iesais-
tās diskusijās par radikālo islāmu, kā 
arī par to, vai nenēsā zīmīgas detaļas 
pie apģērba.

Gada sēne – milzu 
apaļpūpēdis
Latvijas Mikologu biedrība par 2018. 
gada sēni Latvijā ir izvēlējusies milzu 
apaļpūpēdi. Tas ir pats lielākais pūpē-
dis pasaulē. Tā diametrs var sasniegt 
50 cm un vairāk, bet svars var būt 
vairāki kilogrami – līdz pat 10 kg. 
Lielākajam Latvijā līdz šim atrastajam 
pūpēdim apkārtmērs bijis 166 cm. 
Jauni apaļpūpēži ir ēdami, kamēr vien 
iekšpusē balti.

LATVIJĀ

sen vairs nebija iedomājama. Ar mums kaut 
cik rēķinājās kā ar citas republikas iedzīvotā-
jiem, respektēja kā padomju “rietumniekus”, 
kas lieto daudz modernāku tehniku un lauk-
saimnieciskā darba paņēmienus. Bet pietika 
partijas rajona komitejas 1. sekretāram kāda 
reida laikā ieraudzīt, ka mēs esam novāku-
ši labu ražu un vālītes sakrāvuši lauka malā, 
lai sekotu pavēle vietējam kolhoza priekšsē-
dētājam to kraut savās automašīnās un sūtīt 
prom neražas apdraudētā viņu valsts plāna 
pirmstermiņa izpildei. Nav līdzējuši iebildu-
mi, ka tā ir latviešu manta, kukurūza izglābta 
tika tāpēc, ka ukraiņiem momentā nav bijis 
automašīnu iekārotā transportēšanai,  bet 
latvieši tādas sameklējuši un vienas nakts 
laikā graudus aizveduši uz dzelzceļa staciju  
nosūtīšanai uz Latviju. 

“Bez partijas vadības ziņas pat naglu no 
noliktavas nevarējām dabūt, savukārt viņu 
speciālisti neuzdrošinājās no mums bez parti-
jas akcepta pārņemt daudz progresīvākās aug-
snes apstrādes metodes,” atcerējās šī “desan-
ta” vadītājs Jānis Freimanis, pasmaidot, ka 
centralizācijas ideja, kāda tā viņu redzējumā 
bijusi Ukrainā, tur tikusi novesta līdz absur-
dam, lai visi varētu ieraudzīt tās nederīgumu. 

ATRIEBĀS AUTOBUSAM
“Latvijā toreiz tik tiešs ekonomiskais 

absurds vairs nebija iespējams, mēs alkām 
iegūt politisku brīvību un atjaunot savu val-
sti. Ticot, ka tam sekos arī straujāka saimnie-
ciska augšupeja. Tieši ar šo mērķi gājām uz 
barikādēm,” stāsta Jānis pēc nesenās tikša-
nās ar bērniem un jauniešiem vietējā vidus-
skolā, kas bijusi veltīta 27 gadus seno janvāra 
notikumu atcerei. 

“Skolā bijām pieci no daudziem desmitiem 
to dienu dalībnieku, kas autobusos, pašizgā-
zējos, ar lieljaudas traktoriem devāmies uz 
Rīgu sargāt Augstāko Padomi, valdību, radio, 
TV un pasta ēkas no PSRS speciālo uzdevu-
mu vienībām. Uz tikšanos bija atnācis arī 
Aigars Kress, tas pats, kurš piedzīvoja omo-
niešu uzbrukumu uz Rīgu atbraukušo pilte-
nieku autobusam. Līdz slepkavībām neno-
nāca, cilvēkus no transportlīdzekļa brutāli 
izdzina, noguldīja uz zemes, bet autobusam 
sašāva logus un riepas. Vēlāk to nogādājām 
pilsētas centrā kā uzskatāmu apliecinājumu 
tam, ko no okupantu armijas var sagaidīt 
turpmāk. Ievainotā autobusa melnbaltā foto-
grāfija tagad skatāma muzejā, vēl Piltenē ir 
sastopami tā pasažieri, kas toreiz apzinājās, 
ka aptrakušo omoniešu lodes var skart ne 
tikai dzelžus, bet arī viņus, uz zemes notriek-
tos. Domāju, ka pieticīgie līdzekļi muzeja 
uzturēšanai simtkārt atmaksāsies ar to vien, 
ka jaunajai paaudzei  būs pamats lepoties ar 
saviem senčiem, kas nenobijās no lodēm,” 
Jānis savu tagadējo darbu mēra nevis ar atal-
gojumu, bet misijas apziņu: kas tad, ja ne 
es? Ar nožēlu atzīstot, ka joprojām nav ticis 
skaidrībā, kāpēc šie brīvības idejas vienotie, 
drosmīgie un patriotiskie cilvēki vēlāk nespē-
ja savākties kopīgai vietējo saimniecisko jau-
tājumu risināšanai. 

AR LIELO NAUDU APSĒSTAJĀ 
VENTSPILĪ

“Mana pārliecība, ka, demontējot greizo 
padomisko sistēmu, nebija līdz pamatiem 
jāsagrauj tās laikā izveidotā ražošanas bāze, 
pakalpojumu dienesti, kultūras un izglītības 
tradīcijas, kā tas lielā mērā notika Piltenē. 
Prātīgāk būtu bijis to visu, atbilstoši pārvei-
dojot, kā tagad saka, integrēt, iekļaut jauna-
jā  eiropeiskā kārtībā. Vēsture atgādina, ka 
tā visu iepriekšējo savulaik mēģināja noār-
dīt boļševiki un kas no tā iznāca,” Jānis nav 
sazvērestību teoriju fans, bet pārliecināts, ka 
kādam vai kādiem tāds haoss un provinces 
panīkums bijis izdevīgs. Viņaprāt, straujo pār-
maiņu laikā valsts vara ļaudīm apzināti neti-
ka populāri skaidrojusi, uz kādu saimnieko-
šanas modeli nākotnē masveidā virzīties, lai 
“veiklie zēni” nepaspētu sagrābt īpašumus 
un resursus. 

“Demokrātiskas vajāšanas kampaņas” 
rezultātā Jānis pārmaiņu laikā vairs nav bijis 
kolhoza priekšsēdētājs. Pēc spraigajiem 
“kukurūzas gadiem” ar bijušo kolēģu līdz-
dalību Ventspils centrā izveidojis tirdzniecī-
bas un pakalpojumu uzņēmumu, kuru vadījis 
desmit gadu. 

“Biju dzīvē gana pieredzējis, ne vairs nai-
vais lauķis, bet ar lielo naudu apsēstajā 
Ventspils vidē uz godīgu konkurenci orientē-
ta firmiņa "Agro' vienkārši nespēja izdzīvot. 
Pašlikvidējāmies,” bez īpašas nožēlas atzīst 
Jānis, jo mentāli sava biznesa interešu vārdā 
nekad nav varējis ķerties kādam pie rīkles. 

PLĀNA LABAD KOMUNISTI 
APBRUŅO “FAŠISTUS”

Pēc aiziešanas no algota darba dažus 
gadus Jānis veltījis vaļaspriekam, ko  viņš 
gatavs saukt 
arī par dzī-
vesveidu, jo 
piekopis to 
visu līdzši-
nējo mūžu 
– medībām. 

“Kopā ar 

tēvu un vecāko brāli Andri gājām medībās, 
pat būdami izsūtījumā Sibīrijā. Kad turienes 
kolhozam nepildījās zvērādu sagādes plāns, 
pat kulakiem – fašistiem deva ieroci un sūtī-
ja taigā,” par zēna gados iepazīto padomju 
dievību – valsts sagādes plānu – ironizē Jānis. 
Kopš dzīvesbiedre, studiju un darba kolēģe 
Daina aizgājusi mūžībā, nācies uzņemties 
mājas un dārza uzturēšanas rūpes, jo pie-
augušie, augstskolas beigušie bērni kopā ar 
mazbērniem savā dzīvē: meita Rīgā, dēls 
Anglijā. Datu apkopojumi par šādā veidā 
Piltenei zaudētajiem ļaudīm skaisti nofor-
mētās planšetēs kādreiz nonāks arī vietējā 
muzejā, bet pagaidām tie izskan individuāli 
kā vecāku ļaužu nopūtas, pie kuriem mazbēr-
ni atbrauc tikai pāris reizes gadā. Kad gudrie 
bērni un mazbērni atkal atgriezīsies savā pil-
sētā uz palikšanu un ar kādu rīcību atkal to 
cels atpazīstamības saulītē, Jānis neņemas 
prognozēt. 

“PILTENE BALTĀ ŠŪPULĪ DUS...”
“Tam jābūt kaut kam ļoti īpašam, ne jau 

tikai ar “prāģeru” slavu  Piltenei visu mūžu 
jānodzīvo. Ir taču šeit dzīlēs lielisks minerāl-
ūdens, kas pats prasās pudelēs. Ir netālā Zūru 
mežniecība, kur visu valdību un partiju spi-
ces vīri simts gadus medījuši staltbriežus un 
šo dzīvnieku introducētājiem te pat ir uzcelts 
piemineklis;  ir tikpat veca Māteru Jura dibi-
nātā  ugunsdzēsēju biedrība, kuras pūtē-
ji, pat kunga dūša būdami, Kārlim Ulmanim 
nospēlējuši tik jauku sagaidīšanas maršu, 
ka Vadonis pēc tam viņus uzaicinājis muzi-
cēt Rīgas pilī. Jā, bagātā Ventspils daļu no 
Piltenes labākajiem speciālistiem var nopirkt, 
gudrākos studentus savāc un patur kosmo-
politiskā Rīga, vēl kādi brīvprātīgā naudas 
verdzībā vai zinību alkās dodas uz svešām 
zemēm. Bet saksafonists  Jānis Freimanis 
(jā, arī tādu lomiņu dzīve viņam iedalījusi!) 
nodungo divrindi no bijušā piltenieka, dzej-
nieka Ulda Krasta un pilsētas drauga, kom-
ponista Valtera Kaminska dziesmas “Piltenes 
noktirne”: “Piltene baltā šūpulī dus, / Sapnī 
tai seni bruģakmens stāsti...”

“Pilnībā pievienojos dzejnieka sacītajam –  
salīdzinot ar mūžību, Piltene ir vēl tikai šūpu-
lī, un senie bruģakmeņi būs kur atsperties, 
kad tā celsies staigāt. Bet muzejā savāktās 
senlietas un laikmetu liecības tiks ņemtas 
līdzi nākotnē, lai būtu atskats uz savu vien-
reizīgumu,” Jānim ticis kaut kas arī no dzej-
nieka talanta. 

Viņš smejoties papildina: “Un dziedātāja 
arī: gadsimta ceturksni biju pirmais tenors 
Ventspils rajona vīru korī “Zītars”. No Piltenes 
uz mēģinājumiem Ventspilī brauca pilns 
autobuss ar mūsu zēniem. Mazliet jāpagai-
da, lai manas “līvānietes” virtuvē norūgst šī 
gada ābolu vīns, tad kopā ar draugiem atmi-
ņā nāks ne tikai jestrā Noktirne...” Jānis ir 
nelabojams dzīves mīlētājs un optimists. 

Ar sevi vēsturē. Ar vēsturi sevī

Freimaņu ģimene Sibīrijā, 1956. gads.

Jāņa Freimaņa tēvs Jānis 
pēc atgriešanās no filtrāci-
jas nometnes Magadanas 
apgabalā. 

Kādā atpūtas braucienā, 2015. gads.
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Tiekamies 
Ventspils ledus hallē
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HK Venta2002 – 
HK Tukums/HS Rīga

Uz Phjončhanu 35 sportisti
Latviju Phjončhanas olimpiskajās spē-
lēs Dienvidkorejā pārstāvēs 35 sportisti 
deviņos sporta veidos – bobslejā, biatlo-
nā, ātrslidošanā, kamaniņu sportā, ske-
letonā, daiļslidošanā, distanču slēpoša-
nā, kalnu slēpošanā un šorttrekā, kur 
Latvijas godu aizstāvēs divi Ventspils 
šorttreka audzēkņi – Roberto Puķītis un 
Roberts Jānis Zvejnieks. Latvijas olim-
piskās komandas karognesējs atklāša-
nas ceremonijā tiks nosaukts nākamajā 
pirmdienā.

Pēdējie fiziskie treniņi 
Ventspilī
Latvijas bobsleja izlase pilnā sastāvā tre-
nera Sanda Prūša vadībā pēdējo tre-
niņprocesu pirms došanās uz ziemas 
olimpiskajām spēlēm Phjončhanā paš-
laik uzturas nedēļu ilgā treniņnometnē 
Ventspils sporta bāzēs. Nometnē piedalī-
sies 12 sportisti, vieglatlētikas manēžā un 
basketbola hallē pieslīpējot fizisko saga-
tavotību pirms olimpiskajiem startiem.

Māsas Grīvas triumfē 
Kuldīgā
Kuldīgā notikušajās vieglatlētikas sacen-
sībās telpās “Katrīnas kausi” dubultuzva-
ru svinēja māsas Grīvas. Ventspilnieces 
triumfēja tāllēkšanas sektorā. Labākā ar 
rezultātu 6,33 m bija Lauma Grīva, bet 
māsa Māra sasniedza 6,08 m atzīmi. Šī 
bija māsām jau piektā uzvara Kuldīgas 
sacensībās. Kārtslēkšanā dāmām uzvarē-
ja Ildze Bortaščenoka (3,80 m), bet kun-
giem kārtslēcējs Mareks Ārens ar 5,40 m 
šoreiz otrais, taču pēc IAAF punktu tabu-
lām tieši ventspilniekarezultāts bija tre-
šais augstvērtīgākais visās sacensībās.

Desmitā uzvara desmit 
spēlēs
Latvijas Nacionālās 1.līgas čempionāta 
kārtējā spēlē pašreizējie čempioni VK 
“Ventspils” savā laukumā spraigā piecu 
setu ilgā cīņā ar 3-2 (25:22, 16:25, 25:21, 
17:25, 15:10) pārspēja tuvākos konku-
rentus VK “Ozolnieki”. Rezultatīvākais 
spēlētājs VK “Ventspils” rindās bija tās 
līderis Kristaps Šepte, kurš šoreiz guva 14 
punktus. Šī ventspilniekiem bija 10. uzva-
ra 10 spēlēs, kas ar 28 punktiem dod pār-
liecinoši pirmo vietu. Svētdien, 28. janvā-
rī, VK “Ventspils” savā laukumā uzņems 
Aizkraukles volejbolistus.

Jau ceturtais amerikānis  
BK “Ventspils” rindās
Ventspils basketbola klubs noslēdzis 
vienošanos ar amerikāņu uzbrucēju 
Dominezu Bērnetu. Līgums ar D.Bērnetu 
noslēgts uz divām sezonām, klubam patu-
rot tiesības līgumu pārskatīt pēc šīs sezo-
nas beigām. 26 gadus vecais D.Bērnets, 
kurš ventspilnieku rindās kļuvis jau par 
ceturto amerikāņu leģionāru šajā sezonā, 
BK “Ventspils” rindās debitēja ar sešiem 
punktiem Latvijas Basketbola līgas spēlē 
pret “Valka”/”Valga”.

“Odisejs” šoreiz bez zelta 
medaļām
Ventspilī notikušajā Latvijas čem-
pionātā loka šaušanā telpās sacensī-
bu saimniekiem no kluba “Odisejs” 
šoreiz neizdevās kļūt par čempioniem. 
Ventspilniekiem šoreiz četras sudraba 
un viena bronzas medaļa. Prestižākajā 
Olimpiskā loka klasē sudrabu ieguva 
Dāvis Blāze. Šajā klasē dāmu konkuren-
cē otrā Viktorija Masļajeva. Kompaktloka 
klasē sudrabs Sergejam Meļeškevičam. 
“Odisejam” sudraba medaļa arī koman-
du sacensībās.

SPORTA ĪSZIŅAS

kas apzināti pārkāpj Satversmē noteiktās 
mazākuma tiesības, ka mērķis ir slēpt infor-
māciju no opozīcijas deputātiem. Turklāt 
manuprāt, tas nav tikai tādēļ, lai “aktīvais 
deputāts” A.Lembergs viens pats uz opozīcijas 
deputātu fona “spīdētu” ar domes darbu rak-
sturojošu informāciju. Diemžēl tās ir arī bailes, 
ka mazākuma deputāti varētu izgaismot paš-
valdības vadības autoritāro vadību, līdzekļu 
nelietderīgus tēriņus vai, iespējams, pat piesa-
vināšanos valdošās grupas vajadzībām. 

Bet pašvaldības administrācijas pienā-
kums ir atbalstīt visus deputātus vienādi, 
neatkarīgi no to piederības vairākumam 
vai mazākumam! 

Taisnība. Likums pat nosaka, ka pašvaldī-
bas administrācijai savu interešu nav! Tā stāv 
demokrātijas un tiesiskuma pozīcijās, nodrošina 
līdzvērtīgas darbības iespējas deputātiem neat-
karīgi no to piederības! Ventspils pašvaldībā tā 
diemžēl nav. Tās administrācija visos izšķirīgajos 
jautājumos kalpo tikai A.Lemberga vadītā vai-
rākuma deputātu interesēs, apzināti ierobežo 
mūsu, četru opozīcijas deputātu darbību. 

Piemēram?  
Kā jau teicu, pašvaldības administrāci-

ja mums ilgstoši nedeva piekļuvi ar budže-
ta veidošanu saistītajai informācijai, lai gan 
mēs, četri opozīcijas deputāti, sākām no 
domes pieprasīt ar budžeta veidošanu saistī-
to informāciju jau oktobrī, atkārtoti novembrī. 
Vēl 2017. gada 18. decembrī, dažas nedēļas 
pirms budžeta galējās izskatīšanas, domes 
izpilddirektors A.Ābele man sniedza šokējo-
šu rakstisku atbildi, kur rakstīts neticamais: 
“Attiecībā uz pieprasījumu izsniegt informā-
ciju, kas ir pieejama Ventspils pilsētas domes 
komisiju dalībniekiem Ventspils pilsētas paš-
valdības 2018. gada budžeta izstrādes gaitā, 
informējam, ka komisiju darba materiāli ir 
iekšējai lietošanai paredzēta informācija.”

Tātad saņēmāt atteikumu, bet jūs un 
Aivis Landmanis taču esat domes Finanšu 
komitejas dalībnieki?

Tas tiesa. Taču budžeta veidošana paš-
valdībā notiek pusgada garumā. Kā Finanšu 
komitejas dalībnieki mēs budžeta projek-
tu saņēmām 10. janvārī, vien dažas die-
nas pirms tā apstiprināšanas. Tā ir milzīga 
atšķirība, ja pozīcijas deputāti piedalās tā 
apspriešanā visa rudens garumā un tiem 
ir pieejama ar budžeta informāciju saistī-
tā informācija, tie uzklausa pilsētas iestāžu 
vadītāju ziņojumus.  

Ģirts Valdis Kristovskis: Ventspils pilsētas 
2018. gada budžets vērtējams kā neleģitīms

Un tomēr domes sēdē jūs, opozīcijas 
deputāti, spējāt uzdot jautājumus, dot 
vērtējumu budžeta veidošanas procesam 
pāris stundu garumā!

Tieši tā. Par budžeta jautājumiem, prob-
lēmām, nelietderīgiem tēriņiem mums ir ko 
teikt daudz lielākā mērā, nekā bija iespējams 
izteikties. Mēs, protams, turpināsim izgais-
mot budžeta tumšās aizkulises.

Labi. Jūs runājat par sagatavotā budže-
ta projekta trūkumiem. Vai mēģinājāt to 
uzlabot ar saviem priekšlikumiem? 

Kā jau iepriekš minēju, mums, opozīci-
jas deputātiem, valdošais vairākums un 
administrācija neizsniedza budžeta gata-
vošanas laika grafiku, neinformēja par 
tā apspriešanu, neizdeva nepieciešamos 
materiālus. Un tomēr mēs bijām iesniegu-
ši virkni priekšlikumus budžeta lēmumam. 
Par to likteni informāciju nesaņēmām. Kā 
atklājās domes 18. janvāra sēdē, Finanšu 
nodaļas vadītājs Kaspars Vitenbergs par 
mūsu priekšlikumiem neko nebija dzirdējis. 
To likteni vienpersoniski bija izlēmis paš-
valdības izpilddirektors A.Ābele! Vienkārši 
sakot, tie nonāca miskastē, bez apsprieša-
nas domes komisijās, bez apspriešanas ar 
mums, to iesniedzējiem. Pilnīga patvaļa. 
Budžeta apstiprināšanas laikā šādi pārkā-
pumi gan nemulsināja A.Lemberga vadīto 
vairākuma deputātu kopu. Nevienu šāda 
lietu kārtība nesatrauca, izņemot mūs, 
iesniedzējus.

Kāds bija pozīcijas deputātu priekšliku-
mu liktenis?   

Tieši šādu jautājumu es uzdevu budžeta 
ziņotājam Vitenbergam. Viņš nespēja atbil-
dēt, jo acīmredzot pozīcijas deputāti nevie-
nu priekšlikumu 2018. gada budžetam nav 
iesnieguši. Tas gan nemazināja A.Lemberga 
gatavību balsotājiem par pilsētas budžetu 
piesolīt prēmijas. 

Kādas atziņas esat guvis no šāda paš-
valdības budžeta veidošanas procesa?

Ventspils pašvaldības budžets un 
paskaidrojuma raksts izpilda pašas minimā-
lās likumā noteiktās pārskatāmības prasības. 
Tas veidots ar mērķi, lai sabiedrība nevarētu 
izsekot budžetā atvēlētā finansējuma izlieto-
šanai. Aivis un Ivars Landmaņi, ar es, budžeta 
apstiprināšanas sēdes laikā uzdevām neskai-
tāmus jautājumus, uz kuriem ziņotājs vai nu 
nespēja, vai arī izvairījās sniegt precīzas un 
profesionāļa cienīgas atbildes. Tā kā budžeta 
veidošanas procesā ir saskatāmi neskaitāmi 
pārkāpumi, 2018. gada budžets ir vērtējams 

kā neleģitīms. Tautas valodā runājot, netīri 
veikts pašvaldības darbiņš. 

Vai domājat izteikt pretenziju pret 
Ventspils domē notikušo? 

Iepriekš minētais uzskatāmi parāda, ka 
situācija Ventspils pašvaldībā ir antidemo-
krātiska un prettiesiska. Opozīcijai tika liegta 
iespēja veikt detalizētu budžeta izpēti, veikt 
kontroli par budžeta veidošanu, kas ir viens 
no opozīcijas pamatpienākumiem demokrā-
tiskā valstī. Satversmē noteiktās deputātu 
mazākuma tiesības šeit apzināti nerespek-
tē. Pašvaldības administrācija apkalpo tikai 
A.Lemberga vairākumu. Šī kopība organizē-
ti darbojas šauras valdošās grupas interesēs, 
kas pilsētu pārvalda kā personīgu īpašumu. 
Tas ir pašvaldības līmeņa valsts nozagšana. 
VARAM būtu jāiejaucas. 

Ventspilnieks Rihards Lomažs aizvadīja savu rezultatīvāko spēli un guva 27 punktus, taču ar to bija krietni par maz, lai BK 
“Ventspils” uzvarētu FIBA Čempionu līgas turnīra spēlē pret Turcijas klubu “Gaziantep”. Ventspilnieki spēlē savā laukumuā guva 
vairāk nekā 90 punktu, taču pirmoreiz sezonā zaudēja vairāk par simtu un piekāpās pretiniekiem ar 91:103, tā krietni samazinot 
izredzes iekļūt izslēgšanas spēlēs.

AKTUALITĀTE

Par ceļazīmi uz “play-off” vēl nāksies pacīnīties

V 
entspilniekiem šajā spēlē divi 
robi sastāvā: spēlēt nevarēja 
viens no līderiem Aigars Šķēle, 
kā arī komandas jaunieguvums 
Roberts Freimanis, kurš traumu 

guva iepriekšējā spēlē Vācijā. Savukārt jau 
pašā spēles sākumā jeb pirmajā uzbru-
kumā savainojumu guva centra spēlētājs 
Maiks Brusevics, kurš laukumā vairs neva-
rēja doties. Toties laukumā devās pagājuša-
jā nedēļā piesaistītais amerikāņu uzbrucējs 
Dominess Bērnets. 

Lai gan pašā spēles sākumā Ventspils 
komanda izvirzījās vadībā, tomēr pēc 14:9 
nākamos desmit punktus guva viesi un pār-
ņēma vadības grožus savās rokās. Pēc pirmās 
ceturtdaļas Turcijas klubs bija vadībā ar 28:21, 
un turpināja krāt pārsvaru arī otrajā ceturtda-
ļā, vienubrīd esot vadībā jau ar 38:23. Līdz 
pārtraukumam gan izdevās nedaudz atspēlē-
ties un sadeldēt pārsvaru līdz 42:47.

Mājiniekiem cerīgi iesākās otrais puslaiks, 
kurā izdevās gandrīz pilnībā sadeldēt starpību 
(51:53), tomēr tad atkal iniciatīvu pārņēma 
“Gaziantep” un atjaunoja drošu pārsvaru. Lai 
kā arī ventspilnieki centās, noķert konkuren-
tus vairs neizdevās.

Lomažs šajā spēlē ar gūtajiem 27 punk-
tiem bija Ventspils komandas rezultatīvā-
kais spēlētājs, kamēr ar 19 punktiem izcēlās 
Māris Gulbis, bet 16 punkti bija lietuvietim 
Juļam Jucikam. “Paskatoties protokolā, izska-
tās, ka bijusi Zvaigžņu spēle – abas komandas 
meta ar labiem procentiem,” tā pēc spēles 
sacīja rezultatīvi spēlējušais Lomažs. “Varam 
sūdzēties, ka pirmajā uzbrukumā izkrita 
Brusevics un nespēlēja Šķēle, bet arī viņi 
nebija labākajā sastāvā. Pretinieki nospēlēja 
fiziski spēcīgāk vajadzīgākajos brīžos. Beidzot 
savā laukumā kaut ko iemetām, bet nevarē-
jām nevienu nosegt.” BK “Ventspils” galve-
nais treneris Roberts Štelmahers pēc zaudē-

juma nebija diez ko runīgs: “Cīnījāmieš tik, 
cik mums ir spēka, bet pretinieks šoreiz bija 
veiksmīgāks un labāks. Viņi iemeta ļoti sarež-
ģītus metienus, un ir grūti tādās situācijās.”

Uzvara pār Turcijas klubu ļautu ventspil-
niekiem drošāk raudzīties nākotnē uz vietu 
izslēgšanas spēlēs, taču tagad tas jāatliek uz 
atlikušajām divām spēlēm. BK “Ventspils” 
ar piecām uzvarām kopā ar Francijas “Elan” 
un Grieķijas “PAOK” cīnās par ceturto vietu 
un pēdējo ceļazīmi uz “play-off”. Septiņas 
uzvaras ir trešajā vietā esošajai Klaipēdas 
“Neptunas”, kuru ventspilniekiem vairs nav 
izredžu noķert. Līderi ir Vācijas klubs “MHP 
Riesen” un pašreizējā turnīra čempionvienība 
Spānijas “Iberostar”.

Atlikušajās divās spēlēs BK “Ventspils” 
izbraukumā tiksies ar priekšpēdējā vietā 
esošo Itālijas klubu “SikeliArchivi” un mājās 
ar Saloniku “PAOK”, kas, iespējams, kļūs par 
izšķirošo cīņu. 
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Muzikālās 
brīvdienas

S 
estdienas pēcpusdienā sāksies 
un ilgs līdz svētdienai ieskai-
tot tradicionālais starptautis-
kais bardu jeb dziesmu auto-
ru un izpildītāju saiets “Tatjanas 

diena”. Tas notiks jau 16.gadu un šoreiz 
tā programmā paredzēti divi koncer-
ti. Jau tradicionāli uz festivālu sabrauc 
tuvāki un tālāki viesi, kas lielākoties 
ir Ventspils bardu draugi. Šoreiz kon-
certos Ventspilī uzstāsies dziesminieki 
ne tikai no Ventspils, bet arī no Rīgas, 
Liepājas, Maskavas, Minskas, Pleskavas, 
Kijevas, Varšavas, Berlīnes, Grodņas, 
Sumas, Krasnodaras un Narvas. Vispirms 
sestdien, plkst. 19 Pārventas bibliotē-
kā notiks tradicionālais ieskaņas kon-
certs, kura nosaukumā iepītas pazīsta-
mās Bulata Okudžavas dziesmas pirmā 
rindiņa “Ja krauklis augstumos...”. Šoreiz 
festivāla dalībnieki izpildīs pretkara un 
pacifistiskās dziesmas. Ieeja šajā pasāku-
mā ir bez maksas. Savukārt dienu vēlāk, 
svētdien, plkst. 16 teātra namā “Jūras 
vārti” norisināsies saieta galvenais noti-
kums – lielkoncerts. Tajā bardi no sep-
tiņām valstīm piedāvās pārsvarā pašu 
sacerētas dziesmas.

Tomēr tas galvenais nedēļas koncerts 
(pareizāk gan būtu teikt – liels komerci-
ālās mūzikas šovs!) gaidāms sestdienas 
vakarā, kad plkst. 20 Olimpiskajā centrā 
“Ventspils” norisināsies pilnīgi jauns un 
vienlaikus uzreiz arī viens no lielākajiem 
notikumiem pašmāju populārajā mūzikā – 
pirmais muzikālais šovs “DIGiTop100”. Tas 
radīts ar mērķi, lai atspoguļotu Latvijas 
iedzīvotāju klausītāko mūziku legālajās 
interneta vietnēs. Līdzīgi kā citos lie-
lākajos muzikālajos šovos, arī Ventspilī 
sabrauks visi šobrīd aktuālie dažādu žanru 
mūzikas pārstāvji, lai sacenstos par galve-
najām balvām. 

Kā sola šova rīkotāji, uz lielās skatu-
ves kāps Latvijā iemīļotākie mākslinieki, 
kurus itin labi pazīst gan Ventspils publika, 
gan ikviens popkultūras pazinējs Latvijā  
– Intars Busulis, duets “Instrumenti”, 
“Mesa”, “The Sound Poets”, “Carnival 
Youth”, “Viņa” un “Olas”. Ballīte būs ne 
pa jokam, jo uzstāsies arī vairāki vies-
mākslinieki. Gaidāmi arī muzikāli pār-
steigumi un pirmatskaņojumi. Kā stāsta 
pasākuma rīkotāji, no ārzemju mūziķiem 
kā lielākās zvaigznes priecēs Ukrainas 
grupa «Estradarada”. Taču ar to lielais 
“tusiņš” nebūt nebūs beidzies, jo pēc 
tam sekos tā sauktā “pēcballīte” jeb 
“afterparty”, kad pie dīdžeja pults stā-
ies Maskavas klubu zvaigzne DJ Fedor 
Fomin, kā arī “Electricano” un DJ Taran 
& Lomov. Īpašu pārsteigumu sarūpējis 
grupas “Estradarada” solists Aleksandrs 
Himčuks. Tiesa, pasākumā ieeja ar biļe-
tēm, kuras maksās no septiņiem līdz 17 
eiro. Vēl nedaudz ir pieejamas!

Kad ballīte būs pārdzīvota, svētdien 
varēs baudīt salīdzinoši daudz novatoris-
kāku muzikālu priekšnesumu. Teātra namā 
«Jūras vārti» koncertēs čehu vijolniece 
un dziedātāja Iva Bitova. Viņa ir viena no 
spilgtākajām savas paaudzes austrumeiro-
piešu brīvdomātājām, māksliniecēm-vizio-
nārēm. Viņas priekšnesumi ir īsts gardēžu 
baudījums. Mūziķe uzstājusies kopā ar vis-
dažādākajās pasaules mēroga izcilībām, 
kaut vai pieminot Bobiju Makferinu, kura 
vārds komentārus nudien neprasa. 

Jauna nedēļas nogale ir klāt, bet ko 
gan lai iesāk, ja aiz loga ziema strauji 
atkāpjas un nudien nav ne mazākās 
gribas doties ne slēpot vai braukt ar 
ragaviņām, pat ne pastaigāties... Mū-
zika! Jā, šī nedēļas nogale ir kā radīta, 
lai to pavadītu muzikālā gaisotnē.

1.janvārī pirms 336 gadiem aizsaulē aizgāja Kurzemes hercogs 
Jēkabs Ketlers, kura valdīšanas laiks Kurzemei atnesa uzplaukumu. 
Ventspilī un Kuldīgā būvēja buriniekus un karakuģus hercoga flotei, 
un to kvalitāte bija tik lieliska, ka kuģus šeit pasūtīja pat Francija un 
Anglija. Šodien, kad Ventspils ostas liktenis  politikāņu tuvredzības 
dēļ karājas mata galā, ir vērts atcerēties Jēkaba paveikto. 

Hercoga Jēkaba Kurzemē

“V
iņš ir pārlieku varens, lai 
būtu tikai hercogs, tomēr 
viņam nepietiks spēka, 
lai kļūtu karalis,” tā par 
Kurzemes un Zemgales 

hercogu Jēkabu reiz teica  Zviedrijas kara-
lis Kārlis X. Tomēr Jēkaba valdīšanas četr-
desmit gados  Kurzeme  kļuva par vienu no 
bagātākajām  valstīm Baltijas jūras reģio-
nā ar aizjūras kolonijām Āfrikā un Amerikā. 
Hercogs būvēja kuģus, dibināja dažādu 
nozaru manufaktūras un iesaistījās pasaules 
kolonizācijas procesā. 

AR IZGLĪTĪBU UN DIPLOMĀTIJU
Bērnību Jēkabs pavadīja Kēnigsbergas un 

Berlīnes galmos. Divpadsmit gadu vecumā 
viņš iestājās Leipcigas universitātē, bet des-
mit gadus vēlāk, apceļodams Rietumeiropu, 
Amsterdamā studēja kuģu būvniecību, 
Leidenē – tautsaimniecību un ģeogrāfiju. 
Jēkabs brīvi sarunājās vācu, latviešu, zvied-
ru un krievu valodās, un, jau būdams zemes 
valdnieks, vismaz divas reizes gadā pats 
apceļoja visus iecirkņus un uzņēmumus 
Kurzemē. 

Jēkabs bija arī izcils diplomāts 
– salīdzinoši nelielā hercogiste 
nodibināja draudzīgas attie-
cības ar Angliju,  Nīderlandi,  
Spāniju un noslēdza izdevī-
gu tirdzniecības  līgumu ar 
Franciju. Dažādos  Eiropas  
galmos bija Kurzemes her-
cogistes  vēstnieki,  tomēr 
galvenais bija Kurzemes neit-
ralitātes noturēšana.  Hercogs 
centās panākt, lai neizceltos karš 
starp Poliju un Zviedriju, un panāca pat 
Polijas – Zviedrijas miera konferences sasauk-
šanu. Tai gan panākumu nebija, toties Jēkaba 
starptautiskais prestižs pacēlās nebijušos 
augstumos.  

BRANDENBURGAS LUĪZE ŠARLOTE
Brandenburgas  kūrfirsta  Frīdriha  

Vilhelma māsa  princese Luīze Šarlote saņē-
ma astoņus bildinājumus. Uz viņas roku 
pretendēja pat Polijas karalis Vladislavs IV. 
Tomēr kūrfirsts un viņa valsts padome izlē-
ma par labu Kurzemes hercogam Jēkabam, 
kurš  kļuva  par Brandenburgas kūrfir-
sta sabiedroto un izveidoja ar viņu aliansi. 
Ģimenē piedzima deviņi bērni – pieci dēli 
un četras meitas. 

Pēc otrā zviedru kara (1655 – 1661), kad 
hercogiste bija galīgi izpostīta, Luīze Šarlote 
no mātes saņemtajiem 150 000 florēniem 
piecdesmit tūkstošus uzdāvināja hercogam, 
un kad kara seku dēļ pavasarī pietrūka sēk-
las, par saviem līdzekļiem Brandenburgā 
pasūtīja labību un par brīvu to izsniedza 
saviem zemniekiem.

Tanī pašā laikā ievērojamas naudas sum-
mas bija “aizķērušās” parādnieku lādēs. 
Anglija Kurzemes hercogistei kopš 1649. 
gada par sešiem labi aprīkotiem karaku-
ģiem, lielu  kravu  ar  graudiem, šaujam-
pulveri,  musketēm  un  lielgabaliem  bija 
parādā 74 584 mārciņas. Bet tā kā Anglijas 
karalim Čārlzam I  pēc sakāves pilsoņu karā 
nocirta galvu, Jēkabs savu naudu nekad tā 
arī neatguva. 

MANUFAKTŪRAS 
UN KUĢU BŪVĒTAVAS

Hercogs noslēdza tirdzniecības līgumus ar 
Dāniju, Franciju, Venēciju, Portugāli, Holandi, 
Angliju, Spāniju, Osmaņu impēriju un dau-

dzām citām zemēm. 
Vēstures annāles rāda 

tiešām iespaidīgu ainu. 
Hercogistē bijuši 17 
dzelzs cepļi, 18 zāģu gate-
ri, 8 mucinieku darbnīcas, 
10 vadmalas austuves, 3 
tapešu darbnīcas, 85 dar-
vas cepļi, 14 salpetra vārī-
tavas, 1 brokāta darbnī-
ca, 85 linu austuves, 11 
enkuru kaltuves, 3 buru 
austuves, 12 naglu kal-
tuves, 10 lielgabalu lie-
tuves, 6 etiķa un degvīna 
vārītavas, 4 dzintara vir-
potavas, 4 šauteņu darb-
nīcas, 2 tērauda cepļi, 1 
naudas kaltuve, 3 zvanu 
lietuves, 7 metālu virpo-
tavas, 8 vara cepļi, 10 
stikla cepļi, 30 kaļķu cepļi, 
6 ziepju vārītavas, 20 ķie-
ģeļu cepļi, 5 papīrdzir-
navas, 5 šaujampulvera 

dzirnavas, 1 piekūnu audzētava u.c.
Dzelzi ieguva galvenokārt no 
purva rūdas, un Jēkabs 1646. 

gadā aizsūtīja uz Vāciju kādu 
Ventspils kalēju, lai tas 
atvestu kalnracēju, kas 
prastu uzmeklēt rūdu, liel-
gabalu lējēju un slokšņu 
kalēju. Jau tanī pašā gadā 

kalnracis meklēja purva rūdu 
visā Kurzemē, bet hercogs 

Jēkabs – vietas, kur celt jaunus 
dzelzscepļus.

Arī spirtu rūpnieciskos apmēros Latvijā 
pirmo reizi sāka iegūt Kurzemes hercogistē. 

Kurzemei bija sešas kuģu būvētavas un 
piederēja liela flote  – 44 kara kuģi no kuriem 
lielākais bija apbruņots ar 72, bet mazākais 
ar 20 lielgabaliem, 15 apgādes kuģi un 60 
tirdzniecības kuģi. Ventspilī  1644. gada 8. 
janvārī sāka būvēt trīsmastnieku “Valzivs”  
(Der Walfisch). Tas bija pirmais lielgabaliem 
bruņotais karakuģis. Jāatzīmē, ka 17 gadsim-
tā lielgabalu darbības tālums nepārsniedza 
puskilometru, bet trāpīgai apšaudei vajadzē-
ja attālumu līdz 150 metriem. Uz Gambiju 
kuģis devās bruņots ar 20 lielgabaliem. Arī ar 
24 lielgabaliem bruņotā korvete “Krokodils” 
(Der Crocodill) divas reizes aizkuģoja līdz 
Gambijai. 

KURZEMNIEKI TOBAGO UN ĀFRIKĀ
1651. gadā hercogs izlēma iegādā-

ties pirmo īpašumu Rietumāfrikā. Tā paša 
gada 3. septembrī Ventspils ostu atstāja 
“Valzivs”, pēc dažiem mēnešiem tam seko-
ja „Krokodils”. Pēc hercoga pārstāvju vieno-
šanās ar Gumboas ķēniņu izdevās nopirkt 
Sv. Andreja salu pie Gambijas upes iete-
kas un Džilifrijas ciemu upes labajā krastā. 
Uz Sv.Andreja salas kurzemnieki uzbūvēja 
pagaidu cietoksni un uzvilka Kurzemes karo-
gu. No Barras ķēniņa Jēkabs nopirka Bajonas 
apmetni pie Gambijas ietekas Atlantijas oke-
ānā, bet no karaļa Kasana plašu novadu 
60 jūdžu attālumā no Gambijas upes grī-
vas. Kādreizējā Kurzemes hercogistes īpašu-
ma – Bajonas apmetnes vietā tagad atrodas 
Gambijas galvaspilsēta Bandžula. 

Savukārt uz Tobago karakuģis „Kurzemes 
hercogienes vapenis”  devās 1653. gadā. 
Kuģis bija bruņots ar 45 lielgabaliem, uz tā 
bija 25 vīru komanda, 124 karavīri un 80 
kurzemnieku – kolonistu ģimenes. Salas zie-

meļu puses centrālās daļas apgabalu kur-
zemnieki nosauca par Nekurlandi.  Radās 
Kurzemes muiža, Kurzemes un Jēkaba rags, 
Jēkaba forts, Mazais un Lielais Kurzemes līcis, 
Kuršu līcis, Kalpu līcis, Ventspils un Liepājas 
līcis. Lai arī pastāvīgu iedzīvotāju salā nebija, 
tomēr Karību jūras indiāņi – karībi un avara-
ki – izveicīgi pārvietojās no salas uz salu un 
nodarīja kurzemniekiem daudz zaudējumu. 
Kolonistus vietējie indiāņi labprāt redzēja 
vien pusdienu katlā. Tomēr kurzemnieki cītī-
gi centās pievērst karībus kristietībai. Tobago 
tika uzcelta pirmā evaņģēliski luteriskā baznī-
ca Dienvidamerikā.

HERCOGISTES NORIETA SĀKUMS
Otrā zviedru – poļu kara 1658. gada laikā 

zviedri saņēma hercogu gūstā un kopā ar 
ģimeni izsūtīja uz Ivangorodas  cietoksni, 
bet hercogistes kolonijas sagrāba holandie-
ši. Zviedru uzbrukuma laikā 1659. gadā cieta 
arī Ventspils – liela pilsētas daļa un pils tika 
nodedzināta.

Pēc Olivas miera līguma Jēkabs atgriezās 
savā hercogistē. Divu gūsta gadu laikā her-
cogiste bija krietni izpostīta, pilis izdemo-
lētas vai nopostītas. Jēkabs ar lielu sparu 
ķērās pie rūpniecības, amatniecības un flotes 
atjaunošanas, tomēr agrāko līmeni sasniegt 
neizdevās.

1678.—1679. gada ziemā hercogs sasli-
ma, ārsti noteica visdažādākās diagnozes un 
ārstēja pēc dažādām receptēm, bet Jēkaba 
veselības stāvoklis kļuva ļaunāks un viņš sāka 
klepot asinis. Aizdomās par noburšanu ares-
tēja, pratināja un Bauskā uz sārta sadedzi-
nāja hercoga muižas pārvaldnieku Magnusu 
Luftu. Tikai 1681. gada rudenī hercoga galma 
ārsts uzgāja īsto slimības cēloni un lika pār-
vietot slimnieku uz saulainu un sausu istabu, 
bet bija par vēlu. 1682. gada Jaungada naktī 
hercogs mira. 
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A U N S
Daudz interesantu ideju. Būsi autoritāte un tavā viedoklī 
ieklausīsies, taču neuzskati savu nostāju pat vienīgo parei-

zo. Viss izdosies tad, ja rīkosies apdomīgi un diplomātiski, kaut arī 
tas nebūs viegli. Brīvdienās daudz prieka gūsi no tikšanās ar drau-
giem un kultūras pasākumu apmeklējumiem.

V Ē R S I S
Privātā dzīve un mājas lietas paliks otrajā plānā, jo 
daudz enerģijas paņems darbs. Kā tas nākas, ka visu 

laiku jāstrādā, jāstrādā un vēlreiz jāstrādā?... Taču ir vērts tiekties 
augstāk, izvirzīt ambiciozus mērķus un uzdrošināties spert izšķirošo 
soli pretī jaunām karjeras virsotnēm. 

D V Ī Ņ I
Kaut arī esi visnotaļ aktīvs cilvēks, šajās brīvdienās lab-
prātāk pavadīsi laiku savā nodabā, nesteidzīgi rosoties pa 

mājām. Pievērsies interjera pārkārtošanai. Ar paveikto būsi gan-
darīts pats un ģimene. Jaunā nedēļa nāks ar lielu rosību darbā, ir 
iespējas izcelties ar oriģinālām idejām.

V Ē Z I S
Mājas dzīve prasīs uzmanību. Necenties savējiem pārāk 
diktēt noteikumus, jo tas var novest pie strīdiem. Brīvajā 

laikā paplašini redzesloku un pievērsies mācībām. Nākamajā nedē-
ļā, iespējams, vajadzēs kārtot kādus lietišķus jautājumus, ar ko arī 
sekmīgi tiksi galā. Galvenais – loģiski pamatojumi.

L A U V A
Pirmajā vietā darbs ar atbildīgiem pienākumiem un jau-
nām iecerēm, un, iespējams, kaut ko padarīt vajadzēs 

arī brīvdienās. Taču nepārspīlē. Ja tev ir ģimene, tad jāpaveic arī 
saimniecības darbi, bet lai būtu arī pilnvērtīga atpūta, vēlams iziet 
sabiedrībā vai ielūgt draugus pie sevis uz mājas ballīti.

J A U N A V A
Brīvajos brīžos pārdomāsi dzīves notikumus un izdarīsi 
pareizos secinājumus, turklāt ļoti labi izpratīsi arī cilvēku 

rīcības motīvus. Darbā iespējamas sarunas saistībā ar jauniem pro-
jektiem, tomēr visu rūpīgi izvērtē. Sirdslietu jomā var būt romantiski 
piedzīvojumi un jaunas aizraušanās dzirkstis.

S V A R I
Ja tev ir ģimene, ieklausies savu atvasīšu vēlmēs un vaja-
dzībās. Viņiem tas būs svarīgi un domu apmaiņā varbūt 

arī pats gūsi jaunas atziņas. Brīvo laiku velti sev, redzesloka paplaši-
nāšanai un informācijas iegūšanai. Darbs prasīs iedvesmu, būs labas 
idejas un pats ar paveikto būsi apmierināts. 

S K O R P I O N S
Intensīvi prātosi par darbības paplašināšanu un pārmai-
ņām profesionālā jomā. Šis ir sekmīgs laiks ienākumu 

pavairošanai, tikai neko nevajag sasteigt. Brīvdienās vislabāk jutī-
sies ģimenes lokā gan darot saimnieciskus mājas darbus, gan kopā 
atpūšoties. Valdīs sirsnība, sapratne un mīlestība.

S T R Ē L N I E K S
Jāgādā par saticību ģimenē. Kaut arī darbā pienākumu 
netrūks un būsi tajos iekšā līdz matu galiņiem, vismaz 

brīvdienās atrodi laiku, lai būtu kopā ar savējiem. Naudas lietās 
jauni plāni, bet jābūt apdomīgam un tālredzīgam. Šodien ieliktie 
biznesa „pamati” dos augļus tālākā nākotnē. 

M E Ž Ā Z I S
Aktuāla darba un finanšu tēma. Profesionālie pienākumi 
paņems daudz laika, un mazāk atliks ģimenei. Pašlaik ir 

iespējas izcelties un pakāpties pa karjeras kāpnēm, tikai seko līdzi, 
lai tavs veikums tiek adekvāti novērtēts. Vai arī – padomā par sava 
biznesa izveidi. Brīvdienās mierīgi atpūties un uzkrāj spēkus.

Ū D E N S V Ī R S
Mīļuprāt palīdzēsi citiem, atbalstīsi un iesaistīsies dažā-
dos pasākumos, taču atceries arī par savām interesēm 

un vajadzībām. Var pavērties kādas jaunas iespējas profesionālā 
jomā. Nebīsties iesaistīties ienesīgos projektos, tomēr rēķini līdzi. 
Brīvdienās labs laiks draugu ballītei radošā gaisotnē.

Z I V I S
Brīvdienās nepieciešams atpūsties un uzkrāt spēkus, jo 
enerģija var ātri iztērēties. Pēc tam ar jaunu sparu varē-

si ķerties pie darbiem un parādīt, uz ko esi spējīgs. Dienu gaita lielā 
mērā atkarīga no garastāvokļa, tāpēc neļauj, lai kāds to sabojā. 
Privātajā dzīvē pārdomu laiks, kad jātiek skaidrībā ar sevi.

HORO
SKO
PI   
26.01.-1.02.2018.

Guna 
Kārkliņa, 
sertificēta 
astroloģe

Anekdotes

MEDIJU ZIŅA. Pagājušajā nedēļā Ventspils mērs Aivars Lembergs viesnīcā “Radisson Blu Hotel Latvija” Rīgā pre-
zentējis savu grāmatu “Zagļi Lemberga kurpēs”, kuras pamatmateriālu daļu, kā atzina pats autors, sarakstījis viņa 
advokāts, bet ievads un nobeigums gan esot viņa roku darbs. Grāmatā apkopoti tiesu un mediju materiāli par t.s. 
“Lemberga lietu”, kurā bez Ventspils mēra apsūdzēts arī viņa dēls un uzņēmējs Ansis Sormulis. Grāmatai iznākusi 
arī angļu un krievu versija.
Nenoliedzami, tautai ir jāzina savi varoņi. Un tā kā esam plašajā Eiropas Savienības tautu saimē, tad noteikti arī 
uz Eiropas tautām attiecas šis spārnotais teiciens. Tādēļ (atvieglojot darbu tulkotājiem) uzreiz jāpiedāvā arī angļu 
variants. Kas zina, varbūt par darbu ieinteresēsies arī Holivudas studijas kādam jaunam seriālam, tad angļu versija 
noderēs arī šeit. Protams, Latvijā vēl ir daļa ļaužu, kuriem ar valsts valodu grūtības, tāpēc “patiesību” jāpauž 
viņiem labāk saprotamajā krievu valodā... Un, kāda ironija, grāmatā esot “bezkaislīgi atspoguļoti fakti” ne tikai par 
paša grāmatas autora krimināllietu, bet arī par valsts amatpersonu rīcību valsts mantas pārraudzībā un iespēju gūt 
pašiem savu labumu. Kādi viedi vārdi no “oligarhu sarunu” galvenā varoņa puses!
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Pele pieskrien pie ezera, kur peldas 
nīlzirgs.  
Pele kliedz:  
- Iznāc ārā, nu iznāc ārā!!!  
Iznāk nīlzirgs ārā.  
Pele:  
- A, paldies, man vajadzēja zināt, vai 
tu neesi uzvilcis manas peldbikses...

- Pastāsti, kā iepazīties ar meiteni 
internetā!  
- Aizved viņu kaut kur! Piemēram, 
uz kāda laba restorāna mājaslapu.

Divas blondīnes dzīvo kopā.  
Viena no vannas istabas sauc: Atnes 
man lūdzu šampūnu!  
Otra blondīne: Kāpēc? Vannas istaba 
taču ir pilna ar šampūniem.  
- Jā, bet te uz visiem rakstīts- 
sausiem matiem, bet es savē-
jos jau esmu saslapinājusi!

Korespondents jautā trakomājas 
direktoram:  
- Kāds tests tiek uzskatīts par kritēri-
ju, lai izrakstītu pacientu mājās?  
- Mēs pielejam pilnu vannu ar 
ūdeni, noliekam blakus karotīti un 
krūzīti un liekam atbrīvot vannu no 
ūdens.  
Korespondents smaidot saka:  
- Nu, jebkurš normāls cilvēks 
paņems krūzīti.  
- Nē, normāls cilvēks 
izraus vannai korķi.

Tu gadījumā šogad atvaļinājumā 
nebiji Parīzē?  
- Nezinu, biļetes bija pie sievas.

Sirmgalvis atnācis pie burvja un lūdz 
noņemt lāstu, ar kuru viņš nolādēts 
pirms 40 gadiem.  
Burvis vaicā: Kā skanēja lāsts?  
- Pasludinu jūs par vīru un sievu!

Tev vajadzētu kaunēties tik vēlu naktī 

nākt mājās! Labi audzināts vīrietis tā 
nedara!  
- Bet labi audzināta sieviete neuzsāk 
naktī sarunu ar piedzērušu vīrieti!

Sarunājas jaunais pāris:  
- Mīļā, vai šodien pusdienās atkal 
konservi?  
- Jā, dārgais...  
- Kādi tad šoreiz?  
- Īsti nezinu, bet uz kārbas bija 
rakstīts “Tavam mīlulim”.

Marta zvana draudzenei: 
-Man ir aizdomas, ka manam vīram 
uzradusies mīļākā. Drīz jau pusnakts, 
bet viņš vēl nav mājās ...  
- Nu, kāpēc tu uzreiz to ļaunāko 
domā, varbūt viņš auto avārijā cietis!

Lamāšanās no rīta starp aktrisi un 
veci, kurš guļ viņas gultā:  
- Stulbenis! Nelietis! Blēdis! Lops! 
Vakar vakarā tu man teici, ka esi 
režisors. Kāpēc tu, nelieti, nepreci-
zēji, ka esi režisors multiplikators?!

- Situācija: iesprūst 40 blondīnes liftā!  
- Viena prasa: ko lai dara??  
- “Gudrākā” atbild: kliegsim visas 
kopā!!  
- Kopā, kopāā, kopāāā!!!

Puisis čukst meitenei:  
- Es Tevi tā mīlu! Es pat nezinu, kā to 
izteikt vārdiem... , bet tu jau zini, ka 
patiesa mīla ir mēma.  
- Nekā, patiesa mīla runā 
ar tēvu, atbild meitene.

- Kāpēc Jūs pārsniedzāt ātrumu?  
- Es gribēju nokļūt mājās pirms 
sāk iedarboties šņabis.

- Dakter, vai jūs man piešuvāt galvu 
pēc autokatastrofas?  
- Jā, es. Vai kaut kas nav kārtībā?  
- Jā... Tā galva nav mana.

Kriminālhronika. "Opel" vadī-
tājs ar durvīm saskrāpēja bla-
kus stāvošo Mersedesu S600. No 
gūtajām traumām opeļa vadī-
tājs miris notikuma vietā...

Ienāk biznesmenis birojā ar ārzem-
nieku grupu un saka sekretārei:  
- Man, lūdzu, kafiju, bet tiem trīs 
stulbeņiem – kefīru!  
Balss no grupas:  
- Diviem stulbeņiem. Es esmu tulks...

Sludinājums: Atraitne meklē dzīves-
draugu. Mazliet par sevi: man ļoti 
patīk sēņot un gatavot salasīto...

Pesimists redz tumšu tuneli.  
Optimists redz gaismu tuneļa galā.  
Reālists redz, ka no tuneļa strauji 
tuvojas vilciens.  
Un tikai mašīnists redz, ka 
trīs idioti sēž uz sliedēm...

Sludinājums avīzē:  
Esmu resns, dumjš un neglīts, 
bet, ja kāda mani iemīlēs, sākšu 
vingrot un lasīt grāmatas...

Jauns cilvēks nāk pie samaņas pēc 
operācijas un jautā:  
- Kas ar mani notika?  
- Jūs nokļuvāt autokatastrofā un pēc 
tām jūs operēja.  
- Tātad es atrodos slimnīcā?  
- Jā, pa lielākai daļai…

Zaglis iekļūst mājās, tur papagailis:  
- Ferrī tevi redz, Ferrī tevi redz!!  
Zaglis uzmet lupatu uz būra.  
- Ferrīi nav papagailis, Ferrī nav 
papagailis! Ferrī ir pitbulterjers!

Skolas direktors lūdz Jānītim 4. 
stāvā nokrāsot logus. Pēc pāris 
stundām Jānītis ieiet direkto-
ra kabinetā un jautā: sakiet vai 
rāmjus arī vajadzēs krāsot?



ОВЕН
Много интересных идей. Вы будете авторитетом, к которому ста-
нут прислушиваться, однако не стоит считать свое мнение един-
ственно верным. У вас все получится, если будете действовать 

обдуманно и дипломатично, хотя это будет нелегко. В выходные много радо-
сти вам доставят встречи с друзьями и посещение культурных мероприятий. 

ТЕЛЕЦ
Личная жизнь и домашние дела отойдут на второй план, так как 
много энергии от вас потребует работа. Как же так получается, 

что все время нужно работать, работать и еще раз работать?.. Однако стоит 
стремиться к более высоким результатам, ставить перед собой амбициоз-
ные цели и не бояться сделать решающий шаг навстречу новым карьер-
ным высотам. 

БЛИЗНЕЦЫ
Несмотря на то что вы весьма активный человек, в эти выход-
ные вы с удовольствием проведете время наедине с самим 

собой, занимаясь домашними делами. Сделайте перестановку в интерье-
ре. Проделанная работа порадует не только вас, но и всю семью. Грядущая 
рабочая неделя обещает быть очень активной, представится возможность 
выделиться при помощи оригинальных идей. 

РАК
Домашние проблемы потребуют вашего внимания. Старайтесь 
не диктовать домочадцам своих условий, так как это может при-

вести к ссорам. В свободное время расширяйте кругозор, займитесь уче-
бой. На следующей неделе, возможно, придется заниматься решением 
деловых вопросов, но с этим вы успешно справитесь. Главное – придер-
живаться логики. 

ЛЕВ
На первом месте – работа с ее ответственными обязанностями 
и новыми планами, возможно, потрудиться придется и в выход-

ные. Однако не переусердствуйте. Если у вас есть семья, то нужно выпол-
нить и работу по хозяйству. Для того чтобы полноценно отдохнуть, рекомен-
дуется выйти в общество или пригласить друзей к себе на вечеринку. 

ДЕВА
B свободное время вы предадитесь размышлениям о событиях про-
шедшего дня и сделаете верные выводы, а также вам с легкостью 

удастся понять мотивы человеческих поступков. На работе, возможно, придет-
ся обсуждать новые проекты, важно все тщательно обдумать. В делах сердеч-
ных вас могут ожидать романтические приключения и новые увлечения. 

ВЕСЫ
Если у вас есть семья, прислушайтесь к желаниям и нуждам 
своих детей. Для них это будет важно, а обмен мыслями, воз-

можно, и вас наведет на размышления. Свободное время лучше посвятить 
своим интересам, расширению кругозора и получению информации. Работа 
потребует от вас вдохновения, вас посетят хорошие идеи, в результате вы 
будете довольны проделанной работой. 

СКОРПИОН
Ваши мысли будет занимать идея о расширении деятельности 
и переменах в профессиональной сфере. Это удачное время 

для увеличения доходов, только не нужно торопить события. В выходные 
лучше всего вы будете чувствовать себя в кругу семьи, занимаясь делами 
по хозяйству или совместно отдыхая. В доме будут царить сердечность, вза-
имопонимание и любовь. 

СТРЕЛЕЦ
В семье вам следует позаботиться о взаимопонимании. Несмотря 
на загруженность на работе, постарайтесь найти возможность, 

по крайней мере, выходные провести с семьей. В финансовой сфере – новые 
планы, но нужно быть осторожным и проявлять дальновидность. Основы биз-
неса, заложенные сегодня, в будущем принесут свои плоды. 

КОЗЕРОГ
Для вас актуальна тема работы и финансов. Профессиональные 
обязанности потребуют много времени, сил для семьи будет 

оставаться. Сейчас у вас есть возможность выделиться и подняться по 
карьерной лестнице, только следите за тем, чтобы ваш труд адекватно 
оплачивался. Может быть, стоит подумать об открытии собственного бизне-
са. В выходные спокойно отдохните, наберитесь сил. 

ВОДОЛЕЙ
Вы с удовольствием будете помогать окружающим, поддерживать 
их, участвовать в различных мероприятиях, но не забывайте и о 

собственных интересах и нуждах. Могут появиться новые интересные воз-
можности в профессиональной сфере. Не бойтесь участвовать в прибыль-
ных проектах, однако внимательно следите за денежным потоком. В выход-
ные – подходящее время для дружеской вечеринки в творческой атмосфере. 

РЫБЫ
B выходные необходимо отдохнуть и набраться сил, так как 
энергию можно быстро растратить. А потом с новыми силами 

можете браться за работу и показать, на что вы способны. Очень много 
будет зависеть от настроения, поэтому не позволяйте вам его испортить. 
В личной жизни – время раздумий, когда нужно разобраться в себе.
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НОВОСТЬ ПРЕССЫ. На прошлой неделе мэр Вентспилса Айварс Лембергс в гостинице 
«Radisson Blu Hotel Latvija» в Риге презентовал свою книгу «Zagļi Lemberga kurpēs» («Воры в 
туфлях Лемберга»), основную часть материалов которой, как признает сам автор, написал его 
адвокат, а вступление и заключение – дело рук его самого. В книге обобщены материалы судов 
и прессы о т. н. «деле Лембергса», по которому, помимо мэра Вентспилса, обвиняются его сын и 
предприниматель Ансис Сормулис. Издана также версия книги на английском и русском языках. 

Вне всякого сомнения, народ должен знать своих героев. И так как мы находимся в большой семье 
народов Европейского Союза, то и к народу Европы относится это крылатое выражение. Поэтому 
(чтобы облегчить работу переводчикам) сразу нужно предложить английский вариант. Кто знает, может, 
трудом заинтересуются голливудские студии для какого-нибудь нового сериала, тогда и пригодится 
английская версия. Конечно, в Латвии еще есть часть людей, у которых сложности с государственным 
языком, поэтому «правду» нужно вещать на более понятном для них русском языке… И, какая ирония, 
в книге «беспристрастно отображены факты» не только относительно уголовного дела самого автора 
книги, но и касающиеся действий государственных должностных лиц в управлении госимуществом и 
получения личной выгоды. Какие мудрые слова со стороны главного героя «разговоров олигархов»!
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- Давай поженимся. 
- Давай, только ты первый.

Жена говорит мужу: 
- Помоги мне сделать уборку после 
праздника. 
- Не могу. Голова раскалывается, 
руки трясутся... 
- Вот и хорошо! Тогда вытря-
сешь все коврики и половики.

- Суеверные есть?  
- Да...  
- Поднять руки! Молодцы! 
А остальные получа-
ют 13-ю зарплату!

- Вовочка, какое самое лучшее 
время для сбора яблок? 
- Когда пёс спит в конуре.

Новость: 
«Nissan разработала систему 
Brain-to-Vehicle, которая считы-
вает “мозговые волны” водителя, 
предугадывая его маневры и уско-
ряя время реакции автомобиля на 
них.» 
Комментарий: 
Поставил себе такую систе-
му. Увидел красивую девуш-
ку на тротуаре – встал капот.

Юноши роются на газоне. Бабуля 
мимо идёт: 
-А вы чего делаете? 
-Закладку ищем. 
Бабуля довольно: 
-Вот, а говорят у нас моло-
дёжь не читающая.

Обожаю фразу «меня не будет в 
городе», все думают, что ты улета-
ешь в Барселону, а на самом деле 
едешь на дачу сажать картошку.

После попытки ограбления на 
улице пару лет назад, я стал 
носить нож. 
Теперь мои попытки ограбле-

ния стали намного успешнее.

Самая выгодная сделка — 
это когда за обещания рас-
платился обещаниями.

- Что дает новогодняя елка людям? 
- Блаженное ощущение свободного 
пространства, после того, как ее 
выкинул!

Депутат с супругой заходят в элит-
ный магазин мехов. 
Женщина восторженно смотрит на 
шубки, а к ним подлетает шустрая 
продавщица: 
- Здравствуйте, что-нибудь ищете? 
Муж, солидно: 
- Корм для моли!

Объявление. 
Познакомлюсь с заурядной жен-
щиной средней комплекции и 
средних лет с неброской внеш-
ностью. С целью создания креп-
кой среднестатистической семьи.

- Тут можно курить? 
- Молодой человек, вы в библио-
теке! 
- (шепотом) Ах да, прости-
те, здесь курить можно?

Разговаривают два программиста:  
- Слушай, я вчера в магазине 
такую вещь видел – чую, что для 
компа, а для чего нужна – понять 
не могу...  
- А как называется?  
- Мышеловка.

- Доктоp! Мне жена изменяет, а 
pога не pастут!  
- Да они и не должны pасти! Это 
выpажение такое обpазное!  
- Hу слава богу! А я уж думал 
кальция не хватает!

В Корее запретили про-
давать плюшевых собак: 

дети давятся плюшем...

Министр финансов заявил, что 
простым гражданам нечего опа-
саться кризиса.  
Опасаться нужно было рань-
ше, а сейчас уже поздно.

В новостях сказали, что ожидается 
большой снегопад и все, кто соби-
рается в дорогу в такую погоду 
должны иметь с собой: цепи, лопа-
ту, одеяло, обогреватель, буксиро-
вочный трос, фонарик, запасное 
колесо…  
Сегодня в маршрутке я выгля-
дел, мягко говоря, странно…

Чиновник в церкви. 
- Господи, прошу тебя о малом 
«Только не попасть на взятке», 
а остальное сам себе куплю.
 
Мне кажется, рассчитывая рас-
ходы на душу населения, пра-
вительство не учитывает тело.

- Говорят, кондуктора трамвая пой-
мали на коррупции. 
- Что такого он натворил? 
- Этот подлец съедал все 
счастливые билетики.

- Почему англичане не играют в 
водное поло? 
- Лошади в бассейне тонут.

Холоп приходит к барину и гово-
рит: 
- Барин, холопы устали от побо-
ев и поборов. Будем против вас 
митинг проводить. Согласуете?

В кабинет доктора входит больной. 
На пороге спотыкается, падает. 
Ломает руку, ногу, разбивает голо-
ву, но ползет к столу.  
Подползает, кладет голову на стол 
и говорит: 
- Доктор, я только спросить…

АНЕКДОТЫ
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В Пхёнчхан – 
35 спортсменов 
Латвию на олимпийских играх в южно-
корейском Пхёнчхане будут представ-
лять 35 спортсменов в девяти видах 
спорта – бобслее, биатлоне, конько-
бежном спорте, санном спорте, скеле-
тоне, фигурном катании, лыжном спор-
те, горных лыжах и шорт-треке. Честь 
Латвии будут отстаивать и два вос-
питанника вентспилсского шорт-тре-
ка – Роберто Пукитис и Робертс Янис 
Звейниекс. Знаменосец олимпий-
ской команды Латвии на церемонии 
открытия будет назван в следующий 
понедельник. 

Последние тренировки 
в Вентспилсе 
Перед зимними олимпийскими играми 
в Пхёнчхане сборная Латвии по боб-
слею в полном составе под руковод-
ством тренера Сандиса Прусиса уже 
неделю проводит последний трени-
ровочный сбор на спортивных базах 
Вентспилса. В сборах принимают уча-
стие 12 спортсменов, которые в лег-
коатлетическом манеже и баскетболь-
ном холле совершенствуют свою физи-
ческую форму перед олимпийскими 
стартами.

Триумф сестер Грива 
в Кулдиге 
На прошедших в Кулдиге соревно-
ваниях по легкой атлетике в поме-
щениях «Katrīnas kauss» двойную 
победу праздновали сестры Грива. 
Вентспилчанок ожидал триумф в 
секторе прыжков в длину. Лучшей с 
результатом 6,33 м стала Лайма Грива, 
а ее сестра достигла отметки в 6,08 м. 
Это была уже пятая победа сестер в 
кулдигских соревнованиях. В прыжках 
с шестом среди женщин сильнейшей 
стала Илдзе Бортащенока (3,80 м), у 
мужчин Марек Аренс (5,40 м) на сей 
раз второй, однако по таблицам очков 
IAAF, именно у вентспилчанина был 
третий самый высокий результат во 
всех соревнованиях. 

Десятая победа 
в десяти играх 
В очередной игре Латвийского наци-
онального чемпионата первой лиги 
нынешние чемпионы – ВК «Ventspils» 
в острой борьбе на своей площадке в 
пяти сетах со счетом 3-2 (25:22, 16:25, 
25:21, 17:25, 15:10) одержали победу 
над своими ближайшими конкурента-
ми – ВК «Ozolnieki». Самым результа-
тивным игроком у ВK «Ventspils» стал 
лидер команды Кристапс Шепте, в этот 
раз на его счету 14 очков. Это была 
десятая победа вентспилчан в десяти 
играх, в результате они занимают уве-
ренное первое место с 28 очками. В 
воскресенье, 28 января, ВK «Ventspils» 
на своей площадке примет волейболи-
стов из Айзкраукле. 

Уже четвертый американец 
в рядах БK «Ventspils»
Вентспилсский баскетбольный клуб 
заключил договор с американским 
нападающим Доминезом Бернетом. 
Договор с ним заключен на два сезона, 
клуб оставляет за собой право пере-
смотреть его в конце нынешнего сезо-
на. 26-летний Д. Бернет, который стал 
уже четвертым американским легионе-
ром в этом сезоне в рядах вентспил-
чан, дебютировал в БK «Ventspils» 
с шестью очками в игре латвийской 
баскетбольной лиги против «Валка»/ 
«Валга».

«Odisejs» на этот раз без 
золотых медалей 
На прошедшем в Вентспилсе чем-
пионате Латвии по стрельбе из лука 
в помещениях хозяевам соревнова-
ний из клуба «Odisejs» не удалось 
стать чемпионами. У вентспилчан – 
четыре серебряные и одна бронзо-
вая медаль. В самом престижном – 
олимпийском классе серебро доста-
лось Давису Блазе. В этом классе 
среди женщин второе место заняла 
Виктория Масляева. В классе ком-
пактного лука серебро – у Сергея 
Мелешкевича. «Odisejs» завоевал 
серебряную медаль и в командных 
соревнованиях.

НОВОСТИ СПОРТА

включены в 5 из упомянутых институ-
ций работы самоуправления, характери-
зует истинный, то есть противоправный  
порядок в Вентспилсском самоуправле-
нии. Это нарушение основных принципов 
Сатверсме Латвии. 

Для чего большинству депутатов под 
руководством А. Лембергса это могло бы 
быть нужно? 

Сначала, когда мы трое не были включены 
в работу комиссий самоуправления, я поду-
мал, что это вседозволенность Лембергса, 
нездоровое стремление демонстрировать 
оппозиции свое властное превосходство, 
полученное во время выборов в самоуправ-
ление. Но когда уже нас не допустили к 
информации, необходимой для подготовки 
бюджета 2018 года, я понял, что это целе-
направленная деятельность, при которой 
осознанно нарушаются права депутатского 
меньшинства, установленные в Сатверсме, 
что целью является сокрытие информа-
ции от депутатов оппозиции. К тому же, 
по моему мнению, это не только для того, 
чтобы «активны й депутат» А. Лембергс 
один на фоне депутатов оппозиции смог 
«блеснуть» информацией, характеризующей 
работу думы. К сожалению, это еще и страх, 
что депутаты, находящиеся в меньшинстве, 
могут пролить свет на авторитарность руко-
водства самоуправления, нецелесообразное 
расходование средств или даже их присвое-
ние для нужд правящей группы. 

Но обязанность администрации само-
управления – поддерживать всех депу-
татов одинаково, независимо от того, 
находятся они в большинстве или 
меньшинстве! 

Верно. Закон даже определяет, что у 
администрации самоуправления собствен-
ных интересов нет! Она стоит на позици-
ях демократии и законности, обеспечива-
ет депутатам равные права на деятель-
ность независимо от их принадлежности! В 
Вентспилсском самоуправлении, к сожале-
нию, это не так. Его администрация во всех 
решающих вопросах служит лишь интере-
сам большинства депутатов, которым руко-
водит А. Лембергс, осознанно ограничивая 
нашу, четырех оппозиционных депутатов, 
деятельность. 

Например? 
Kак я уже сказал, администрация самоу-

правления длительное время нам не давала 
доступа к информации, связанной с форми-
рованием бюджета, хотя мы, четверо оппо-

зиционных депутатов, начали от думы тре-
бовать информацию, связанную с форми-
рованием бюджета, уже в октябре, повтор-
но – в ноябре. Еще 18 декабря 2017 года, за 
несколько недель до окончательного рассмо-
трения бюджета, исполнительный директор 
думы А. Абеле дал мне шокирующий пись-
менный ответ, в котором написано неверо-
ятное: «В отношении требования предоста-
вить информацию, которая доступна членам 
Комиссии Вентспилсской городской думы в 
ходе разработки бюджета Вентспилсского 
городского самоуправления на 2018 год, 
информируем, что материалы работы комис-
сий являются информацией для внутреннего 
пользования». 

Значит, вы получили отказ. Но ведь вы 
и Айвис Ландманис являетесь членами 
думского Комитета финансов? 

Это правда. Однако формирование бюд-
жета в самоуправлении происходит на протя-
жении полугода. Как члены Комитета финан-
сов проект бюджета мы получили 10 января, 
всего за несколько дней до его утвержде-
ния. Это огромная разница, когда депутаты 
позиции участвуют в обсуждении бюджета в 
течение всей осени и им доступна вся свя-
занная с бюджетом информация, они выслу-
шивают доклады руководителей городских 
учреждений.  

И тем не менее, во время заседания 
думы вы, депутаты оппозиции, смогли 
задавать вопросы, давать оценку про-
цессу формирования бюджета в течение 
нескольких часов! 

Именно так. По вопросам бюджета, пробле-
мам, нецелесообразным тратам нам есть что 
сказать гораздо в большей степени, чем это 
было возможно высказать. Мы, конечно, про-
должим освещать темное закулисье бюджета. 

Хорошо. Вы говорите о недостатках 
подготовленного бюджета. Пробовали 
ли вы внести свои предложения по его 
улучшению? 

Kак я уже упоминал, нам, депутатам оппо-
зиции, правящее большинство и админи-
страция не предоставили графика подготов-
ки бюджета, не информировали о его обсуж-
дении, не выдали необходимых материалов. 
Тем не менее, мы подали ряд предложений 
к закону о бюджете. Об их судьбе мы не 
получили информации. Как обнаружилось 
на заседании думы 18 января, руководитель 
Финансового отдела Каспарс Витенбергс о 
наших предложениях ничего не слышал. Их 
судьбу единолично решил исполнительный 
директор самоуправления А. Абеле! Проще 
говоря, они оказались в мусорной корзи-

не, без обсуждения в комиссиях думы, без 
обсуждения с нами, кто подал предложения. 
Абсолютное самоуправство. Во время при-
нятия бюджета эти нарушения не смутили 
депутатское большинство под руководством 
А. Лембергса. Никого не беспокоит такой 
порядок вещей, за исключением нас, тех, кто 
подал предложения. 

Kакова была судьба предложений от 
депутатов позиции?  

Именно такой вопрос я задал Витенбергсу, 
огласившему бюджет. Он не смог ответить, 
поскольку, очевидно, депутаты позиции ни 
одного предложения по бюджету 2018 года 
не подали. Однако это не уменьшило готов-
ности А. Лембергса голосовавшим за город-
ской бюджет пообещать премии. 

Kакие выводы вы сделали после 
подобного процесса формирования бюд-
жета самоуправления? 

Бюджет Вентспилсского самоуправления 
и пояснения к нему выполняют самые мини-
мальные требования прозрачности, установ-
ленные законом. Он создан так, чтобы обще-
ство не могло проследить за расходованием 
бюджетного финансирования. Айвис и Иварс 
Ландманисы, и я, на заседании, посвящен-
ном утверждению бюджета, задавали бес-
численные вопросы, на которые докладчик 
или не мог, или избегал давать точные отве-
ты, достойные профессионала. Поскольку 
в процессе формирования бюджета усма-
триваются бесчисленные нарушения, бюд-
жет 2018 года можно оценить как нелегитим-
ный. Говоря по-простому, грязные делишки 
самоуправления. 

Вы будете высказывать претензию по 
поводу происходящего в Вентспилсской 
думе? 

Все вышеупомянутое наглядно демон-
стрирует, что ситуация в Вентспилсском 
самоуправлении антидемократичная и про-
тивоправная. Оппозиция лишена возможно-
сти осуществить детальное изучение бюд-
жета, контролировать его формирование, 
что является одной из главных обязанно-
стей оппозиции в демократическом госу-
дарстве. Установленные Сатверсме права 
депутатского меньшинства здесь осознанно 
игнорируются. Администрация самоуправ-
ления обслуживает только большинство А. 
Лембергса. Это организованная деятель-
ность в интересах узкой правящей группы, 
которая управляет городом как личным иму-
ществом. Это разграбление государства на 
уровне самоуправления. Министерство охра-
ны среды и регионального развития должно 
было бы вмешаться. 

Гиртс Валдис Кристовскис: вентспилсский 
бюджет–2018 нужно расценивать как нелегитимный
 Окончание. Начало на 1 стр.

Вентспилчанин Рихардс Ломажс провёл свою самую результативную игру и заработал 27 пунктов, но этого было недостаточно, чтобы 
БК «Ventspils» победил в игре против турецкого клуба «Gaziantep» на турнире лиги чемпионов FIBA. Вентспилчане в игре на своей пло-
щадке получили более 90 пунктов, но впервые потеряли больше сотни и уступили противнику со счётом 91:103, таким образом доволь-
но сильно снизив шансы попасть в игры на выбывание. 

За путёвку в «play-off» ещё придется побороться

У вентспилчан в этой игре были 
проблемы с составом игроков: 
во-первых, играть не мог один из 
лидеров Айгарс Шкеле, а также 
новое приобретение команды – 

Робертс Фрейманис, который получил трав-
му в предыдущей игре в Германии. В свою 
очередь уже в самом начале игры или в 
первой атаке травму получил центральный 
игрок Майк Брусевичс, который больше не 
мог выйти на площадку.  Зато на площадку 
отправился приглашенный на прошлой неде-
ле нападающий Доминес Бэрнет. 

И хотя в самом начале игры вентспилс-
ская команда вышла вперед, однако после 
результата 14:9 следующие 10 пунктов полу-
чил турецкий клуб и выигрывал со счетом 
28:21 и продолжил набирать перевес уже со 
счетом 38:23. До перерыва всё же удалось 
немного отыграться и уменьшить превосход-
ство гостей до 42:47.

Для наших игроков обнадеживающе нача-
лась вторая половина игры, в которой уда-

лось почти полностью сравнять разницу 
(51:53), однако тогда снова инициативу взяли 
в свои руки гости из клуба «Gaziantep» и 
снова получили значительный перевес в 
очках. Как бы вентспилчане не старались, 
поймать конкурентов больше не удалось. 

Самым результативным игроком в этой 
игре в команде Вентспилса был Ломажс с 
полученными 27 очками, 19 очков у Мариса 
Гулбиса и 16 очков было у литовца Юлиса 
Юцика. «Посмотрев в протокол, выгляде-
ло так, что была игра звёзд, обе коман-
ды показали хорошие броски с хороши-
ми процентами» так после игры сказал 
Ломажс, игравший результативнее других, 
«Мы можем жаловаться на то, что в перо-
вой атаке выбыл Брусевичс и не играл 
Шкеле, но и они не были в лучшем составе. 
Противники не играли физически сильнее 
в нужные моменты. Наконец на своей пло-
щадке что-то забросили, но не могли нико-
го закрыть». Главный тренер БК «Ventspils» 
Роберт Штелмахер после поражения был 

немногословен: «Боролись настолько, 
насколько у нас было сил, но противник на 
сей раз был лучше и успешнее. Он заброси-
ли очень сложные броски, и трудно в таких 
ситуациях». 

Победа над турецким клубом позволи-
ла бы вентспилчанам смелее смотреть в 
будущее на место в играх на выбывание, 
однако сейчас остаётся надеется на остав-
шиеся две игры. БК «Ventspils» с пятью 
победами вместе с французским «Elan» и 
греческим «PAOK» борется за четвёртое 
место и последнюю путёвку в «play-off». 
Догнать находящийся на третьем месте с 
семью победами клайпедский «Neptunas» 
венстпилчане больше не смогут. Лидером 
является немецкий клуб «MHP Riesen», и в 
нынешнем турнире – испанский «Iberostar».

Оставшиеся две игры БК «Ventspils» про-
ведёт с находящимся на предпоследнем 
месте итальянским клубом «SikeliArchivi» и 
дома – с «PAOK» из города Салоники, эта 
игра, возможно, и станет решающей. 
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Музыкальные 
выходные
Вновь приближаются выходные, 
чем же заняться, если зима стреми-
тельно отступает и нет ни малейше-
го желания кататься ни на лыжах, ни 
на санках, даже на прогулку отправ-
ляться не хочется… Музыка! Да, эти 
выходные просто грех не провести в 
атмосфере музыки. 

Во второй половине дня в 
субботу начнется тради-
ционный международный 
слет бардов, или испол-

нителей авторской песни, – «Татьянин 
день», который продлится до воскресе-
нья включительно. Он проводится уже 
16-й год, в этом году в программе два 
концерта. По традиции, на фестиваль 
съезжаются ближние и дальние гости, 
преимущественно друзья вентспилс-
ских бардов. В этот раз на концертах в 
Вентспилсе выступят авторы-исполни-
тели не только из Вентспилса, но и из 
Риги, Лиепаи, Москвы, Минска, Пскова, 
Киева, Варшавы, Берлина, Гродно, 
Сумов, Краснодара и Нарвы. В суббо-
ту в 19:00 в Парвентской библиотеке 
состоится традиционный концерт-про-
лог, в названии которого использована 
первая строчка известной песни Булата 
Окуджавы «Если ворон в вышине...». На 
этот раз в исполнении гостей фестива-
ля прозвучат антивоенные песни. Вход 
на это мероприятие бесплатный. Днем 
позже, в воскресенье, в 16:00, в доме 
театра «Юрас варти» пройдет главное 
событие слета бардов – гала-концерт, 
на котором барды из семи стран пред-
ставят в основном песни собственного 
сочинения. 

Однако главный концерт недели 
(вернее, большое шоу коммерческой 
музыки!) ожидается в субботу вечером, 
когда в 20:00 в олимпийском центре 
«Ventspils» пройдет совершенно новое 
и одновременно одно из крупнейших 
событий в мире популярной музыки 
в стране – первое музыкальное шоу 
«DIGiTop100». Оно создано с целью 
отразить самую популярную среди лат-
вийских жителей музыку, которую лат-
вийцы слушают на легальных сайтах в 
интернете. Как и в других крупнейших 
музыкальных шоу, в Вентспилс съе-
дутся представители всех популярных 
на сегодняшний день жанров музыки, 
чтобы побороться за главные награды. 

Как обещают организаторы шоу, на 
большой сцене выступят самые люби-
мые певцы в Латвии, которых знает 
не только вентспилсская публика, но и 
каждый поклонник поп-культуры в стра-
не: Интарс Бусулис, дуэт «Instrumenti», 
«Mesa», «The Sound Poets», «Carnival 
Youth», «Viņa» и «Olas». Ожидаются 
также и зарубежные гости. Зрителей 
ждут музыкальные сюрпризы и даже 
премьеры композиций. По словам 
устроителей мероприятия, на сцену 
выйдут зарубежные гости – украин-
ская группа «Estradarada». Но на этом 
вечеринка не закончится, ожидается 
еще «тусовка», или «афтепати», когда 
за диджейский пульт станет звезда 
московских клубов DJ Фёдор Фомин, а 
также «Electricano» и DJ Taran & Lomov. 
Особенный сюрприз зрителям подго-
товил солист группы «Estradarada» 
Александр Химчук. Билеты на меропри-
ятие стоят от 7 до 17 евро – небольшое 
количество еще есть в продаже!

Kогда пройдет вечеринка, в воскре-
сенье можно будет насладиться более 
новаторским музыкальным представле-
нием. В доме театра «Юрас варти» 
выступит чешская скрипачка и певица 
Ива Биттова. Она является одним из 
ярчайших представителей восточноев-
ропейских вольнодумцев своего поколе-
ния, музыкантом-визионером. Ее пред-
ставления – для настоящих музыкаль-
ных гурманов. Ива Биттова выступала с 
музыкантами мировой величины, напри-
мер, с Бобби Макферрином, имя кото-
рого в комментариях не нуждается. 

«Он слишком богат и силён, чтобы быть 
только герцогом, но слишком беден и 
мал, чтобы стать королём», – так о герцо-
ге Курляндии и Семигалии Якобе однаж-
ды высказался король Швеции Карл X. 
За сорок лет правления Якоба Курляндия 
стала одним из богатейших государств в 
Балтийском регионе, имевших колонии в 
Африке и Америке. Герцог строил корабли, 
создавал различные мануфактуры и уча-
ствовал в мировом процессе колонизации. 

ПРИ ПОМОЩИ ОБРАЗОВАНИЯ  
И ДИПЛОМАТИИ

Детство Якоба прошло при дворе в 
Кенигсберге и Берлине. В возрасте двенад-
цати лет он поступил в Лейпцигский универ-
ситет, а десятью годами позже, путешествуя 
по Западной Европе, в Амстердаме изучал 
кораблестроение, в Лейдене – народное 
хозяйство и географию. Якоб свободно гово-
рил на немецком, латышском, шведском и 
русском языках, и, будучи землевладельцем, 
по меньшей мере, два раза в год лично посе-
щал все земли и предприятия в Курземе. 

Помимо того, Якоб был выдающимся 
дипломатом – сравнительно небольшое гер-
цогство установило дружественные отно-
шения с Англией, Нидерландами, Испанией 
и заключило выгодный торговый 
договор с Францией. При раз-
личных европейских дворах 
были послы Курляндского 
герцогства, однако главной 
заслугой было сохранение 
нейтралитета Курляндии. 
Герцог стремился к тому, 
чтобы не разгорелась 
война между Польшей 
и Швецией, и даже добил-
ся того, чтобы была созва-
на мирная конференция между 
этими государствами. Конгресс не 
увенчался успехом, но международный пре-
стиж Якоба поднялся на небывалую высоту. 

ЛУИЗА ШАРЛОТТА 
БРАНДЕНБУРГСКАЯ 

Сестра курфюрста Бранденбургского 
Фридриха Вильгельма принцесса Луиза 
Шарлотта получила восемь предложе-
ний руки и сердца. Среди претендентов 
был даже польский король Владислав IV. 
Однако курфюрст и его советники приня-
ли решение в пользу герцога Курляндского 
Якоба, который стал союзником курфюрста 
Бранденбургского и создал с ним альянс. В 
семье Якоба и Луизы Шарлотты родилось 
девять детей – пятеро сыновей и четыре 
дочери. 

После второй Северной войны 1655–1661 
гг., когда герцогство было совершенно разо-
рено, Луиза Шарлотта, получившая от мате-
ри 150 000 дукатов, 50 000 подарила гер-
цогу, и когда из-за последствий войны вес-
ной не хватило семян, на свои средства в 
Бранденбурге заказала зерно и бесплатно 
раздала своим крестьянам. 

В то же время значительные суммы чис-
лились за должниками. Англия задолжа-
ла Курляндскому герцогству 74 584 марок 
с 1649 года – за шесть хорошо оснащен-
ных военных кораблей, большой груз зерна, 
пороха, мушкетов и пушек. Но поскольку 
королю Англии Чарльзу I в ходе гражданской 
войны отрубили голову, Якоб так и не полу-
чил назад своих денег. 

 МАНУФАКТУРЫ И СУДОВЕРФИ 
Герцог заключил договоры о торгов-

ле с Данией, Венецией, Португалией, 
Нидерландами, Англией, Испанией, 
Османской империей и многими другими 
государствами. 

В анналах истории хранятся поистине впе-
чатляющие картины. В герцогстве действо-
вали 17 железоплавильных печей, 18 лесо-

Курляндия времен герцога Якоба
336 лет назад 1 января не стало герцога Курляндии Якоба фон Кетлера 
(или герцога Екаба), время правления которого принесло Курземе про-
цветание. В Вентспилсе и Кулдиге строили парусники и военные кораб-
ли для флота герцога, и качество их было настолько высоким, что кораб-
ли здесь заказывали даже Франция и Англия. Сегодня, когда судьба 
Вентспилсского порта из-за близорукости политиканов висит на волоске, 
стоит вспомнить о заслугах Якоба.

пилен, 8 бондарных мастер-
ских, 10 суконных произ-
водств, 3 мастерские по 
изготовлению обоев, 85 дег-
тярен, 14 селитряных заво-
дов, 1 парчовая мастерская, 
85 льняных производств, 11 
кузниц, занимавшихся ков-
кой якорей, 3 мастерские, 
в которых ткали парусину, 
12 производств, на которых 
изготавливались гвозди, 10 
пушечно-литейных фабрик, 6 
производств уксуса и водки, 
4 янтарные мастерские, 4 
ружейные мастерские, 2 ста-
леплавильные печи, 1 монет-
ная мастерская, 3 производ-
ства по литью колоколов, 
7 мастерских по обработке 
металла, 7 печей для плавки 
меди, 10 печей для плавки 
стекла, 30 печей для изготов-
ления извести, 6 мыловарен, 
20 печей для обжига кирпи-
чей, 5 бумажных и 5 порохо-
вых мельниц, 1 соколиный 
питомник и т. д. 

Железо получали, глав-
ным образом, из болотной руды, и 

Якоб в 1646 году отправил в 
Германию некоего кузнеца из 

Вентспилса, чтобы он привез 
горнодобытчика, который 
умеет искать руду, а также 
мастера по литью пушек и 
кузнеца для ковки метал-
лических полосок. Уже в 

том же году горнодобыт-
чик искал болотную руду по 

всей Курляндии, а герцог Якоб 
– места для строительства новых 

железоплавильных печей. 
И спирт в промышленных масштабах 

начали получать именно в Курляндском 
герцогстве. 

В Курляндии было шесть судоверфей и 
большой флот – 44 военных корабля, самый 
крупный из которых имел на вооружении 72, 
а самый маленький – 20 пушек, 15 вспомо-
гательных и 60 торговых судов. 8 января 
1644 года в Вентспилсе начали строить трех-
мачтовое судно «Valzivs» (Der Walfisch). Это 
был первый военный корабль, оснащенный 
пушками. Нужно отметить, что в XVII веке 
пушки стреляли не более чем на полкиломе-
тра, а для прицельного обстрела нужно было 
расстояние не более 150 метров. В Гамбию 
корабль отправился, вооруженный 20 пушка-
ми. Корвет «Krokodils» (Der Crocodill), воору-
женный 24 пушками, также дважды отправ-
лялся в Гамбию. 

ЖИТЕЛИ КУРЛЯНДИИ 
НА ТОБАГО И В АФРИКЕ 

В 1651 году герцог решил приобрести 
первые владения в Западной Африке. 3 
сентября того же года Вентспилсский порт 
покинуло судно «Valzivs», через несколь-
ко месяцев за ним последовал «Krokodils». 
Согласно договоренности между предста-
вителями герцога и вождем Гумбоа, уда-
лось купить остров Св. Андрея в устье реки 
Гамбии и поселок Джилифри на правом 
берегу реки. На острове Св. Андрея было 
построено временное укрепление и поднят 
флаг Курляндии. У вождя Барра Якоб купил 
поселение Байона в месте, где Гамбия впа-
дает в Атлантический океан, а у правителя 
Косана – большую территорию в 60 милях 
от устья Гамбии. На месте бывшего владе-
ния герцогства Курляндского – поселения 
Байона – теперь находится столица Гамбии 
Банжул. 

В свою очередь, в Тобаго военное судно 
«Kurzemes hercogienes vapenis» отправи-
лось в 1653 году. Судно было оснащено 45 

пушками, а его команда состояла из 25 членов 
экипажа, 124 военных и 80 жителей Курляндии 
– семей колонистов. Остров был назван «Новой 
Курляндией». Там появились форт Якоба, 
Большая и Малая Курляндская бухта, бухта 
Куршей, Вентспилсская и Лиепайская бухта и 
др. Несмотря на то что постоянных жителей на 
острове не было, индейцы Карибского моря – 
карибы и авараки ловко передвигались с одно-
го острова на другой и доставляли много хлопот 
курземцам. Местные индейцы предпочли бы 
увидеть колонистов в котле, в котором готовится 
обед. Тем не менее, курземцы терпеливо стара-
лись обратить карибов в христианство. В Тобаго 
была построена первая евангелически-люте-
ранская церковь в Южной Америке. 

НАЧАЛО ЗАКАТА ГЕРЦОГСТВА
Во время кампании 1658 года второй швед-

ско-польской войны шведы взяли герцога в 
плен и вместе с семьей сослали в крепость в 
Ивангороде, а колонии герцогства захватили 
голландцы. Во время нападения шведов в 1659 
году пострадал и Вентспилс – большая часть 
города и замок были сожжены. 

После заключения Оливского мира Якоб вер-
нулся в свое герцогство. За два года, которые 
он провел в плену, его герцогство было осно-
вательно разорено, замки разрушены и разгра-
блены. Якоб с рвением взялся за восстанов-
ление заводов, флота и ремесленного произ-
водства, однако прежнего уровня достичь не 
удавалось. 

Зимой 1678–1679 гг. герцог заболел, врачи 
ставили всевозможные диагнозы и лечили раз-
личными методами, но состояние здоровья 
Якоба ухудшилось, он начал кашлять кровью. 
По подозрению в колдовстве арестовали, допра-
шивали и сожгли на костре в Бауске управляю-
щего именьем герцога – Магнуса Луфта. Лишь 
осенью 1681 года придворный врач герцога 
понял истинную причину заболевания и велел 
перевести больного в солнечную и сухую комна-
ту, но было слишком поздно. Новогодней ночью 
1682 года герцог умер. 
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Говорят, что надежда умирает последней, – ну, это можно причислить к философии 
оптимизма. Реалисты считают иначе: надежда якобы успокаивает дураков. Говоря 
словами из романа про бравого и до мозга костей патриотичного солдата Швейка: «А 
вы, мерзавцы, думали, что вам эта комиссия поможет? Ни хрена она вам не помогла!» 
Вот упомянутая комиссия, как это ярко описано во всем известном романе Гашека, 
сформирована, чтобы вскрыть различные непривлекательные факты и, само собой 
разумеется, устранить их. Комиссия рассматривала, изучала, расспрашивала, что-то 
нацарапала, на том все и закончилось. А бедным солдатикам, которые ожидали от 
этого мероприятия большего, пришлось маршировать по грязному плацу и по прика-
зу своих командиров-садистов с воровскими наклонностями горланить: «А мы, мер-
завцы…» и так далее. 

А мы, мерзавцы, думали…

С овременных граждан Латвии 
после очередного пережито-
го разочарования никто не 
заставляет маршировать в 
грязи и выкрикивать уничи-

жительные фразы – фу-фу, это же грубое 
нарушение прав человека! Но это не значит, 
что после завершения работы (работы?) 
очередной парламентской комиссии мно-
гим современным латвийским гражданам 
не хочется со всей мочи прокричать проро-
ческие слова из «Швейка».

Кто-нибудь помнит, сколько парламент-
ских комиссий было создано со времен 
восстановления независимости государ-
ства? И какие вопросы мирового мас-
штаба они изучали? «Погуглив» ключе-
вое слово, получаем информацию, что в 
Сейме Латвийской Республики действо-
вала 31 парламентская комиссия по рас-
следованию; восемь до оккупации 1940 
года, двадцать три – с 1991 года до наших 
дней. Выходит, что в среднем через год и 
пару месяцев создается очередная комис-
сия депутатов Сейма. Чем же закончи-
лись заседания и разбирательства в этих 
комиссиях, другими словами – что было 
в сухом остатке работы депутатов, при-
знанных ответственными и знающими? 
Общие фразы окончательных заключений 
где были, там и остались, и никто их уже 
больше не помнит. Польза? Какая, напри-
мер, польза для Латвийского государства 
и народа от громкого, с воинственными 
лозунгами расследования «дела педофи-
лов» депутата Адамсона? Если в конце 
концов каждому стало ясно, что никакого 
«дела» нет, только грязный черный пиар? 

Хорошо, теперь это уже далекое про-
шлое. Но только что работу завершила 
парламентская комиссия по расследова-
нию «ридзенских разговоров олигархов». 
Неделями члены комиссии с озабоченны-
ми лицами выслушивали как олигархов, 
так и различных свидетелей и приближен-

ных лиц. Народ жадно ловил новости: что, 
и правда ничего не произойдет? Что-то 
будет обнаружено, признано, выяснено и 
решено? Председатель комиссии госпо-
жа Судраба со всей серьезностью давала 
интервью средствам массовой информа-
ции, журналисты задавали каверзные или 
удобные вопросы (в зависимости от того, 
какого курса придерживаются хозяева соот-
ветствующего медиа). И все время взве-
шенные и очень корректные ответы госпожи 
Судрабы навевали навязчивое: «Я не я, и 
шапка не моя!» – наверное, под впечатлени-
ем от недавних рождественских праздников. 

Еще у нас была возможность услышать 
кое-что из того, что сказали опрашивае-
мые личности. Вот и поди пойми – один 
утверждает, что ничего такого не говорил, 
второй заявляет, что в сказанном нет ниче-
го противозаконного, третий божится, что 
не знаком ни с первым, ни со вторым, не 
было никаких разговоров (а может, и такой 
гостиницы «Rīdzene» вовсе не было, а 
что?). Одним словом, «дорогой муженек, 
то, что ты вчера видел, неправда!» (тоже 
из мудрого Гашека). 

И вот окончательное заключение. 
Чрезвычайно важный документ, над кото-
рым долго и упорно работали – не должен 
ли он был внести долгожданные переме-
ны в политику Латвии? Как этические, так 
и экономические, в конце концов, даже 
эстетические! Что-то такое, что было не 
по силам ни одной из 22 прежних комис-
сий! Надежда, которая умирает последней 
и одновременно успокаивает дураков – не 
правда ли? 

Однако посреди тех спокойствия и тиши-
ны, которые после оглашения окончатель-
ного заключения, словно толстый слой 
снега, опустились на средства массовой 
информации (ну разве что кое-где подни-
маются незначительные снежные вихри), 
из груди так и рвется наружу: «А мы, мер-
завцы, думали, что…» 

Вернер Лусис, бывший руководитель «LDz loģistika» – дочернего предприятия ГАО 
«Latvijas dzelzceļš», был допрошен по просьбе литовской и польской прокуратур. К тому 
же, «вопрос Лусиса» серьезно взволновал как руководство Министерства сообщения, так 
и, как оказалось, обвиненного в тяжких преступлениях и тесно связанного с В. Лусисом 
Айвара Лембергса. В Сейме даже состоялось неофициальное собрание, которое было 
посвящено этому вопросу и в котором принял участие и А. Лембергс. 

При участии Лембергса в Сейме обсуждался «вопрос» 
задержанного Лусиса, бывшего руководителя «LDz loģistika»

По информации переда-
чи TV3 «Nekā personīga», 
тайная встреча прошла 
сразу после задержания В. 

Лусиса, с которым уже долгие годы тесно свя-
зан участник длительного судопроизводства 
А. Лембергс. Именно давняя дружба и тесная 
связь послужили причиной состоявшейся в 
Сейме встречи, инициатором которой являл-
ся А. Лембергс. Он участвовал в собрании, на 
котором присутствовали также министр сооб-
щения Улдис Аугулис и его советник Артис 
Стуцка. Правда, все они категорически отри-
цали, что во время встречи обсуждался слу-
чай с «товарищем по несчастью» политиче-
ской силы В. Лусисом. 

По информации «Nekā personīga», про-
куратура Белостока (Польша) подозрева-
ет В. Лусиса в мошенничестве с налогом 
на добавленную стоимость. Прокуратура 
Паневежиса (Литва) хотела опросить В. 
Лусиса в качестве свидетеля в уголовном 
процессе, который связан с другими людь-
ми. В обоих случаях В. Лусис допрошен и в 

Финансовой полиции. Пресс-секретарь про-
куратуры Айга Шенберга отметила, что не 
может ни подтвердить, ни опровергнуть, что 
В. Лусис допрошен в Финансовой полиции. 
Стало известно, что Литва задержала В. 
Лусиса, так как он был объявлен в междуна-
родный розыск. Международный ордер каса-
ется и латвийских стражей порядка, которые 
также имели все возможности задержать В. 
Лусиса, однако МВД отказалось обнародо-
вать информацию о том, как долго В. Лусис 
находился в международном розыске. 

В 2005 году Лусис стал членом правле-
ния «Ventbunkers», представлявшим интере-
сы Лембергса. О тесных связях свидетель-
ствует и один разговор, прослушанный в 2005 
году в Копенгагене в рамках уголовного дела 
А. Лембергса. Задачей В. Лусиса было повли-
ять на ситуацию в АО «Ventbunkers», чтобы A. 
Лембергсу не нужно было слишком стреми-
тельно решать вопросы с долгами. Этот раз-
говор записала датская партнерская служба 
Бюро по защите Сатверсме, прокуратура при-
общила его к делу об участии А. Лембергса в 

транзитных предприятиях Вентспилса. 
«Лусис работал в Вентспилсе, я его знаю, 

у меня с ним давно не было никаких дел. Я 
встретил его в Риге, на какой-то дискуссии 
железнодорожников, перекинулись парой 
слов», – как всегда, уклончиво пояснил А. 
Лембергс. 

В 2008 году, когда «Латвийское пароход-
ство» контролировал нынешний член прав-
ления партии «Латвии и Вентспилсу» Имантс 
Сармулис, В. Лусис неожиданно попал в 
правление дочернего предприятия пароход-
ства «LSC Shipmanagement». Двумя годами 
позднее, в 2010 году, началась грандиозная 
карьера В. Лусиса в Министерстве сообще-
ния. Когда У. Аугулис, служащий СЗК и не 
являющийся профессионалом в отрасли, 
стал министром сообщения в первый раз, 
он принял В. Лусиса на работу в правление 
аэропорта «Rīga», где, как известно, уровень 
зарплат очень высок, работать там желают 
многие. В свою очередь, когда в 2016 году 
У. Аугулис, по счастливому стечению обсто-
ятельств, вновь умудрился стать министром 
сообщения, В. Лусис продолжил карьеру 
«по дружбе» и стал руководителем «LDz 
loģistika». У. Аугулис отрицает, что прини-
мал решение о приеме на работу В. Лусиса, 
однако факты говорят о другом. 

Интересно также и высказанное А. 
Лембергсом на еженедельной пресс-конфе-

ренции мнение о работе В. Лусиса в «LDz 
Loģistika»: «Он руководил «LDz loģistika», 
которая является относительно новой компа-
нией, и ничем по-настоящему не занимается. 
Ну, там нет серьезной темы, и поэтому ассо-
циация [Латвийская ассоциация транзитного 
бизнеса] с ними обычно не сотрудничает. Мы 
работаем с правлением «LDz». Президент 
[Эдвинс] Берзиньш и члены правления в зави-
симости от сферы ответственности там в эко-
номике или тарифной политике, или политике 
нормативных актов. А «LDz loģistika» этими 
вопросами не занимается». Тем не менее, 
нужно отметить, что в соответствии с инфор-
мацией АО «Latvijas dzelzceļš», главной зада-
чей именно этой компании, которая «по-на-
стоящему ничем не занимается», является 
разрабатывать и активно продвигать на меж-
дународном уровне единое предложение лат-
вийского транзитного коридора. 

Тем временем сам В. Лусис параллель-
но работе на госпредприятиях занимается 
своим частным бизнесом и торговлей топли-
вом, что заставляет задать важные вопросы. 
Его предприятие «TF Europa» в 2014 году 
достигло впечатляющего показателя – обо-
рота в 20 миллионов, однако годом позд-
нее его оборот составил всего 800 тысяч 
евро. Затем предприятие перебралось в 
Вентспилс, где неизвестно почему вскоре 
было ликвидировано. 

Расследование дела олигархов под руко-
водством Ингуны Судрабы закончилось 
ничем. И хотя комиссия признала, что в 
деле олигархов можно усмотреть попыт-
ки захвата государства, конкретные имена 
ответственных лиц в выводах доклада не 
упоминаются. 

Завершила работу 
парламентская комиссия по 
расследованию дела олигархов

В «деле олигархов» можно усмотреть 
признаки захвата государства, так 
как в отдельных вопросах обсужда-
ются действия, которые могут сви-
детельствовать об использовании 

государственной власти как инструмента для 
получения экономической выгоды, сказано в 
докладе комиссии.   Беседы указывают на вли-
яние на назначения и увольнения должност-
ных лиц, которое не только угрожает интере-
сам общества в принятии отдельных решений, 
но и может вызвать серьёзную угрозу утверж-
денному в Сатверсме разделению власти. 
Парламентская комиссия по расследованию 
также просит Сейм оценить соответствие коа-
лиционного совета Сатверсме, так как такая 
институция в Сатверсме не предусмотрена, 
однако в ней, при участии лиц, не являющих-
ся депутатами Сейма соответствующего созы-
ва, принимаются решения, которые влияют на 
демократические процессы в государстве. 

Еще комиссия под руководством И. 
Судрабы сделала вывод, что расследова-
нию могла мешать неподготовленность руко-
водителей ББПК руководить учреждением и 
недостаточность сотрудничества с другими 
следственными и контролирующими учреж-
дениями – Полицией безопасности, Бюро по 
защите Сатверсме, Службой предотвраще-
ния легализации средств, полученных пре-
ступным путём, Службой государственных 
доходов. Это, возможно, повлияло на дока-
зательную базу и было одной из причин 
завершения уголовного процесса во время 
досудебного расследования. 

В свою очередь член парламентской 
комиссии по расследованию «дела оли-
гархов» депутат Андрей Юдин («За»! / 
«Единство») в отдельном мнении указал, 
что в заключительном докладе не упомянут 
целый ряд фактов, которые указывают на 
захват государства, и комиссия отказалась 
анализировать ряд важных фактов о захвате 
государства в результате деятельность быв-
ших политиков Айнарса Шлесерса и Андриса 
Шкеле, а также Вентспилсского мэра Айвара 
Лембергса и других лиц.  

А. Юдин подчеркнул, что разъяснения 
бывшего заместителя начальника ББПК 
Юты Стрике и полученные в результате рас-
следования материалы свидетельствуют о 
том, что в распоряжении ББПК была инфор-
мация о возможных преступлениях, которая 
не была расследована.  Объём материалов 
уголовного дела в большей степени состав-
ляют малозначимые документы, в свою оче-
редь такие документы, которые содержали 
доказательную информацию, не были тща-
тельно расследованы и проанализированы. 
С его точки зрения, бывший руководитель 
ББПК Ярослав Стрельченок не был заинте-
ресован в продвижении и завершении уго-
ловного процесса. Также не хватает фактов, 
которые обосновали бы, почему ББПК не 
возражало против отказа прокурора Мариса 
Леи инициировать уголовное преследова-
ние. Между тем премьер-министр Марис 
Кучинскис (СЗК), которого попросили оце-
нить работу комиссии, только сказал, что 
«все наупражнялись» и напомнил, что про-
гнозы в отношении работы комиссии уже с 
самого начала были скептическими.  



№. 4 (47)  26 января 2018 года В фокусе  /  5

 Окончание. Начало на 3 стр.
Поддержали переход на 
обучение на латышском 
языке 
Правительство поддержало изме-
нения закона, предусматриваю-
щие, что с 1 сентября 2019 года 
в учреждениях общего образова-
ния начнётся постепенный переход 
на обучение на латышском языке. 
Предусмотрено, что с 2021/2022 
учебного года в средней школе 
все предметы будут преподавать-
ся на латышском языке, сохранив 
для учеников национальных мень-
шинств возможность осваивать на 
родном языке родной язык, литера-
туру и предметы, связанные с куль-
турой и историей.  Окончательное 
решение еще должен принять Сейм, 
где ожидаются острые дискуссии.  

Первая жертва гриппа 
Из-за вызванных заболеванием 
компликаций скончался первый в 
этом сезоне пациент, заболевший 
гриппом. Заболевший гриппом умер 
в самом начале года. У него было 
воспаление лёгких и подтверждён-
ный лабораторно грипп типа А, а 
также хроническое заболевание. 
Больному было 50 лет, и от гриппа 
он вакцинирован не был. В течение 
недели число заболевших гриппом 
выросло на 88%, случаи заболева-
ния констатированы и в Вентспилсе. 

Число студентов за 10 лет 
уменьшилось на 35%
В этом академическом учебном году 
в высшие учебные заведения посту-
пили 81,6 тысяч студентов, и в тече-
ние года число студентов умень-
шилось на 1,6%. Как свидетель-
ствуют данные Центрального ста-
тистического управления, в течение 
10 последних лет число студентов 
уменьшилось на 43,8 тысячи или 
35%, и это объясняется существен-
ным уменьшением числа жителей.  

Обокравшему Майзитиса 
5 лет тюрьмы 
Рижский городской суд Латгальского 
предместья приговорил к пяти годам 
лишения свободы ранее судимого 
мужчину, который обворовал квар-
тиры директора Бюро по защите 
Сатверсме Яниса Майзитиса и квар-
тиры других лиц. Также мужчина при-
говорён к 180 часам принудительных 
работ. Конфискация имущества не 
применялась, однако он должен воз-
местить ущерб потерпевшим.  

Самый толстый слой 
снега и самый большой 
мороз в Лиепае
В начале недели в Латвии зафик-
сирована самая низкая до сих 
пор температура воздуха, когда в 
Лиепае столбик термометра опу-
стился до -14,6 градусов. В Лиепае 
также выпало больше всего снега, и 
во вторник утром слой снега достиг 
23 см.  

Библиотекари должны 
сообщать полиции 
безопасности 
Полиция безопасности призвала 
библиотекарей сообщать о каждом 
подозрительном случае, который 
может свидетельствовать о возмож-
ной связи с терроризмом. Полиция 
безопасности призывает обратить 
внимание на совокупность призна-
ков – внешний вид лица, то, какие 
вопросы он задаёт, участвует ли 
в дискуссиях на тему радикально-
го ислама, а также на то, не носит 
ли персона на одежде какие-либо 
специальные логотипы.   

Гриб года – гигантский 
дождевик круглый 
Латвийское общество микологов 
выбрало грибом года 2018 гигант-
ский гриб дождевик. Это самый 
большой вид дождевиков в мире. 
Его диаметр достигает 50 см и боль-
ше, а вес может достигать несколь-
ких килограммов – до 10 кг. У самого 
большого гриба дождевика, найден-
ного в Латвии, охват 166 см.

В ЛАТВИИ

рабочие из адажского колхоза, созданный 
в Вентспилсском районе «десант» из меха-
низаторов и сельскохозяйственных рабо-
чих, всего люди из каких-то шести крупных 
хозяйств Латвии. Мы там в течение несколь-
ких лет довольно выгодно выращивали и 
везли домой ценное зерно, в то же время 
в области наблюдали такое бюрократиче-
ское самоуправство и самоуправство функ-
ционеров коммунистической партии, кото-
рое в Латвии давно уже и представить было 
нельзя. С нами хоть как-то считались как с 
жителями другой республики, уважали как 
советских «западников», которые исполь-
зуют гораздо более современную технику и 
методы работы в сельском хозяйстве.  Но 
хватило 1-му секретарю райкома партии во 
время одного из рейдов увидеть, что мы 
собрали хороший урожай и сложили початки 
на краю поля, как тут же последовал приказ 
председателю местного колхоза – грузить в 
свои машины и отправить его для досроч-
ного выполнения государственного плана, 
который находился под угрозой из-за неуро-
жая. Не помогли возражения, что это имуще-
ство латышей, кукуруза была спасена толь-
ко потому, что на тот момент у украинцев не 
было машин для транспортировки вожделен-
ной кукурузы, а латыши их нашли и в тече-
ние одной ночи кукурузное зерно привезли 
на железнодорожную станцию для отправки 
в Латвию.  

«Без ведома партийной власти даже гвоз-
дя со склада получить было нельзя, в свою 
очередь их специалисты не решились без 
партийного акцепта перенять у нас много 
прогрессивных методик обработки почвы», 
– вспоминает руководитель этого “десанта” 
Янис Фрейманис и улыбается по поводу того, 
что идея централизации, какой она в его 
видении была на Украине, там была доведе-
на до абсурда, чтобы все могли увидеть её 
непригодность. 

ОТОМСТИЛИ АВТОБУСУ 
«В Латвии в то время такой прямой эконо-

мический абсурд был уже невозможен, мы 
жаждали получить политическую свободу и 
восстановить своё государство. Верили, что 
за этим последует и быстрый хозяйственный 
рост. Именно с этой целью мы шли на бар-
рикады”, рассказывает Янис после недав-
ней встречи с детьми и молодёжью в мест-
ной средней школе, которая была посвя-
щена памяти январских событий 27-летней 
давности.  

«В школе нас было пятеро из многих 
десятков участников событий тех дней, кото-
рые на автобусах, самосвалах, на сверхмощ-
ных тракторах отправились в Ригу, защищать 
Верховный Совет, правительство, радио, ТВ 
и здания почты от спецподразделений осо-
бого назначения СССР. На встречу пришёл 
и Айгарс Кресс, тот самый, который пережил 
нападение омоновцев на автобус приехав-
ших в Ригу жителей Пилтене.  До убийства 
не дошло, людей из транспортного средства 
грубо выгнали, уложили на землю, а автобу-
су прострелили окна и колёса. Позднее мы 
доставили его в центр города как наглядное 
свидетельство того, чего от армии оккупан-
тов можно ожидать в дальнейшем. Чёрно-
белую фотографию «раненого» автобу-
са сейчас можно увидеть в музее, еще в 
Пилтене можно встретить тех пассажиров, 
которые тогда сознавали, что пули сошед-

ших с ума омоновцев могут затронуть не 
только железо, но и их, лежащих на земле.  
Думаю, что достаточно скромные средства 
на содержание музея в стократном разме-
ре окупятся уже только тем, что у молодого 
поколения будет основание гордиться свои-
ми предками, которые не испугались пуль», 
Янис свою теперешнюю работу измеряет 
не зарплатой, а осознанием миссии: кто же 
тогда, если не я? С сожалением он призна-
ёт, что для него по-прежнему неясно, поче-
му эти люди, объединённые идеей свободы, 
смелые и патриотичные, позднее не смогли 
собраться для совместного решения мест-
ных хозяйственных вопросов.   

В ОДЕРЖИМОМ БОЛЬШИМИ 
ДЕНЬГАМИ ВЕНТСПИЛСЕ 

«Я уверен, что, демонтируя неверную 
советскую систему, не нужно было до осно-
вания разрушать созданную в то время про-
изводственную базу, службы услуг, традиции 
культуры и образования, как это в большей 
степени произошло в Пилтене. Гораздо раз-
умнее было бы всё это соответствующим 
образом преобразовать, как сейчас говорят, 
интегрировать, включив в новый европей-
ский порядок. История напоминает, что ког-
да-то всё предыдущее также пытались унич-
тожить большевики, и что из этого получи-
лось», – Янис не является фанатом теории 
заговоров, но уверен, что кому-то такой хаос 
и упадок провинции был выгоден. С его точки 
зрения, во времена стремительных перемен 
государственная власть людям сознатель-
но популярно не объясняла, к какой моде-
ли хозяйствования в будущем в массовом 
порядке необходимо двигаться, чтобы «лов-
кие мальчики» не успели завладеть соб-
ственностями и ресурсами.   

«В результате «демократической кампа-
нии преследования» Янис во времена пере-
мен больше не был председателем колхо-
за.  После напряженных «кукурузных лет» 
при участии бывших коллег создал в центре 
Вентспилса предприятия торговли и услуг, 
которым руководил в течение десяти лет. 

«В этой жизни я достаточно испытал и 
пережил, уже не наивный мальчишка, но 
в среде одержимого большими деньгами 
Вентспилса ориентированная на честную 
конкуренцию небольшая фирма «Agro» 

просто не могла выжить.   
Самоликвидируемый, без 
особого сожаления признаёт 
Янис, так как по своей мен-
тальности в интересах сво-
его бизнеса никогда не мог 
схватить кого-то за горло. 

РАДИ ПЛАНА 
КОММУНИСТЫ 
ВООРУЖАЮТ 
«ФАШИСТОВ» 

После ухода с оплачи-
ваемой работы в течение 
нескольких лет Янис преда-
вался своему хобби, которое 
готов называть также обра-
зом жизни, так как занимался 
им всю жизнь – охоте. 

«Вместе с отцом и старшим братом Андрисом 
мы ходили на охоту даже тогда, когда были 
высланы в Сибирь.  Когда у тамошнего колхо-
за не выполнялся план по заготовке пушнины, 
даже кулакам – фашистам давали в руки ору-
жие и отправляли в тайгу», иронизирует Янис 
по поводу советского божества – государствен-
ного плана поставок, о котором он узнал в маль-
чишеские годы. С тех пор как умерла его супру-
га, коллега по учёбе и работе Дайна, пришлось 
взять на себя заботы о доме и содержании сада, 
так как у взрослых, окончивших высшие учеб-
ные заведения детей с внуками своя жизнь: дочь 
живёт в Риге, сын – в Англии. Обобщённые дан-
ные о потерянных таким образом для Пилтене 
людях на красиво оформленных планшетах ког-
да-нибудь также окажутся в местном музее, а 
пока они звучат в индивидуальном порядке, как 
вздохи пожилых людей, к которым внуки приез-
жают только пару раз в год.  Когда умные дети и 
внуки снова вернутся в свой город, чтобы остать-
ся навсегда, и какими действиями снова будут 
повышать его узнаваемость, Янис прогнозиро-
вать не берётся. 

“PILTENE BALTĀ ŠŪPULĪ DUS...”
«Это должно быть что-то очень особенное, 

не только же славой фильма «Piltenes prāģeri» 
Пилтене будет всю жизнь жить. Ведь есть же 
здесь в недрах прекрасная минеральная вода, 
которая сама просится в бутылки. Недалеко есть 
лесничество Зиру, где в течение ста лет охо-
тились на благородного оленя мужи всех пар-
тий и правительств, и здесь же людям, интро-
дуцировавшим это животное, поставлен памят-
ник; есть настолько же давно основанное обще-
ство пожарных, в котором был свой духовой 
оркестр и духовики которого, будучи даже выпив-
шими, так сыграли Карлису Улманису привет-
ственный марш, что он пригласил их играть в 
Рижский замок.   Да, богатый Вентспилс может 
купить часть лучших специалистов Пилтене, 
самых умных студентов заберёт и оставит у себя 
космополитическая Рига, еще кто-то из жажду-
щих знаний или в добровольное денежное раб-
ство отправится в чужие страны.  А саксофо-
нист Янис Фрейманис (да, и такую небольшую 
роль жизнь ему выделила!) напоёт две строч-
ки из песни на слова бывшего пилтенчанина 
Улдиса Краста на музыку друга города, компо-
зитора Валтера Каминскиса “Piltenes noktirne” 
(«Ноктюрн Пилтене»): “Piltene baltā šūpulī dus, / 
Sapnī tai seni bruģakmens stāsti...”/

«Полностью присоединяюсь к словам поэта 
– сравнивая с вечностью, Пилтене еще только 
в колыбели, и старая брусчатка, хранящая рас-
сказы о былом времени… А собранные в музее 
артефакты и свидетельства истории будут взяты 
с собой в будущее, чтобы посмотреть и увидеть 
свою уникальность», у Яниса тоже есть частичка 
поэтического таланта.  

Смеясь, он добавляет: «И певца тоже: чет-
верть века был первым тенором в мужском хоре 
Вентспилсского района “Zītars”. Из Пилтене на 
репетиции в Вентспилс ехал полный автобус с 
нашими парнями. Нужно немного подождать, 
чтобы на моей кухне было готовы домашнее 
вино из урожая яблок этого года, вот тогда, вме-
сте с друзьями посидим и вспомним не только 
«Ноктюрн Пилтене» …», Янис был и остаётся 
неисправимым оптимистом и жизнелюбом.  

С собой в истории. С историей в себе

В одной из поездок отдыха, 2015 год.

Семья Фрейманисов в Сибири, 1956 год. 
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Государство финансирует 
548 учебных мест 
Число финансируемых государством учеб-
ных мест в 2018 году в Вентспилсской выс-
шей школе (ВВШ) достигло 548 учебных 
мест, свидетельствуют данные Министерства 
образования и науки. Среди высших школ 
ВВШ, которая является одной из самых 
небольших высших учебных заведений в 
Латвии, получила девятую по размеру под-
держку государства. 

Безработица в течение полутора 
месяцев выросла на 0,4%
В течение третьей недели января зареги-
стрированный уровень безработицы в горо-
де Вентспилсе среди населения трудоспо-
собного возраста сохранился в границах 
4,5% и первую неделю остановился после 
резкого роста. С первой половины дека-
бря уровень безработицы в Вентспилсе уве-
личился на 0,4%. В настоящее время в 
Вентспилсе без работы 975 человек трудо-
способного возраста. В Вентспилсе особо 
необходимы монтажники строительных кон-
струкций и сварщики электродуговой сварки, 
там в настоящее время есть 25 свободных 
вакансий.  

В декабре топили меньше, 
чем годом ранее 
Благодаря довольно тёплым погодным усло-
виям, в декабре в Вентспилсе объём потре-
бления тепловой энергии был на 3,2% мень-
ше, чем в последний месяц 2016 года. Объём 
потребленной вентспилчанами теплоэнергии 
в декабре достиг 18 772 MWh. 

Увеличивается объём 
крупногабаритных грузов 
В течение прошлого года в Вентспилсе 
учреждение самоуправление «Комму-
нальное управление» выдало большегруз-
ным или тяжеловесным транспортным сред-
ствам 555 разрешений для перевозки гру-
зов на территории города, что на 41 разре-
шение больше, чем в 2016 году, сообщило 
«Коммунальное управление”.  Например, 
длина одного неделимого груза достигло 
более 50 м, ширина – больше 7 м, а высо-
та – 8 м. 

Бюджет края с дефицитом 
в 8,82 млн евро 
Самоуправление Вентспилсского края пла-
нирует бюджет 2018 года с дефицитом в 
8,82 млн евро. Средства на траты, которые 
превышают доходы, планируется получить, 
взяв заём в Государственной кассе в разме-
ре 7,55 млн евро. Как информирует самоу-
правление, доходы бюджета планируются 
в размере 13,998 млн евро, а расходы – в 
22,816 млн евро. 

Свиная чума 
и в волости Зиру 
Впервые в этом году опасная болезнь – 
африканская свиная чума – зарегистриро-
вана и волости Зиру Вентспилсского края, 
свидетельствуют данные Продовольственно-
ветеринарной службы. Опасная болезнь кон-
статирована также и в нескольких соседних 
краях.  

На хозяина «Хаски-парка» 
наложен штраф в размере 800 евро 
Продовольственно-ветеринарная служба на 
владельца собак, изъятых в прошлом году 
из места содержания собак или так назы-
ваемого «Хаски-парка» в волости Зиру за 
нарушение правил по соблюдению надле-
жащих условий содержания, в целом нало-
жила денежный штраф в размере 800 
евро. В настоящее время конфискованные 
26 собак находятся в приюте для живот-
ных “Mežavairogi” в Кекавском крае, кото-
рый является одним из приютов для живот-
ных, с которым у Агентства государственного 
обеспечения заключен договор об изъятии 
отчужденных животных.

В ВЕНТСПИЛСЕ

www.nnvt.lv
Tел. 63607300.

«Noord Natie Ventspils Terminals» – 
многофункциональный центр перевалки грузов 

Каждый предприниматель надеется, что новый год будет лучше прошедшего, даже когда в отрасли не лучшие времена. Продолжать 
начатое и целенаправленно работать ради достижения выдвинутых приоритетов и реализации целей – с таким девизом входит в 2018 
год одно из самых успешных предприятий в Вентспилсском порту – ООО «Noord Natie Ventspils Terminals».

«Noord Natie Ventspils Terminals» 
уверенно смотрит в будущее

П рошедший год для работающего 
в Вентспилсском порту предпри-
ятия – ООО «Noord Natie Ventspils 
Terminals» был сравнительно 
позитивным. Уже в начале года – 

январе и феврале – в терминале было пере-
валено почти на сто тысяч тонн груза боль-
ше, чем за подобный период в начале 2016 
года, оборот достиг 438 тысячи тонн. Больше 
всего было перевалено грузов ро-рo, или гру-
зов, перевозимых на паромах, и сыпучих гру-
зов. Уже в начале прошлого года руководство 
«Noord Natie Ventspils Terminals» связывало с 
2017 годом большие надежды и прогнозирова-
ло, что год, определенно, удастся завершить 
на позитивной ноте. Предприятие особое вни-
мание обратило на тесное сотрудничество с 
местными экспортерами, также продолжало 
работать над новыми направлениями, напри-
мер, с новым сегментом обслуживания судов 
– привлечением круизных судов.

Если говорить об общем обороте ООО 
«Noord Natie Ventspils Terminals» в про-
шлом году, то, по словам предприятия, с 
января до августа грузооборот колебался 
от 200 тысяч до 300 тысяч тонн в месяц. 
Обобщая результаты за весь год, получа-
ется, что в среднем грузооборот составлял 
250 тысяч тонн в месяц. Данные, опубли-
кованные Вентспилсским свободным пор-
том, свидетельствуют, что в прошлом году 
в Вентспилсском порту объем грузов рo-рo 
второй год подряд превысил два миллиона 
тонн, к тому же, рост по сравнению с 2016 
годом составил 17%, или 305 000 тонн.

Нужно отметить, что в прошлом году в мас-
штабе Латвии в сегменте генеральных гру-
зов было перевалено 11,599 млн тонн, что на 
7,1% больше, чем в 2016 году. Объем грузов, 
перевозимых на пароме, достиг 3,186 млн 
тонн (+14,6%), а контейнерных грузов было 
перевалено 4,658 млн тонн (+13,7%). Значит, 
вклад предприятия Вентспилсского порта в 
общие показатели составил даже более чем 
две трети. Единственно, в обороте древесных 
материалов в стране заметно падение более 
чем на пять процентов. 

На предприятии подчеркивают, что одно 
из самых больших преимуществ терминала, 
– во-первых, профессиональная и опытная 
рабочая сила. «Зачастую при обработке груза 
клиента требуются инновационные решения и 
применение индивидуальных методов погруз-
ки или разгрузки. Для обеспечения качествен-
ных услуг порта, помимо технической инфра-
структуры и резервов современной погру-
зочной техники, необходим высокий уровень 
профессиональных навыков рабочей силы, 
их постоянное поддержание, совершенство-
вание, а также передача опыта более моло-
дым сотрудникам. В будущем также будет 
проводиться обучение работников, повыше-
ние профессиональных навыков, увеличение 

уровня образования – как профессионально-
го, так и академического», – отмечает руко-
водитель коммерческого отдела NNVT Артис 
Шенкевицс. 

В значительной мере именно благодаря 
высокому качеству услуг, качественной обра-
ботке паромов и целенаправленному при-
влечению партнеров «Noord Natie Ventspils 
Terminals» способствовал грузообороту в 
Вентспилсском порту, что, в свою очередь, 
побудило паромного оператора «Stena Line» 
в прошлом году увеличить количество рей-
сов из Вентспилса в Нюнесхамн (Швеция) 
до 12 рейсов в одном направлении в неде-
лю, или 24 рейсов туда-обратно в неделю. К 
тому же, заполнение паромов в грузовом сег-
менте все возрастает, таким образом укре-
пляя Вентспилсский порт как основной и, 
что особенно важно, наиболее короткий путь 
из Балтии в Швецию, что далее открывает 
путь ко всей большой Скандинавии. Чтобы 
добраться от Вентспилса до Нюнесхамна, 
требуется неполные девять часов. 

«Два современных парома – «Scottish 
Viking» и «Stena Flavia» – каждый раз могут 
принять более 2000 погонных метров груза 
и до 500 пассажиров. В терминале есть вся 
необходимая инфраструктура, чтобы каче-
ственно и эффективно можно было обслужи-
вать любое судно типа рo-рo. В основном в 
сегменте грузов, перевозимых на пароме, – 
древесные материалы, оборудование, новые 
автомашины, прицепы для грузовых автома-
шин, бетонные и металлические изделия», – 
поясняет представитель предприятия. 

На предприятии рассказали, что парал-
лельно регулярному паромному маршруту из 
Швеции порт посещают и суда рo-рo из дру-
гих европейских стран, в основном к нам при-
возят сельскохозяйственную технику и обо-
рудование для строительства дорог. «И в 
минувшем, 2017 году «Noord Natie Ventspils 
Terminals» было на высоте и ответствен-
но участвовало в работе с военным грузом 
НАТО», – напомнил наш собеседник о дви-
жении военных судов в Вентспилсском порту, 
которое наблюдалось летом. 

На вопрос о том, как на работе предприя-
тия отражается рост конкуренции между бал-
тийскими портами, А. Шенкевицс ответил, 
подчеркнув козырь Вентспилса и Латвии – 
географическое положение между Востоком 
и Западом, к тому же, в Вентспилсе неза-
мерзающий порт, а также существуют преи-
мущества инфраструктуры терминала. «Мы 
своими силами привлекли новых клиентов, 
некоторые клиенты обратились к нам сами, 
по совету тех, кому мы ранее оказывали свои 
услуги. Мы укрепили сотрудничество со сво-
ими давними клиентами, а также приобре-
ли новых партнеров как из Латвии, так и из 
Литвы, Эстонии и других государств. Для того 
чтобы способствовать узнаваемости стиви-

дорской компании на рынке, мы осуществили 
ряд рекламных мероприятий, участвуя в меж-
дународных выставках, что является особен-
но существенным моментом относительно 
будущего», – пояснил А. Шенкевицс. 

«Noord Natie Ventspils Terminals» особое 
внимание обращает на развитие нового 
направления деятельности – привлечение 
круизных судов. Прошедший год был особен-
но активным в этой сфере. «Развитие ново-
го продукта поспособствует развитию туриз-
ма в городе и регионе, позволит сделать 
вклад в экономическое развитие и повысит 
узнаваемость нашего терминала и города 
в более крупном масштабе. Паромный тер-
минал имеет исключительно выгодное гео-
графическое расположение, у него есть вся 
необходимая инфраструктура для обеспече-
ния обслуживания подобных судов, а также 
значительный прежний опыт в сфере обслу-
живания пассажиров», – подчеркнул предста-
витель предприятия. 

С января 2017 года «Noord Natie Ventspils 
Terminals» стало полноправным членом ассо-
циации «Cruise Europe», что обеспечивает 
полноценный оборот информации и возмож-
ность рекламировать себя как в тематиче-
ской прессе, так и на крупных международ-
ных выставках. К настоящему моменту состо-
ялось несколько встреч с круизными опера-
торами о возможности «Noord Natie Ventspils 
Terminals» и Вентспилс включить в тури-
стические маршруты уже в 2018/2019 году. 
Выбраны возможные достопримечательности 
в городе и за его пределами, начаты перего-
воры с туристическими агентствами. 

«Круизный бизнес в Вентспилсе до сих пор 
не был активным, так как нет ни одной инсти-
туции или предприятия, которые занимались 
бы привлечением круизных линий и коорди-
нацией задействованных сторон, чтобы круи-
зные линии успешно работали в Вентспилсе. 
Мы все же уверены, что упорная работа при-
несет хороший результат. Уже сейчас мы под-
твердили наши причалы для шести круиз-
ных судов на следующие два года, четыре 
из них – лайнеры престижной немецкой кру-
изной компании «Phoenix Reisen» с длиной 
судна даже до 230 метров», – рассказал А. 
Шенкевицс. 

На новый год предприятие возлагает еще 
большие надежды, чем на минувший, и для 
этого есть основания. Активный интерес 
к сотрудничеству с «Noord Natie Ventspils 
Terminals» продемонстрировали представите-
ли Китая, России и Казахстана. «Мы по-преж-
нему отмечены на картах многих междуна-
родных транспортных коридоров, которые 
появятся в будущем, поэтому с еще большим 
рвением будем продолжать начатое и рабо-
тать над достижением выдвинутых приори-
тетов и их реализацией в жизни», – сказал 
Артис Шенкевицс. 

Быстрые, надежные и качественные услуги  

Соответствующая инфраструктура  

Паромные линии из Вентспилса 
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И спользуя театральную терминологию, можно ска-
зать, что все ранее перечисленные работы были 
главными ролями его жизни, не считая, конеч-
но, семьи. Но до, после и между было так много 
небольших, но столь же значимых ролей, что абсо-

лютно логичным кажется выбор его последнего места работы – 
стать заведующим Музея истории города Пилтене. Может пото-
му, что казалось, что на этой работе он сможет увидеть свою 
жизнь в контексте истории нового времени.   Осознать себя в 
истории и историю в себе. Как деталь в механизме перемен.  

ВЗРЫВ ОТБРОСИЛ СЕМЬЮ В СИБИРЬ 
Сколько музейных предметов краеведческой экспозиции 

так называемого в народе музея, его заведующий и един-
ственный его сотрудник точно ещё не знает.  С момента всту-
пления в должность примерно пять лет назад большая часть 
времени прошла за размещением фондов в выделенных 
самоуправлением, соответствующим образом отремонтиро-
ванных и оборудованных помещениях, так как прежние пару 
комнат в доме культуры давно уже стали для них слишком 
тесными.    

Истоки создания музея в Пилтене нужно искать в 1964 
году, когда соответствующая советским традициям «Комната 
Славы” была оборудована в помещениях городского испол-

С собой 
в истории. 
С историей 
в себе
Пилтенчанин Янис Фрейманис вне 
своей непосредственной работы 
всегда был и продолжает быть 
настолько жизнедеятельным, 
молодцеватым и аттрактивным, что 
его трудно представить сидящим за 
письменным столом и с математической 
скрупулёзностью придумывающим, как 
сделать экономически выгодной работу 
большого сельского коллективного 
хозяйства. Но именно этим он большую 
часть своей жизни и занимался, 
работал по приобретенной в Елгаве 
специальности – главным экономистом 
одного из самых крупных в своё время 
колхозов в Вентспилсском районе 
– в колхозе «Пилтене», а позднее 
стал председателем находящегося 
в Вентспилсе рядом коллективного 
хозяйства “Draudzība” («Дружба»). 
Но с одной оговоркой, никогда не 
ленился поднять зад со стула, чтобы 
лично проверить, работают ли и как 
работают спланированные им цифры на 
конкретном объекте и рабочем месте. 

кома. Благодаря фанатичным стараниям учителя истории 
средней школы Гунара Даудзе и его единомышленников она 
в течение многих лет пополнялась и меняла своё местона-
хождение, перемещаясь и в местную школу, и в помеще-
ния интерната, и к пожарным, и, наконец, найдя свой дом в 
городском доме культуры.  История и Яниса интересовала со 
школьных лет, он участвовал в краеведческих мероприятиях, 
но это стало возможным только после возвращения в родную 
Лайдзе, в Талсинском районе. 

А до этого холодное дыхание истории пришлось почув-
ствовать в Томском округе в Сибири, куда он вместе с 
семьёй «классовых врагов-кулаков» был выслан в 1949 году. 
Родители работали в сельском лесном хозяйстве, отец был 
бухгалтером, мать – вздымщицей, какие уж там кулаки?  Для 
отца это была уже вторая ссылка, сначала его выслали в 
фильтрационный лагерь, а по правде говоря – как бесплат-
ную рабочую силу на золотые рудники в Магаданский округ, 
откуда через несколько лет он был освобождён. После воз-
вращения продолжал привычную работу, ходил на привыч-
ную охоту, но там, вместе с коллегами случилось несчастье 
– в лесу они набрели на заброшенный бункер национальных 
партизан.  Об этом прослышали местные чекисты, которые 
попросили показать им его.   Вместе с лесничим отец Яниса 
и сам Янис пошли к замаскированному строению, лесничий 
спустился вниз к дверям, и в это время прогремел взрыв: ока-
залось, что перед тем как его покинуть, партизаны его зами-
нировали. Лесничего разорвало на куски, а контуженного во 
время взрыва отца чекисты арестовали за «поддержку пар-
тизанам». Перед высылкой в 1949 году отцу сообщили, что 
депортирована будет вся семья как пособники партизан, но 
позднее в документах обнаружилось, что они высланы как 
кулаки: видимо для этой категории «врагов народа» были 
большие квоты… Семилетку Янис окончил в Сибири.  После 
смерти “отца народов» Иосифа Сталина семье Фрейманисов 
разрешено было вернуться в Латвию. Мальчику и родителям 
пришлось приложить много усилий, чтобы для продолже-
ния образования его приняли в школу с латышским языком 
обучения.  

СВЯТОЙ БЛАТ И КРАСИВАЯ КОРРУПЦИЯ 
«В тогдашней трудовой жизни знание русского языка мне 

очень пригодилось, но обрусеть я не собирался. Как прекрас-
но говорящего на русском языке меня, не с пустыми рука-
ми, часто отправляли в командировки в Москву и на заво-
ды Союза, где для своего колхоза нужно было «выбить» по 
блату фонды, дефицитную технику и запчасти.  В условиях 
тоталитаризма других вариантов не было! В таких случаях 
русские чиновники на удивление легко понимали, чего хочет 

«Ян Янович» из Латвии, и 
помогали.  Это была все-
охватывающая система 
блата и бартера Советского 
Союза», вспоминает преж-
нюю реальность Янис и не 
скрывает, что то же самое в 
то время делали и в Риге, но 
это уже был не его уровень.  

«С тех пор как наш музей 
переселился в более про-
сторные помещения бывше-
го дома пастора на улице 
Лиела, здесь для детей 
часто проводятся уроки исто-
рии.  Учительница и я как 
живой экспонат довольно 
легко можем объяснить им, 
например, когда и почему в 
Латвии и в СССР происхо-
дила высылка жителей, что 
такое партизанская борьба 
и как «загоняли» в колхозы. 
Это тёмное прошлое.  Им 

сложнее понять, почему до наших дней с тех времён сохра-
нился блат. Сейчас это явление больше не называют словом 
частично из уголовного жаргона, а как и положено в условиях 
демократии, красивым иностранным словом – коррупция (lat. 
Corruptio – подкуп, продажность, разложение).    В отличии от 
бывшего в употреблении слова варианты имеются – любой 
политический, хозяйственный или юридический результат 
можно достичь без подкупа, перекупки или вульгарной дачи 
взяток, но это тем не менее делается даже на самых высоких 
уровнях власти. У меня нет однозначного и всеохватывающе-
го ответа, почему так происходит и что нужно делать, чтобы 
ограничить эту вечную бесчестность и вылечить язву жадно-
сти. Одним словом, молодым людям могу только напомнить 
конкретные факты, когда эти события, дополненные жаждой 
славы и власти, на протяжении многих веков были основой 
как фантастического расцвета Пилтене, так и разрушитель-
ных неудач.  Эти процессы, которые, возможно, нельзя раз-
глядеть на поверхности и при близком рассмотрении, тем не 
менее продолжаются сегодня и сейчас, когда не только наш 
город, но и страна катится в экономическую и демографиче-
скую «яму»», констатирует специалист экономики, который 
не берётся судить о том, насколько в этом падении виноваты 
местные, в какой степени в эту яму еще не так давно цвету-
щий городок спихивает политика государства и геополитиче-
ские процессы.  

ЧТО ПОГАСИЛО ЯРКОСТЬ ПИЛТЕНЕ?
Он не собирается углубляться в историю столетней давно-

сти, когда ещё до основания Вентспилса Пилтене как состав-
ная часть Датского королевства образовалось как главный 
торговый порт в низовье Венты, в безопасном отдалении 
от Балтийского моря, что защищало его от набегов викин-
гов;  когда здесь был не только замок, таможня, причалы 
и лабазы, торговая площадь и семь ветряных мельниц на 
Судмалькалнсе; когда как символ мошенничества фолькло-
ризовался «пилтенский безмен», которым в пользу епископа 
пользовались здешние жуликоватые таможенники.  Из ретро-
спективы можно понять, почему так случилось.  Сложнее 
сделать вывод, что яркость города в недавнем прошлом 
гасит в наши дни. Рискую заслужить славу стагната совет-
ского времени и восхваляющего социалистический строй, 
Янис вспоминает только события и факты двух-трёхлетней 
давности.    

«Ещё в здравом уме и твёрдой памяти сотни вентспилчан, 
которые ездили на работу в Пилтенский цех по переработке 
овощей и фруктов, где использовались самые прогрессив-
ные в Советском Союзе технологии и создавались совер-
шенно новые виды продукции. Когда у женщин была работа 
на городском филиале Рижской трикотажной фабрики “Rīgas 
adītājs”, мужчины зарабатывали свой хлеб в цехе деревоо-
бработки или на ремонтно-строительном участке, а конди-
терам хватало работы в двух небольших хлебопекарнях. Не 
говоря уже о работающих на пасеке в Приекшпилтене, на 
пивзаводе, в находящемся недалеко цехе по переработке 
хвои, в сфере образования и спорта. Не считая работавших 
в канторе колхоза, диспетчерском пункте и механических 
мастерских, которые также были местными людьми», Янис 
подсчитал, что число работающих в то время людей в горо-
де превышало тысячу.  Для сравнения он упоминает, что сей-
час такое большое число не составляет даже общее число 
жителей города.  

ПАРТИЕЦ ЗАСТАВИЛ 
ОГРАБИТЬ ЛАТЫШЕЙ 

«Нет спора о том, что система советского хозяйствования 
должна была развалиться. Безусловно – да. Скорее всего я 
это увидел в «братской Украине», где латышские крестья-
не на закате советской власти арендовали землю, чтобы 
выращивать кукурузу для своих свиноферм.  Это не широ-
ко известный факт, но в Кировоградскую область приехали 

Обстреляный омоновцами автобус колхоза «Пилтене» размещен для осмотра недалеко  
от памятника Ленину в Риге.

Старая прялка – здесь же, в Пилтене.
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Н есомненно, звание самого ухоженного в стране, обращен-
ного в будущее и во всех смыслах «продвинутого» (то есть 
прогрессивного) города полагается Вентспилсу. Во всяком 

случае, так выходит, если мы посмотрим, как отображаются в сред-
ствах массовой информации всевозможные мероприятия и события 
городской жизни. Так, по крайней мере, должно быть, если образ 
«города с завтрашним днем», который создается за огромные день-
ги, соответствует той ситуации, которая имеется на самом деле. 

Если мы внимательно понаблюдаем, то «Ventspils ziņas», напри-
мер, на популярном портале «Delfi» не является дифирамбами неза-
висимых журналистов нашему городу, это целенаправленно покупа-
емая за деньги рекламная площадь, с которой пользователь пере-
направляется на домашнюю страничку нашего города. Рекламные 
проспекты, распространяемые за пределами Вентспилса, также 
подготовлены на деньги вентспилчан, как и большая часть других 
мероприятий для т. н. создания образа. Конечно-конечно, вклады-
вать деньги в создание образа правильно – потому что каждый, кто 
приехал в Вентспилс, дает работу нашим людям, тратит здесь свои 
денежки и т. д. и т. п. Однако события последнего времени свиде-
тельствуют, что потраченные огромные деньги для создания обра-
за города носят второстепенный характер. Так как истинный образ 
города формируется совершенно в другой сфере, в той, что не 
купишь за деньги… И образ этот создается не при помощи реклам-
ных площадей, туристических буклетов, самых дорогих салютов в 
стране или оплаченного прославления города во время публичных 
мероприятий.  

Еще в прошлом году о прекращении сотрудничества с Вентспилсом 
после весьма скандальной саморекламы нашего мэра в прямом 
эфире передачи «Sirdsdziesmas» заявили Латвийское радио и 
Латвийское телевидение. От такого успешного когда-то сотрудниче-
ства как черт от ладана бегут и другие – вряд ли продюсеры Лаймы 
Вайкуле захотят своих артистов отправлять к нам после публично-
го высказывания городского мэра о непрофессионализме Вайкуле. 
Конечно, Вентспилс без финала «Евровидения», «Музыкального 
банка» или Лаймы Вайкуле, образно говоря, «не умрет»… И все же 
– ложка дегтя в бочку с медом саморекламы города добавлена. Так 
же, как целая «лопата дегтя» опрокинулась в эту бочку меда вместе 
с несмолкающими скандалами вокруг судопроизводства, связанно-
го с мэром города, высказываниями о нелюбви со стороны города 
(это сказано от имени всех вентспилчан) к тому или иному собы-
тию общественно-политической жизни государства или «категории» 
гостей города. 

Kогда-то доминировавшее в обществе мнение: «Он о себе не 
забывает, но, по крайней мере, и город привел в порядок», – боль-
ше не действует. Так как приводятся в порядок и другие города, дру-
гие края. Да, может быть, медленнее и при наличии более ограни-
ченных средств, но приводятся в порядок. И на самом деле проис-
ходит даже наоборот – жители других городов и краев уже не смо-
трят на Вентспилс как на чудо прогресса, а говорят о «выбивании» 
государственных средств, денег ЕС и т. п., с использованием рыча-
гов влияния, которые никак нельзя сравнить с другим доступным 
«блатом» в верхушках власти. Значит, о дополнительных ресурсах 
для реализации очередного Мегапроекта, полученных нечестным 
путем. И, конечно, нельзя забывать и о «театре одного актера» с 
помпезными мероприятиями, речами и общественной активностью, 
эти сольные выступления привлекают все меньшее число людей. 
Перефразируя коммунистическое стихотворение русского поэта В. 
Маяковского, можно сказать: «Мы говорим Вентспилс, подразуме-
ваем – Лембергс, говорим Лембергс, подразумеваем – Вентспилс». 

В Латвии достаточно много примеров, как поддерживается дей-
ствительно положительный и стабильный образ города. Например, 
город романтических ветров и музыки – Лиепая, рядом с нами. 
Цесис с его дыханием истории и фестивалями, которые так любят 
люди и которые не требуют таких огромных средств, парком при 
замке и историческими развалинами. Город с узкими улочками и 
Вентас румба – Кулдига. Цветущая черемуха и осенний листопад 
в Сигулде. Места, в которых «отцы города» медленно, но верно 
формировали только позитивный образ города, вкладывая столь-
ко, сколько было возможно в конкретный момент, приводя город 
в порядок, создавая новые и инновационные места для прожива-
ния и отдыха, давая возможность участвовать в жизни города и 
края жителям и гостям, принимая музыкантов, артистов, спортсме-
нов, предпринимателей. И результат намного более позитивный. А 
Вентспилс до сих пор хочет всех и вся купить за деньги… Но ува-
жение и любовь за деньги не купишь, их нужно заслужить трудом, 
честностью и истинной заботой о городе, его жителях и гостях. 

Искренне ваша «Ventspilnieks.lv»

Краткое наставление 
в создании образа

7 стр. 

Насколько важно это решение?
Расходная часть городского бюджета 2018 года пре-

вышает 70 миллионов. 31% доходов самоуправления 
(20 078 207 евро) – это финансирование со стороны 
государства и ЕС, которое предназначено для проек-
тов, финансируемых из фондов ЕС. Это впечатляющие 
финансовые ресурсы, которые доступны для развития 
города. Это позитивная новость. Однако, к сожалению, 
в контексте бюджета есть и очевидная теневая сторо-
на. Процесс формирования бюджета, его непрозрач-
ность заставляют сделать вывод, что бюджет сформи-
рован в интересах недемократичного, авторитарного 
управления, для достижения скрытых политических 
целей, возможно, и для удовлетворения корыстных 
личных интересов тех, кто им распоряжается. 

Суровая оценка. Есть ли у вас аргументы для ее 
обоснования?  

Основные принципы управления государством и 
самоуправлением предполагают, что процесс бюдже-
та должен быть максимально открытым и прозрач-
ным, как общество, так и депутаты оппозиции должны 
иметь возможность оценить его во всех подробностях. 
В Вентспилсе процесс принятия бюджета таковым и 
близко не был. Tроих депутатов оппозиции – Aйвиса 
и Ивара Ландманисов, а также меня дума не включи-
ла ни в одну из думских комиссий, ни в один совет, на 
которых в осенний период велись дискуссии о вопро-
сах бюджета. Время проведения и повестка дня этих 
заседаний не объявлялись публично, нас админи-
страция думы не допускала к имеющейся в ее распо-

Гиртс Валдис Кристовскис: 
вентспилсский бюджет–2018 нужно 
расценивать как нелегитимный
18 января было принято одно из важнейших решений 
Вентспилсской городской думы текущего года – о бюджете само-
управления на 2018 год. О ходе принятия бюджета – наша беседа 
с руководителем оппозиционной фракции Вентспилсской думы 
депутатом Гиртсом Валдисом Кристовскисом.

ряжении информа-
ции о ходе подго-
товки бюджета, нам 
не была выдана 
информация, кото-
рая доступна депу-
татам правящей 
партии «Латвии и 
Вентспилсу». 

Это кажется просто невероятным! Согласно 
публичным высказываниям А. Лембергса, в 
Вентспилсской думе все депутаты равноправны, 
все имеют равные возможности для работы. 

К сожалению, истинное «положение дел» в 
Вентспилсе диаметрально противоположное. A. 
Лембергс, который незаконно взял в свои руки власть 
в городе и которому суд запретил выполнять эти 
обязанности, просто сладко лжет. Процесс приня-
тия бюджета Вентспилсского самоуправления на 
2018 год однозначно указывает на абсолютное нерав-
ноправие между депутатами Вентспилсской город-
ской думы. Происходит целенаправленная дискри-
минация депутатов, находящихся в меньшинстве. То, 
что трое из четырех оппозиционных депутатов не 
были включены ни в одну комиссию самоуправления, 
совет, рабочую группу, где готовились решения само-
управления, бюджет, а депутаты правящей политиче-
ской силы «Латвии и Вентспилсу» каждый в среднем  

Государственное бюро по надзору за строительством в ближайшее время проведёт внеочеред-
ную проверку вентспилсского торгового центра «Tobago». Газета Ventspilnieks.lv уже сообщала, 
что опасения вентспилчан вызвала приподнявшаяся напольная плитка магазина. В то же время 
руководство магазина и представители самоуправления утверждают, что для волнений основа-
ний нет.   

Специалист по строительному надзору 
обещает проверить ТЦ “Tobago”

Административная строительная инспекция 
Вентспилсской городской думы информирует, что в 
ТЦ “Tobago” производится нивелировка пола торгового 
зала ненесущих конструкций здания. С использовани-
ем инновационного материала, который инъектируется 
в грунт под полом, производится поднятие пола, ниве-
лируя бетонные плиты и возвращая пол на началь-
ный уровень. С учетом того, что невозможно поднять 
одновременно все плиты, между ними образовался 
перепад в высоте, деформирующий напольную плитку.   
Упомянутые плиты не являются несущими конструкци-
ями здания.  

О том, что пол здания положен на фундамент, кото-
рый состоит из грунта слабой несущей способности 
и который с течением времени скучивается, вызы-
вая усадку ненесущей конструктивной части (пола) 
здания, уже в декабре 2013 года было сказано в 
заключении технического обследования торгового цен-
тра   АО “Inspecta Latvia”. Согласно этому заключению, 
деформация несущих конструкций не констатирована.  
Однако, почему проблему усадки грунта начали решать 
только больше чем через четыре года после получения 
упомянутого заключения, неизвестно.  

Ventspilnieks.lv выяснила, что усадка грунта может 
быть связана с его низкой несущей способностью и 
плотностью, с разрывами подземных трубопроводов, 

которые вызывают размывы под зданиями, или с недо-
статочностью дренажа, в результате чего протекающие 
под фундаментами грунтовые воды вымывают имею-
щиеся в грунте мелкие детали.  Иногда усадка грунта 
может быть причиной спешки строителей, отсутствия 
тестирования грунта или результатом злонамеренных 
действий. В данном случае, скорее всего, в усадке 
грунта можно винить сильно заболоченную землю, на 
которой построено здание.  

Работы в ТЦ “Tobago” производит компания OU 
“Uretek Baltic” и, как сказано на домашней странице 
предприятия, процедура “Uretek” для стабилизации 
грунта является инженерно-техническим методом, с 
помощью которого несущую способность грунта, нахо-
дящегося под фундаментом здания, можно улучшить 
до значительной глубины или до желаемой глуби-
ны, производя инъектирование грунта геополимерны-
ми смолами.   Предприятие проинформировало, что 
в зонах работ не затрагиваются несущие конструкции 
здания, а также указало, что ремонтные работы будут 
продолжаться еще примерно две недели.  

В свою очередь руководитель Вентспилсской адми-
нистративной строительной инспекции Юргис Раса 
указал на то, что для ремонта пола не нужно получать 
никаких разрешений, установленных в нормативных 
актах. 


